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ОТАНДЫҚ РАДИОЛОГИЯНЫҢ 
ОЗЫҚ МҮМКІНДІКТЕРІ

Президент 
асым-Жомарт То�аев 
климатты� �згеруіне �атысты Б��-
ны� Дубайда!ы конференциясы ая-
сында �тіп жат�ан Климат ж�ніндегі 
д(ниеж(зілік саммитте с�з с�йледі.

Қазақстан Президенті бүгінде жер ша-
рын дағы халықтың тең жартысы кли мат-
тың �згеруі жоғары дәрежеде әсер ете тін 
�ңірлерде �мір сүріп жатқанын атап �тті.

–  Шағын аралдардағы мемлекеттерге, 
теңізге шығатын жолы жоқ дамушы және 
дамуы кенжелеп қалған елдерге зор қауіп 
т�ніп тұр. Қазіргі геосаяси тұрақсыздық 
және энергетикалық қауіпсіздіктің бол-
мауы климат мәселесіне назар аударуды 
қиындатып отыр, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Мемлекет басшысы Қазақстанның бо-
лашақ ұрпақ үшін қоршаған ортаны сақ-
тауға бағытталған нақты шаралар қабылдау 
ж�ніндегі БҰҰ-ның үндеуін қолдайтынын, 
сондай-ақ Париж келісімін ратифика-
циялаған аймақтағы бірінші ел екенін 
және 2060 жылға дейін к�міртегі бей-
тараптығына қол жеткізу стратегиясын 
қабылдағанын атап �тті. Оның айтуынша, 
Қазақстанның жаңа Экология кодексі 
ұлттық экономикамыздың әрбір секторын-
да «жасыл» технологияларды кеңінен 
қолдануға ықпал етеді.

– Елімізде жел мен күн энергиясын 
пайдалану, сондай-ақ «жасыл» сутегін 
�ндіру үшін зор әлеует бар. Біз осы мүм-
кіндікті пайдалану мақсатында серік-
тестерімізбен арадағы тығыз ынтымақ-
тастықты жалғастырамыз. Қазақстан – 
уран экспорттайтын әлемдегі жетекші 
мемлекет. Бұл ретте еліміз дүниежүзі бо-
йынша уранның 43 пайыз тасымалын 
қамтамасыз етеді. Біз жаһандық деңгейде 
электр энергиясын к�міртегі қалдық та-
рын сыз �ндіру ісінде шешуші р�л атқара-
мыз, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаевтың пікірінше, 
алдағы онжылдықта аса маңызды ми-
нералдар, соның ішінде сирек кездесетін 
минералдар, шын мәнінде, әлемді де-
карбонизациялау деңгейі бойынша баға 
жетпес ресурсқа айналады. Осыған бай ла-
нысты Мемлекет басшысы �тпелі кезеңде 
Қазақстан аталған минералдардың негізгі 
жеткізушісі болуға дайын екенін мәлімдеді. 
Сондай-ақ еліміз жекелеген «жасыл» бас-
тамаларды белсенді түрде қолдайтынын 
атап �тіп, пластикалық қалдықтардан құ-
тылу ж�ніндегі жобаларды жүзеге асы ра-

тын Қазақстанның қаптаушылар қауым-
дастығын мысалға келтірді. Бұл кәсіпорын 
осылайша экологияны қорғауға �з үлесін 
қосып отыр.

Президент метан қалдықтарын азайту 
жаһандық жылыну қарқынын бәсеңдететін 
ең жылдам тәсіл екенін еске салды. Осыған 
орай Қасым-Жомарт Тоқаев Метан қал-
дықтарын азайту ж�ніндегі жаһандық 
міндеттемеге қосылуға қатысты еліміздің 
шешімі туралы айтты.

Бұдан б�лек, Мемлекет басшысы Қа-
зақстанның аймақтағы к�мір проблемасын 

<ділетті энергетикалық жүйеге к�шу 
ж�ніндегі серіктестік бағдарламасын 
(JETP) іске асыру арқылы шешуге ұмтылыс 
жасап отырғанын атап �тіп, елімізге қолдау 
к�рсетуге шақырды.

– Кеңірек айтқанда, халықаралық қо-
ғам дастық климат бағытындағы бағдар ла-
маларға б�лінетін қаржы к�лемін ұлғайтуға 
қатысты �з міндеттемелерін күшейтеді деп 
үміттенеміз. Бірақ қаржыландыру – тек 
кедергілердің басы ғана. 2050 жылға қарай 
жаһандық температураның 1,5 градусқа 
дейін к�терілуін шектей алғанымызбен, 

Орталық Азия елдері бәрібір температу ра-
ның 2,5 градусқа дейін жоғарылау мәсе-
лесімен бетпе-бет келеді. Бұл су тапшы лы-
ғы на, қатты ыстыққа, ш�лге және экстре-
мальды гидрологиялық құбылыстарға әкеп 
соқтырады, – деді Мемлекет басшысы.

Осы ретте Қасым-Жомарт Тоқаев 
әлем дік қоғамдастықты Халықаралық 
Арал теңізін құтқару қорын қолдауға к�-
бірек қаржы б�луге шақырды.

– Қазақстан келесі жылы Қорға т�-
рағалық етеді және осы мәселені шешу 
үшін барлық серіктесті жұмылдыруға үміт-
тенеді. Бұдан б�лек, БҰҰ Бас Ассамблея-
сының келесі сессиясы шеңберінде «Бір-
тұтас су» атты бірінші тақырыптық саммит 
�теді. Біз Франциямен бірге аталған жиын-
ға тең т�раға болатынымызға қуаныш-
тымыз. Биылғы COP28 саммитінің та-
бысты �ткенін ескере отырып, барлық 
қа тысушы мемлекетті 2024 жылдың мау-
сым айында ұйымдастырылатын Астана 
халықаралық форумына қатысуға ша-
қырамын. Форум климатқа қатысты осы 
�ткір мәселелер бойынша мақсатты ын-
тымақтастықты СОР29-ға дейін жалғас-
тыру үшін диалог алаңы бола алады. Ор-
талық Азиядағы климатқа қатысты іс-
қимылдарға тың серпін беру мақсатында 
біз БҰҰ аясында 2026 жылы Қазақстанда 
Kңірлік климаттық саммит �ткізуге шешім 
қабылдадық, – деді Қазақстан Президенті.

Қасым-Жомарт Тоқаев с�зін қоры-
тындылай келе, климат ж�ніндегі т�тенше 
жағдай жаһандық дағдарыс екенін, оның 
әлемдік деңгейдегі жауапкершілікті талап 
ететінін айтты. Президенттің пікірінше, 
ұжымдық іс-әрекет пен ынтымақтастықтың 
арқасында ғана климаттық дағдарыс 
проблемасын шешуге болады.

Сонымен қатар саммитте 40-тан астам 
мемлекеттің басшылары, халықаралық 
және аймақтық ұйымдардың жетекшілері 
с�з с�йледі.

Елордада «AMANAT» пар тиясыны� 
�олдауымен 
а за�стан м(гедектер 
кон  фе дерациясы *йымдастыр!ан 
XVI «Жан шуа�» �о!амды� сыйлы!ыны� 
лауреаттарын марапаттау рәсімі �тті.

Бейбітшілік және келісім са райына 
мыңнан астам мейман мен қатысушы 
жиналды. Іс-шара басталар алдында бей-
нелеу және қолданбалы �нер к�рмесі �тіп, 
онда ерекше қажеттілігі бар суретшілер әзір-
леген �нер туын дылары ұсынылды. С�з 
басында Мәжіліс Спи кері, «AMANAT» пар-
тиясының Т�ра ғасы Ерлан Қошанов Пре-
зидент ерекше қа жеттілігі бар адамдарды 
қолдау мәселесіне айрықша назар ауда ра-
тынын атап �тті.

Елімізде шаруалар!а суб-
си дия беру ж(йесіні� ба сы-
нан шу арылмай-а� �ой ды. 
Со�!ы екі жылда ол тіптен 
(деп бара ды. М*нда!ы то�ы-
рау панде миядан кейінгі 
антикорды� ке� к� лемдегі 
тексерісінен басталды деуге 
болады. Сол ты!ыры��а 
тірел геннен бері б*л тетікті 
ж�нге келтіре алма!ан Ауыл 
шаруашылы!ы министрлігі 
әлі к(нге етек-же�ін жинай 
алмай отыр. Осы !ан дейін 
сан рет �згерген суб си  дия 
беру ережесі келер жылы 
та!ы да т(зетілмек екен.

«ҚАЗАННАН ҚАҚПАҚ, 
ИТТЕН ҰЯТ» КЕТКЕН

2021 жыл Ауыл шаруашылығы 
ми нистр лігі  үшін абыройы 
айрандай т�гіл  ген жыл болды. 
Субсидия саласындағы мыңдаған 

былықтың беті ашылды. Еліміздің 
ауыл шаруашылығы саласында 
қозғалған қылмыстық істердің 54 
пайызы субсидияларды заңсыз 
б�лумен байл а  нысты екені анық-
талды. Мәселен, 2016 жыл дан 
бергі соңғы 5 жыл ішінде елімізде 

ауыл шаруашылығын субсидия-
лауға 2 трлн теңге б�лінген. <рі 
осы жыл дар ішінде шенеунік тер-
дің үстінен сы байлас жем қор-
лыққа қатысты бірнеше қыл мыс-
тық іс қозғалған. 

ҚАС ЕМЕС, ДОС ІЗДЕЙТІН ЗАМАН
3 3кінішке �арай, т��іректе 
аза�станны� аума�ты� т*тасты!ына к�з алартып, іштарлы� 

�ылатындар әлі де бар. Осы аптада Ресей Думасыны�  депутаты, саясаткерсыма� Евгений 
Федоров деген біреу 
аза�станда сепаратизм (шін бірнеше адамны� соттал!анына к(йіп-пісіп, 
елімізді� аума�ты� т*тасты!ына к(мән келтірді. Тіпті, 
аза�стан жерін «за�сыз б�лінген айма�» 
деп со�ты. 

7рине, м*ндай жойдасыз пікірлерді жеке адамны� пікіріне немесе белгілі бір к(штерді� 
екі ел арасына сына �а!у әрекетіне жат�ызу!а болады. Алайда осындай бассызды��а 
уа�ытында лайы�ты тос�ауыл �ойылу!а тиіс.

(Жалғасы 2-бетте)

ҚҚазақ дәстүрі қайсысы?азақ дәстүрі қайсысы?
Со�!ы жылдары халы�ты� 

салт-дәст(рлері т(рленіп, рухани 
*станым дарымыз �згеріп жат-
�анын жо��а шы!армаймыз. Ата-
дан �ал!ан дәст(р �оржыны б*-
рын біз естімеген әдет-!*рыптар-
мен толы!ып жатыр. Ескілікті 
са�тай отырып, жа�а (лгімен 
жастар арасында сәнге айнал!ан 
әдеттер салт-дәст(рге жата ма?

Ықылым заманнан қазақ халқы 
қыз тәрбиесіне ерекше мән берген. 
Қыз баланың �мірінде жасалатын 
ж�н-жо ралғы да к�п. 
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Олардың ішінде құрылыс саласын жетілдіру 
және тұрғын үй құрылысында үлестік қатысу, 
мемлекеттік статистика және деректерді басқару, 
ЕАЭО туралы хаттамаларды ратификациялау, 
ғылым мәселелері, білім беру және тәлімгерлік 
мәселелері, «Масс-медиа туралы», ТМД-мен 
келісімді ратификациялау, Мемлекеттік корпорация 
мәселелері және «2024 – 2026   жылдарға    арналған   
республикалық   бюджет   туралы» заң жобалары 
бар. Депутаттардың ең қатты шүйліккені «Масс-
медиа туралы» заң жобасы болды. Десе де бұл құжат 
ілеспе түзетулерімен бірінші оқылымда мақұлданды. 
Мәдениет және ақпарат министрі Аида Балаеваның 
айтуынша, заң жобасы мемлекеттің, қоғамның 
мүдделері мен заманауи медиа саласының даму 
ерекшеліктерін ескере отырып әзірленген.

«Бастысы с1з еркіндігін қатаң сақтай отырып, 
журналистердің кәсіби мәртебесін к1теру және 
мемлекеттік ақпараттық саясаттың тиімділігін 
арттыру мәселелері қарастырылған», – деді Аида 
Ғалымқызы.

Сондай-ақ құжатта мемлекеттік тілдегі кон-
тентті дамытудың және шекаралық аймақтардағы 
ақпараттық қауіпсіздікті реттеудің нақты норма-
лары қарастырылған. Балалар басылымдарын 
қаржылық және материалдық қамтамасыз етуге 
бағытталған ережелер енгізілмек. Бұдан б1лек, 
Мәжіліс бірқатар заң жобасын қабылдап, Сенатқа 
жолдады. Олардың қатарында білім беру және 
тәлімгерлік мәселелері бойынша түзетулер бар. 
7леуметтік-мәдени даму комитетінің т1рағасы 
Асхат Аймағамбетов заңда негізгі үш бағыт 
бойынша стандарттар қарастырылғанын айтты. 
Біріншісі – балалардың қауіпсіздігін қамтамасыз 
ету және олардың құқықтарын қорғау. Сондай-ақ 
балалар үйінде тәрбиеленетін 10 жастан асқан жетім 
балаларға әлеуметтену және 1мір сүру жағдайларына 
бейімделу мүмкіндігін беретін жаңа тәлімгерлік 
институты енгізіледі. Тәлімгерге, оларды бақылауға, 
олардың жауапкершілігіне  қатысты нақты әрі 
қатаң талаптар қарастырылды. Балалар үйі, Білім 
басқармасы мен тәлімгер арасында барлық қарым-
қатынас шартпен реттеледі.

«Келесі бағыт – білім беру ұйымдарының 
еркіндігін кеңейту. Олардың басшыларына 
бекітілген штаттық деңгейлер шегінде штаттық 
кестені 1згерту құқығы беріледі. Колледждер мен 
мектептерге ақылы қызметтен түскен табыстарын 
білім беру мекемесінің 1зі сол ұйымды дамыту үшін 
жұмсау құқығы беріледі», – деді депутат.

Үшінші бағыт бойынша, мемлекеттік мектептер 
мен колледждерді жеке меншікке беруге тыйым 
салынады. Сондай-ақ сыбайлас жемқорлықты 
азайту мақсатымен баланы кезекке қою және оны 
балабақшаға орналастыру, білім саласы қызметкер-
лерін жұмысқа қабылдау бірыңғай ақпараттық 
бағ дарлама аясында ғана жүзеге асырылатын бо-
лады. Сондай-ақ осы отырыста Мәжіліс 2021 жылы 
28 мамырда Минскіде қол қойылған ТМД елдері 
аумақтарын санитарлық қорғау саласындағы 
ынтымақтастық туралы келісімді ратификациялады. 
Денсаулық сақтау министрі Ажар Ғиният келісім 
тараптарға т1тенше жағдайларға байланысты 
ауруларға және санитарлық-эпидемиологиялық 
бақылауға жататын тауарларға қатысты ТМД елдері 
аумақтарын санитарлық қорғау бойынша қажетті 
шараларды жүзеге асыруға мүмкіндік беретінін 
айт ты. Ал Мемлекеттік корпорация мәселелері 
бойынша түзетулер екінші оқылымда қабылданды. 
Түзетулерге сәйкес, құжаттарды алған кезде Қазақ-
стан азаматтарының саусақ ізін тіркеу міндеттілігі 
алынып тасталады. Бұл ретте, саусақ ізі шетелдік 
азаматтар үшін міндетті болады. Бұдан басқа да 
1згерістер енгізілді. Күн тәртібіндегі келесі мәселе 
– Мәжіліс «Салық және бюджетке т1ленетін басқа 
да міндетті т1лемдер туралы»  кодекске (Салық 
кодексі) 1згерістер мен толықтырулар енгізу ту-
ралы» заңына және «Салық және бюджетке т1ле-
нетін басқа да міндетті т1лемдер туралы» Кодексті 
(Салық кодексі) қолданысқа енгізу туралы» 
Қазақстан заңына Сенат енгізген 1згерістермен 
келісті. Сонымен қатар Мәжіліс комитеттері осы 
отырыста жаңа заң жобаларын қабылдады. 
Олардың қатарында құрылыс саласын және тұрғын 
үй құрылысына үлестік қатысуды жетілдіру, 
мемлекеттік статистика және деректерді басқару 
мәселелері, ғылым мәселелері бойынша түзетулер, 
сондай-ақ ЕАЭО туралы шартқа қатысты екі 
ратификациялық заң жобасы бар. Осыдан кейінгі 
кезек депутаттық сауалдарға келген. Осы күні 
мәжілісмендер жауапты мемлекеттік органдарға 17 
сауал жолдады. Олардың арасында вакцинациялау, 
бидай сату, экология, харрасмент, протез жасау, 
аборт, гендерлік саясат тақырыптары бар. Мәселен, 
Парламенті Мәжілісіндегі «AMANAT» партиясы 
Фракциясының жетекшісі Елнұр Бейсенбаев 1зінің 
Денсаулық сақтау министрі Ажар Ғиниятқызына 
жолдаған депутаттық сауалында елімізде 17 мыңнан 
астам қызылшамен ауырған адам тіркелгені, 

олардың 82 пайызы балаларға тиесілі екені туралы 
мәлімет келтірді. Ал оның к1пшілігі вакцина 
алмаған балалар екен. Бұлардың ішінде 30-дай бала 
жансақтау б1лімінде жатқан к1рінеді.

«Бұл – дабыл қағарлық жағдай. Қызылша 
асқынып кетсе, баланың денсаулығына қауіп т1н-
діретіні белгілі. Сондықтан мұны тек денсаулық 
сақтау саласының 1кілдеріне ғана ысырып қоймай, 
бүкіл қоғам болып күресу қажеттігі айқын. Ғасыр-
лар бойы балаларды 1рттей жайпаған небір індет-
тердің вакцина ойлап табылып, жаппай егілгеннен 
кейін беті қайтқаны белгілі. Бұл – балаларды 
жұқпалы аурулардың зардабынан қорғаудың тиімді 
жолы. ХХІ ғасырда 1мір сүре отырып, бірқатар ата-
аналардың 1з баласын міндетті егуден бас тартуын 
қалай түсінуге болады?! «Бауыр етің балаңа» осылай 
жаулық жасауға бола ма?! Мамандардың с1зіне 
құлақ аспай, балалардың денсаулығымен ойнауды 
доғару керек. Дана халқымыздың «Ауырып ем 
іздегенше, ауырмайтын жол ізде» деуі тегін емес. 
Сондықтан жауапкершілік танытып, аурудың 
алдын алуға баса мән беру қажет. Iз кезегінде ата-
аналар вакцинациялауға қатысты түрлі алып-
қашты с1здер мен негізсіз деректерге сүйенбей, тек 
осыған жауапты дәрігерлердің ғана кеңесін 
басшылыққа алғаны ж1н», – деді ол. Депутат 
елімізде балалардың вакцинациялануы бойынша 
толық түгендеме жүргізіп, олардың арасындағы 
ауру түрлеріне, вакцинациялаумен корреляциясына 
жан-жақты сараптама жасауды, жергілікті атқару 
органдарымен және Бұқаралық ақпарат құралдары-
мен бірлесе отырып, халық арасында кең к1лемді 
ақпараттық-түсіндіру жұмыс тарын жүргізуді, осы 
кезге дейін түрлі себеппен егілмей қалған балаларды 
және дүниеге келіп жат қан сәбилерді вак-
цинациялаудан 1ткізуді қолға алуды ұсынып отыр.

Депутаттар қозғаған келесі бір мәселе – ірі 
1ндірістік компаниялардың экологияға келтіріп 
отырған зардаптары туралы. Премьер-Министрі 
7лихан Смайылов пен Бас прокурор Берік 
Асыловқа жолдаған сауалында депутат Ерлан 
Саиров: «Дүниедегі ең ірі мұнай кеніштерінің бірі 
Каспийдегі «Қашағанды» игеріп жатқан «Норд 
Каспиан Оперейтинг Компани» Транснационалды 
компаниясы халқымызға тиесілі жер асты байлық-
тарынан қыруар пайда к1ріп, мемлекетіміздің 
экологиялық нормаларын 1рескел бұзып отыр. 
Транснационалды корпорациялармен қарым-
қатынас жасағанда Қазақстан мемлекеті ұлттық 
мүдде, халқымыздың әл-ауқаты мен денсаулығы 
басты назарда ұстауы тиіс! Мәселен, «Норд Кас-
пианның» «Болашақ» зауыты маңында орналасқан 
к1лемі 122,5 Га технологиялық қалдықтарды  жи-
нақ таушы секциялары Атырау тұрғындарын улау-
шы айдынға айналды!  «Болашақ»  зауытының 
санитарлық қорғау аймағы шегінде ауа сапасын 
бақылау станциялары тіркеген мәліметтерді естірту 
қорқынышты. 2017 жылдан 2021 жылға дейінгі 
күкіртсутек бойынша рұқсат еткен шектен арту 
саны жылына 156 жағдайдан 1882 жағдайға дейін 
1сті. Бұл 12 еседен астам! 2016 жылдан бастап  
«Қашаған» кен орнында к1мірсутектерді игеру 
операциясы басталғаннан кейін Атырау қаласында 
онкология ауруларының 1суі 4 есеге, хромосомалары 
бұзылып генетикалық аурулармен туылған бала 
саны 5 есеге артты. 2020  жылы компания мемле-
кеттік «Технологиялық суларды тазарту құрылғысы» 
құрылысын бастап одан шыққан ластаушы 
заттарды, атап айтқанда, қалқымалы заттарды 41,4 
мг/л-ге дейін, метанолды - 3 мг/л 1лшеміне дейін 
тазалауға міндеткерлік алды. Алайда биыл іске 
қосылған қондырғы бұл талаптарға мүлдем жете 
алмай отыр. Мәселен – метанолды тазалау міндет-
темеден он есеге дейін т1мен. Норд Каспиан Опе-
рейтинг  құзырлы органдардың 2021-2022 жылдарға 
арналған атмосфералық ауа сапасын кешенді 
зерттеу жұмыстарының нәтижелері, бойынша қо-
рытынды есепті ұсыну туралы ерекше нұсқаулығын 
орындамаған», – дейді.

«AMANAT» Фракциясы инвесторлар Қазақ-
станда жұмыс атқарғанда,  Қазақстанның ұлттық 
мүдделері ең басты аспект болуы қажет деп 
есептейді! Сондықтан «Норд Каспиан Оперейтинг 
Компани»  компаниясының Қазақстанның эко-
логиялық нормаларын орындау дәрежесін анықтау 
маңызды! Аталған компания жергілікті экологиялық 
тепе-теңдікті сақтап тұру үшін жергілікті қауым-
дастықпен жұмыс дәрежесіне аудит жүргізу қажет! 
Бұл компанияға экологиялық талаптарды 1здерінің 
елдеріндей сақтауға заңдық-нормативтік жағдай 
жасау маңызды! Халықтың денсаулығына келіп 
жатқан зиянға транснационалды алпауыт заманауй 
1тем т1леу мәселесін күн тәрті біне қою қажет», – 
делінген депутаттық сауалда.

Нұрлан ҚОСАЙ

МӘЖІЛІС КӨТЕРГЕН 
МАҢЫЗДЫ МӘСЕЛЕ

Мәжілісті	 осы аптада�ы кезекті жалпы отырысыны	 бюро �сын�ан к�н тәртібі 
та�ырыптарыны	 санымен де, алуанды�ымен де ерекше болды. Мәжіліс Спикері Ерлан 
!ошановты	 т#ра�алы�ымен #ткен жиында 12 мәселе �аралды.

Отырыс кезінде «Қазақстан Республикасының 
кейбір заңнамалық актілеріне ақпараттық қауіпсіз-
дік, ақпараттандыру және цифрлық активтер 
мәселелері бойынша 1згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» заң мақұлданды. Мәулен 7шімбаев 
бұл құжат азаматтардың дербес деректерін қорғауды 
күшейтуге және оларды қылмыстық әрекеттерден 
қорғауға бағытталғанын атап 1тті. Сонымен қатар 
осы заң аясында цифрлық майнинг саласындағы 
бақылау күшейтіледі. Одан б1лек, Қазақстан 
Республикасының т1рт кодексіне және он заңына 
1згерістер мен толықтырулар енгізіледі.

Атап айтқанда, алаяқтық әрекеттерден қорғау 
мақсатымен адамдарға банктік қарыздар мен 
микрокредиттер алудан ерікті түрде бас тартуды 
белгілеу құқығы беріледі. Бұл шара заңдағы маңыз-
ды жаңашылдықтардың бірі болып саналады. Сон-
дай-ақ бұған дейін де айтылғандай, мемлекеттік 
органдардың және мемлекеттік заңды тұлғалардың 
ақпараттандыру объектілерімен интеграциялану 
болмаған, технологиялық құралдарды пайдаланып 
субъектіні сәйкестендіру мүмкін болмаған жағдай-
ларды қоспағанда, жеке басты куәлан дыра тын құ-
жат тардың к1шірмелерін жинауға, 1ңдеуге тыйым 
салу белгіленеді.

«Мемлекет басшысы биылғы Жолдауында 
Қазақстанды «IT» мемлекетке айналдыруды маңыз-
ды стратегиялық міндеттердің бірі ретінде белгіледі. 
Бүгінде азаматтарымызға к1рсетілетін мемлекеттік 
қызметтердің к1п б1лігі электронды форматта жүзеге 
асырылуда. Осыған орай ақпараттық қауіп сіз дікті 
қамтамасыз ету мәселелерінің маңыздылығы артып 
отыр. Соған байланысты, Парламенттің бір топ 
депутаты осы заңды әзірледі. Алдағы уақытта 
мақұлданған заң азаматтарымыздың мүдделерін 
қосымша қорғауға және саланың одан әрі дамуына 
сеп тігін тигізеді деп сенеміз», – деді Сенат Т1ра ғасы.

Сонымен қатар отырыс барысында депутаттар 
«Салық және бюджетке т1ленетін басқа да міндетті 
т1лемдер туралы» Қазақстан Республикасының 
ко дексіне (Салық кодексі) және «Салық және бюд-
жетке т1ленетін басқа да міндетті т1лемдер туралы» 
Қазақстан Республикасының кодексін (Салық 
кодексі) қолданысқа енгізу туралы» Қазақстан Рес-
публикасының заңына 1згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» заңды қарады. Бұл құжат осы 
саладағы нормативтік-құқықтық базаны жетілдіруге 
бағытталған.

Талқылау нәтижесінде, Сенат депутаттары 
заңды концептуалды түрде қолдады. Алайда оған 
бірқатар ұсыныс енгізіп, заңды Мәжіліске қайтарды. 
Нақты айтқанда, сенаторлар елдегі қолайлы 
инвестициялық ахуалды сақтауға және Қазақ стан-
ның инвестициялық тартымдылығын жақсартуға 
арналған түзетулер енгізді.

Палата отырысында «Қазақстан Респуб лика-
сының кейбір заңнамалық актілеріне салық салу 
мәселелері бойынша 1згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» заң да қаралып, мақұлданды. Құжат-
та кәсіпкерлер үшін қолайлы орта құруға және 
инвес тициялар тартуға бағытталған ережелер бар. 
Заңнамалық түзетулер арнайы экономикалық 
аймақтарға қатысушыларды олар іске асыратын 
жобаның құнына қарай санаттарға б1луді к1здейді. 
Жобаның құны неғұрлым жоғары болса, кәсіп-
орынға мемлекеттен берілетін жеңілдіктер мерзімі 
де соншалық ұзағырақ болады. Мұндай тәсіл АЭА 
қатысушыларының салық аударымдары есебінен 
республикалық және жергілікті бюджеттерді 
толықтыруға бағытталған. Сондай-ақ жоғары тех-
нологиялық, капиталды қажет ететін және инно-
вация лық 1ндірістерді тартуды ынталандырады.

Қазақстандықтарға 1з құқықтары мен бостан-
дықтарын сотта қорғауда конституциялық құқықты 
толық іске асыруға мүмкіндік беру ж1ніндегі норма 
да заңға енгізілген маңызды новеллалардың бірі 
екенін атап 1ткен ж1н.

«Бұл заңдар Мемлекет басшысының Қазақстан 
халқына Жолдауында айтылған тапсырмаларын іске 
асыру мақсатымен әзірленген. Салық кодексінде 
соттарда мемлекеттік баж т1леу бойынша кейінге 
қалдыру тәртібі мен шарттары анықталады. Бұған 
қоса, келесі жылдан бастап азаматтар Консти туция-
лық сотқа жүгінген кезде мемлекеттік баж т1лемейді. 
Бұл ережелер сот т1релігіне қолже тімділікті арт-
тыра ды. Сондай-ақ заңдар аясында салықтық әкім-
шілендіруді одан әрі оңайлатуға және әкімшілік 
кедер гілерді жоюға бағытталған нормалар қарас-
тырылған. Талқылау барысында заңға бірқатар тү-
зетулер енгіздік. Алдағы уақытта осы заңдар 
еліміздің салық заңнамасын одан әрі дамытуға 1з 
септігін тигізеді деп сенеміз», – деді Мәулен 7шім-
баев.

Палата отырысында сенаторлар 1здерінің депу-
таттық сауалдарын да жолдады.

АҚПАРАТТЫҚ ҚАУІПСІЗДІК 
ТУРАЛЫ ЗАҢДЫ МАҚҰЛДАДЫ

Сенат Спикері Мәулен $шімбаевты	 т#ра�алы�ымен палата отырысы #тті. Онда 
сенаторлар а�паратты� �ауіпсіздік туралы, Салы� кодексіне және салы� салу мәселелері 
бойынша #згерістер мен толы�тырулар енгізу туралы за	дарды �арады. Сондай-а� олар 
депутатты� сауалдарын жолдады.

ҚАС ЕМЕС, ДОС ІЗДЕЙТІН ЗАМАН
(Басы 1-бетте)

«ИТ ҮРЕДІ, КЕРУЕН 
К�ШЕДІ» ДЕСЕК ТЕ...

Бұл сәуегей Қазақстанның 
тәуелсіздігін мойындамайтынын 
байқатып, тіпті «Халықаралық 
құқық бойынша Қазақстан Кеңес 
одағының құрамынан  заңды 
процедура негізінде, шыққан 
жоқ. Бұл құықтық дерек, басқа 
ештеңе емес. Бұл жағдай Қазақ-
станды заңсыз аумақ ретінде 
қарас тыруға негіз болады» деп 
соқты. 

Федоров сияқты «дімкәс жан-
дарға» назар аудармауға да болар 
еді. Бірақ бұл мемлекетіміздің 
ұлттық, ақпараттық қауіпсіз дігі-
нің мәселесі екенін естен шы-
ғаруға болмайды. 

«ОНЫҢ ЕМІ ПСИХИА-
ТРИЯ Т�СЕГІНДЕ»

7детте, олардың  арандату 
ба ғытындағы мәлім демелеріне 
қазақ дипломаттары да, қоғам 
белсен ділері де байыпты, лайық-
ты жауап беріп жатады. Соңғы 
кездері біздің депутаттар да  елдің 
тұтас тығын мо йындағысы кел-
мейтін  шетелдік саясаткерсымақ-
тарға батыл тойтарыс бере бас-
тады. 

Осы жолы да солай болды. 
Мәжіліс депутаты Марат Бәші-
мов  қатаң жауап қайтарды 

«Біз мемлекеттік Думадағы 
кейбір депутаттар тарапынан 
Қазақ  станның атына кезекті рет 
теріс ниетті пікірлер айтылып 
жатқанын к1ріп отырмыз. Депу-
тат Федоров, бұған дейін де біздің 
елдің егемендігі мен аумақтық 
тұтастығына қатыс ты 1зінің жал-
ған, арандату пікір лерін айтып 
жүр генімен белгілі адам еді, енді 
тағы да дәйексіз хайп жасауға 
к1шіпті»,–деп бастаған Марат 
Бәшімов 1з уәжін нақты дәйектер-
мен санамалап шықты.

«Біріншіден, ол сепаратизм 
үшін лайықты жазасын алған 
«Пет ропавлдың халық кеңесі» 
деп аталатын топқа қатысты 
үкім  ге пікір білдіріпті.

Екіншіден, Қазақстанды 
«заң ды сипаты толық емес» ау-
мақ деп атаған. Мұнысына біздің 
ел тәуелсіздік алғанда «барлық 
тиісті процедураларды сақтаған 
жоқ» деп уәж айтады.

7рине, ақылы толыспаған 
баланың с1зін айтып отырған 
Ме мдума депутатының бұл аран-
датуын түсіну қиындау болар, 
бірақ мен тырысып к1рейін.

Федоровтың бұл с1здері 
тарихқа қайшы. Ол бетсіздігіне 
салып деректерді 1зіне бұрып 
алып, Кеңес одағының тарау 
процесі қалай жүргенін әдейі 
айтпай жасырып қалып отыр.

Осынысымен Федоров 1з 
Президентінің ресми саясатына 
қарсы с1йлеп тұр. Елімізге соңғы 
сапары барысында Владимир 
Путин Қазақстан мен Ресейдің 
әріптестігі «1зара сыйластық, 
егемендігін, аумақтық тұтас ты ғын 
мойындау және ішкі істеріне ара-
ласпау  принциптеріне негіз-
деледі», – деп атап 1ткен болатын. 

Сондықтан да 1зім заңгер 
ретінде, Ресейдің заң шығарушы 

билік 1кілдері тарапынан мұндай 
пікір білдіруі орынсыз деп санай-
мын. Олар бірінші кезекте Ре сей-
дің 1зінің позициясына зиянын 
ти гізіп отыр. Ал ол – біздің басты 
және стратегиялық серіктесіміз. 
Сон дықтан да Федоровтың және 
сол сияқтылардың қандай да бол-
ма сын «психикалық ауытқу шы-
лық тарының» емін БАҚ-та не-
месе Парламентте іздемеу ке рек, 
тікелей психиатрия т1сегінде 
жасау керек» – деді депутат.

Қатаң да байыпты жауап.
«Біз кеңестік заманда 1ткен 

тарихымыз үшін ешкімнен қуыс-
танбаймыз, біз – тәуелсіздік ал-
ға нын Халықаралық қауымдас-
тық мойындаған елміз.

Мен ресейлік әріптестерімді 
саяси 1те нәзік тақырыптарға с1з 
с1йлер кезде жақсылап ойланып 
алуға шақырамын. Сіздердің біз ге 
ортақ болған Кеңестік заман 
туралы естеліктеріңіз әлдеқашан 
тек тарих оқулықтарында қап 
кеткенін естеріңізге салғым келе-
ді», – деген  депутат мәлімдемесі 
қоғамда да қызу қолдау тауып отыр.

Бұл құр байбалам емес, біздегі 
қоғамдық ойдың 1скенін, мемле-
кетшіл ұстанымның нық орнық-
қанын к1рсетеді. 

Н.САРСЕНҒАЛИҰЛЫ
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ЖАЛПЫ ОТЫРЫСТЫҢ 
КҮН ТӘРТІБІ НАҚТЫЛАНДЫ 

ҚАРЖЫЛЫҚ САУАТТЫЛЫҚ 
КҮНІ БЕЛГІЛЕНБЕК 

Мәжіліс Спикері Ерлан 
�ошановты� т�ра�алы�ымен 
Бюро отырысы �тіп, алда�ы 
жалпы отырысты� к�н тәртібі 
на!тыланды.

Депутаттардың талқылауына 
Сингапурмен және Қатар мем ле-
кетімен инвестицияларды к� -
термелеу және �зара қорғау ту ра лы 
екі келісімді ратифика ция лау 
туралы заң жобалары ұсы нылады. 
Бұл келісімдер елдер арасын дағы 
экономикалық ынтымақтас тықты 
нығайтуға, ел аумақтарында инвес-
тициялық қызметті жүзеге асыруға 
байланысты мәселелерді реттеудің 

тәртібі мен шарттарын айқын-
дайды. Сонымен қатар алдағы жал-
пы отырыста 1999 жылғы 4 мау сым-
дағы )нертабыстарды құ қықтық 
қорғау саласында мем лекетаралық 
құпиялардың сақ талуын �зара 
қамтамасыз ету ту ралы келісімнің 
қол данысын тоқ тату туралы хатта-
маны рати фи кациялау туралы заң 
жобасы қаралады. 

Бұдан б�лек, депутаттар «Ха-
лық   аралық су ағындарын кеме 
жүр   мейтін пайдалану түрлерінің 
құ қығы туралы конвенцияны ра-
ти фикациялау туралы» заң жоба-
сын қарайды. Аталған конвенция 
әлем бо йынша трансшекаралық 

�зен дер мен к�лдерді және онымен 
байла ныс ты жерасты суларын әділ 
және тұ рақты басқаруға жәр-
демдесудің жа һандық құқықтық 
механизмі бо лып саналатын 
негіздемелік құжат болады. 

Жалпы отырыста Мәжіліс ко-
ми теттері ғылым және тех ноло гия-
лық саясат туралы және дип ло-
матиялық қызмет мәсе лелері ту-
ралы жаңа заң жо баларын жұмысқа 
алады. Де путаттар бас тамашылық 
еткен ғылым және технологиялық 
саясат туралы заң жобасы Прези-
дент Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
сай лауал ды бағдар ла ма сын орын-
дау мақса тында әзір ленді.

)здеріңіз білетіндей, Мем-
лекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев Қазақстан халқына Жол-
дауында «Қарызсыз қоғам» жо-
басының тиімділігін атап �тіп, 
оның игілігін бүкіл еліміз к�руі 
үшін ауқымын кеңейтуді тап-
сырды.

Қаржы нарығын реттеу және 
дамыту агенттігі т�рағасының бі-
рінші орынбасары Нұрлан 8бді-
рахмановтың айтуынша, жобаның 
ауқымын кеңейту туралы арнайы 
меморандум әзірленді.

«Құжат аясында 9 мемлекеттік 
орган, 12 банк, Қазақстан қаржы-
гер лерінің қауымдастығы және 
Микроқаржы ұйымдарының 
қауым дастығы жобаны іске асы-
руға қосылды. Азаматтарға кон-
сультациялық к�мек к�рсету үшін 
барлық �ңірде «Қарызсыз қоғам» 
жобалық кеңселері құрылды. 
Жер гілікті атқарушы органдар 
олар ды техникалық жабдықтау 
үшін шаралар қабылдауы қажет», 
– деді ол.

Келесі жылы «Қарызсыз қо-
ғам» қаржылық сауаттылық курс-
тары еліміздің барлық �ңірінде 
ұйымдастырылып, 200 мыңға 
жуық адамды оқыту жоспар лану-
да. Курста 90 күннен артық мер-
зімі �ткен қарызы бар адамдарға 
басымдық беріледі.

Сонымен қатар қаржылық 
сауат курстары мектептер мен 
жо ғары оқу орындарында да �теді. 
Бұл жалпы 1 млн адамды қамтуға 
мүмкіндік береді. Ол үшін Ғылым 
және жоғары білім министрлігі 
арнайы оқу курсын әзірлеуде, оны 
2024 жылдан бастап енгізу жос-
парланып отыр. Ал Оқу-ағарту 
министрлігі оқушылардың қар-
жылық сауатын арттыру үшін 
мектепте қолданыстағы «Жаһан-
дық құзыреттілік» пәнін пайда-
лануды ұсынады. Осы мақсатта 
«Қарызсыз қоғам» партиялық 
жобасының маман дары «Ұлы 
Дала» қауымдас тығы мен бірлесіп, 
т ә уе л с і з  с а р а п ш ы л а р  м е н 

мұғалімдерді тарта отырып, 
«Жаһандық құзыреттілік» пәніне 
аудит жүргізген. Сонымен қатар 
ата-аналар мен мектеп оқушыла-
рының арасында сауалнама �т-
кізілді. Бұл туралы «AMANAT» 
партиясының Хатшысы Эльдар 
Жұмағазиев айтты.

«Жаһандық құзыреттілік» 
оқулығы күрделі жазылған, тіпті, 
кей жерлері түсініксіз. Білім алу-
шылардың жас ерекшелігі мен 
қызығушылығы ескерілмеген. 
Сонымен қатар бұл – факуль-
татив. Ал қаржылық сауат бойын-
ша әлемдік рейтингте жоғары 
орында тұрған елдерде (Финлян-
дия, Жапония) бұл пән міндетті 
болып табылады. Түрлі пәндер 
бойынша қаржылық сұрақтарға 
б�лінетін сағаттар саны да әр 
мектепте әртүрлі», – деді ол.

Сондай-ақ Эльдар Жұмағазиев 
2 мамырды Қаржылық сауаттылық 
күні деп белгілеу туралы партия-
ның бастамасын жеткізді. Биыл 
дәл осы күні «Қарызсыз қоғам» 
жобасы бойынша алғашқы оқыту 
курсы басталған болатын. 

«Бұл күн азаматтардың қар-
жылық дағдыларын нығайтуға 
ықпал ететін басты оқиға болмақ. 
Бастама білім беру іс-шараларын 
�ткізу және қаржыны дұрыс бас-
қару туралы ақпарат тарату арқы-
лы қаржылық тұрақтылықты 
арт тыруға және жеке қаражатқа 
жауап кершілікпен қарауды қа-
лып тастыруға ықпал етеді», – деді 
ол.

Кеңес жиынын қорытынды-
лай келе, Премьер-Министрдің 
орын басары – Қаржы министрі 
Ерұлан Жамаубаев халық ара-
сындағы түсіндіру жұмысының 
маңыздылығын атап �тті.

« Ж о б а н ы ң  п а й д а л ы  ә р і 
маңызды екенін барлығы түсініп 
отыр. Бұл Мемлекет басшысының 
тікелей тапсырмасы. Оны сапалы 
жүзеге асыру – орталық және 
жер гілікті мемлекеттік орган дар-
дың ортақ міндеті. Бұған қатысты 

Үкімет партияға жан-жақты к�-
мек к�рсетеді», – деді ол.

Еске сала кетейік, биыл сәуір 
айында «AMANAT» партиясы мен 
Halyk Bank бірлесіп «Қарызсыз 
қоғам» жобасының басталғанын 
жариялап, тиісті меморандумға 
қол қойған болатын. Басты мақсат 
– азаматтардың қаржылық сауа-
тын арттыру. 50 мыңнан астам 
адам оқуын аяқтап үлгерді. 
«Қарызсыз қоғам» жобасының 
қатысушылары қаржы кеңес-
шілерінің дәрістерінен б�лек, 
enbek.kz порталына тіркелу мен 
ЖК ашудан бастап, соттан тыс 
банкроттықты сүйемелдеу және 
берешекті �теу кестесін жасауға 
дейінгі к�птеген сұрақ бойынша 
кеңес ала алады. Сондай-ақ оқу 
процесіне қатысушыларға заңгер-
лердің де к�мегі беріледі. Олар әр 
қарыз алушының несиелік 
тарихын жеке зерттейді және 
қарыз жүктемесін жеңілдету 
бойынша кеңес береді.

Айта кету керек, қатысу шы-
лардың 63,1%-ы несие бойынша 
пайыздар мен артық т�лем м�л-
шерін білмеген. Оқу курсынан 
�ткендердің 38%-ы 70 мың теңге 
к�лемінде ғана табысы бола 
тұрып, банктерден және МҚҰ-
дан 2-ден 4-ке дейін несие алған. 
Оқуға қатысқандардың 13,8%-
ының 10-нан астам несиесі бар.

Келер жылы «Қарызсыз 
қоғам» жобасы аясында 60 мыңға 
жуық адам оқудан �те алады. 
Курсқа жазылу үшін тұрғылықты 
жері бойынша «AMANAT» пар-
тия сының аудандық филиалына 
хабарласу қажет. Жобаға қатысу-
шылар күндізгі форматта сауатын 
арттырып, бір топта 50 адамға 
дейін оқытылады. Дәрістің ұзақ-
тығы – 5 жұмыс күні. Қазіргі уа-
қыт та қаржылық сауат курсынан 
Ақт�бе, Алматы, Атырау, Жам-
был, Батыс Қазақстан, Маңғыстау, 
Солтүстік Қазақстан және Түр-
кістан облыстарының тұрғындары 
�те алады.

ШВЕЙЦАРИЯ 
ЕЛШІСІМЕН КЕЗДЕСТІ

Парламент Сенатыны� Т�ра�асы Мәулен %шімбаев Швейцария Конфедера циясыны� 
�аза!станда�ы Т�тенше және �кілетті елшісі Салман Балмен кездесті. С/хбат барысында 
тараптар екі ел арасында�ы ынтыма! тасты!ты одан әрі ны�айту мәселелерін тал!ылады.

Сенат Спикері Елші Салман 
Балды Қазақстандағы қызметінің 
басталуымен құттықтап, Швей-
цария конфедерациясы еліміздің 
Еуропадағы маңызды саяси және 
экономикалық серіктестерінің 
бірі екенін атап �тті. Осыған орай 
ол халықаралық ұйымдар аясында 
екі елдің парламентаралық бай-
ланысын жандандырудың маңыз-
дылығына назар аударды.

« Қ а з а қ с т а н  П а р л а м е н т і 
Швей   цариямен парламентаралық 
ынтымақтастықты дамытуға мүд-
делі. Мұндай байланыс екіжақты 
қарым-қатынастың маңызды б�-
лігі екені анық. Біздің Парламент-
тің екі палатасында да Швейцария 
Парламентімен достық топтары 

жұмыс істейді. Олардың әлеуетін 
белсенді пайдалануымыз керек. 
Осы орайда Парламент делега-
ция ларының �зара сапарларын 
ұйымдастыруға, сондай-ақ Еуро-
падағы Қауіпсіздік және ынты мақ-
тастық ұйымының Парла мент тік 
Ассамблеясы, Парла ментаралық 
одақ сияқты халық аралық ұйым-
дар шеңберінде Швейцария депу-
таттарымен ынты мақтастықты 
дамытуға мол мүмкіндік бар», – 
деді Мәулен 8шімбаев.

Кездесу барысында палата 
Т�рағасы Қазақстан мен Швей-
цария арасындағы дипло ма тиялық 
қатынастардың орнаға нына 30 
жыл толғанын, осы уақыт ішінде 
екіжақты ынтымақтастық ны ға-

йып, түрлі салаларда бір лес кен 
жо балар мен бағдарламалар табыс-
ты іске асырылғанын атап �тті.
Сонымен қатар Мәулен 8шімбаев 
Қазақстан Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаевтың бас тамасымен 
елімізде іске асыры лып жатқан 
ауқымды саяси жаң ғырту бағ-
дарламасының нәти желеріне 
назар аударды.

Сенат Т�рағасы рухани дип-
ломатияны дамыту мәселесіне де 
баса мән берді. Осы орайда ол 
Швейцарияға 8лемдік және дәс-
түрлі діндер лидерлері съезіне 
белсенді қолдау к�рсетіп, форум 
мақсаттарына қол жеткізуге 
елеулі үлесі қосқаны үшін риза-
шылығын білдірді.

«ЖАН ШУАҚ» СЫЙЛЫҒЫ 
ТАБЫСТАЛДЫ

Елордада «AMANAT» пар-
тиясыны� !олдауымен �а-
за!стан м�гедектер кон фе-
дерациясы /йымдастыр�ан 
XVI «Жан шуа!» !о�амды! 
сыйлы�ыны� лауреаттарын 
марапаттау рәсімі �тті.

Бейбітшілік және келісім са-
райына мыңнан астам мейман 
мен қатысушы жиналды. Іс-шара 
басталар алдында бейнелеу және 
қолданбалы �нер к�рмесі �тіп, 
онда ерекше қажеттілігі бар 
суретшілер әзірлеген �нер туын-
дылары ұсынылды. С�з басында 
Мәжіліс Спи кері, «AMANAT» 
пар тиясының Т�ра ғасы Ерлан 
Қошанов Пре зидент ерекше қа-
жеттілігі бар адамдарды қолдау 
мәселесіне айрықша назар ауда-
ра тынын атап �тті.

«Біз қазір инклюзивті мем-
лекет, инклюзивті экономика, 
ин клюзивті қоғам туралы жиі 
ай   тамыз. Кең мағынасында «инк-
люзив» ұғымы әділдік пен бірлік, 
тәртіп пен заң үстемдігі және тең 
мүмкіндіктер дегенді білдіреді. 
Бұл – Мемлекет бас шысы Қасым-
Жомарт Тоқаев қолға алған ре-
фор малардың не гізгі басымдық-
тары», – деді Ерлан Қошанов. 

Сондай-ақ Мәжіліс Т�рағасы 
Президент тапсырмасы бойын ша 
елімізде халықтың әлеуметтік жа-
ғынан осал санаттарының құ қық-
тары ж�ніндегі Омбудсмен инс-
титуты жұмыс істеп жатқа нын 
ерек ше атап �тті. «Инклю зивті 
Пар   ламент» депутаттық то бы қыз-
метке кірісті. Оның құ рамын да 19 
депутат бар. )ңірлік мәсли хат-
тарда ерекше қажеттілігі бар 71 
депутат �з мін детін атқаруда. Олар 
әлеуметтік кедергілерді жою және 
ерекше қажеттілігі бар адам дарға 
қол жетімді орта құру мәсе лесімен 
тұрақты түрде айналысып келеді.

Қазақстан мүгедектер кон-
федерациясының президенті 

Жанат Омарбекованың айтуын-
ша, биыл «Жан шуақ» сыйлы ғына 
еліміздің барлық �ңірінен 200-ден 
астам �тінім келіп түс кен. Жалпы, 
осы уақыт ара лы ғында барлығы 
80-ге жуық адам ма рапатқа б�-
ленді.

«)зіндік ерекшелігіне қара-
мастан, әр адам тең мүмкіндік пен 
құқыққа ие болуы керек. Бұл сый-
лық аталған қағиданы �мір 
шындығына айналдырған, қиын-
  дыққа мойымай, табан ды лық 
танытқан және бәрімізге шалқар 
шабыт сыйлаған жан дарды дара-
лайды. Біз ерекше қажеттілігі бар 
адамдардың да муына, �з қабілет-
қарымын та нытуына және жаңа 
мүмкін діктерге жол ашуына 
к�мек  тесеміз», – деді ол.

«Спорт саласындағы үздік 
жетістіктері үшін» сыйлығын қо-
ларбадағы биімен Азия және әлем 
чемпионы атанған шым кенттік 
Ермек Қалымбетов иеленді.

«Кәсіпкерлік қызметті да-
мытуға қосқан үлесі үшін» номи-
нациясы бойынша мүгедектер 
арбасын тегін ж�ндейтін «Inva-
kolyaski.kz» шеберханасын ашқан 
алматылық Дәурен Ал канов 
марапатталды.

Астаналық Валентина Тол-
мачева «Мүгедектігі бар адам-

дарға қатысты қоғамдық сана ның 
оң �згеруіне қосқан үлесі үшін» 
марапатына ие болды. Ол ерекше 
қажеттілігі бар адамдарға арналған 
түрлі іс-шаралар мен конкурстар 
ұйымдастырады.

«Мүгедектігі бар адамдардың 
ғылым мен білім беру қызметін 
да мытуға қосқан үлесі және оқу ға 
талпынысы үшін» номи на циясы 
бойынша Түркістан об лысының 
азаматы Мейірхан Топанбай сый-
лыққа лайық деп танылды. Ол – 
10 тілді меңгеріп, 68 мың кітап 
оқыған адам.

Теміртаулық Арман Қарынсау 
«Мәдениет саласындағы үздік 
жетістіктері үшін» номинациясы 
бойынша сыйлық иеленді. Ол 
бүгінде «Қанаттылар» инклю зивті 
театрының әртісі.

Елорда тұрғыны Ильнар 
Айтняков «Күш-жігері және 
жеңіске талпынысы үшін» номи-
нациясының иегері атанды. Ол 
компьютер ж�ндеу шеберха на сын 
ашып, қайырымдылықпен айна-
лысып келеді.

«)нер саласындағы аса үздік 
жетістіктері үшін» марапатына 
Тараздан келген Анар Бексұл-
танова лайық деп танылды. Ол 
тігін шеберханасын ашып, мү ге-
дек әйелдерді оқытып, жұмысқа 
орналастырып жатыр.

Ал «Инклюзивті Парламент» 
депутаттық тобының арнайы но-
минациясында астаналық Серік 
Жүзбай жеңіске жетті. Жаны 
жомарт азамат қайырым ды-

лықпен айналысып, қараусыз 
қалған 100-ден астам баланы 
туған-туыстарымен табыстырып 
жүр. Зағип немесе к�зі нашар к�-
ретін отандастарымызды қа зақ, 
орыс, араб тілдеріне Брайль 
жүйесі бойынша оқыту жұмысын 
ұйымдастырды.

Жеңімпаздардың әрқайсысы 
1 млн теңге к�леміндегі ақшалай 
сыйлыққа ие болды.

Іс-шара қазақстандық эстрада 
жұлдыздары �нер к�р сеткен 
мерекелік концертпен аяқталды.

 «AMANAT» партиясы 2 мамырды �аржылы! сауаттылы! к�ні деп белгілеуді /сынып 
отыр. Б/л туралы Премьер-Министрді� орынбасары – �аржы министрі Ер/лан 
Жамаубаевты� т�ра�алы�ымен �ткен «�арызсыз !о�ам» жобасын ж�зеге асыру ж�ніндегі 
ке�ес барысында айтылды. 



Ақпарат ағымымен қоғамның 
жүгін арқалаған бұқаралық ақпарат 
өкілдеріне қатысты күні кеше 
Мәжілісте Мемлекет басшысының 
бұқаралық ақпарат құралдары 
заңнамасын қайта қарау туралы 
тапсырмасын орындау аясында 
әзірленген «Масс-медиа туралы» 
заң жобасы бірінші оқылымда 
қаралған еді. Осы орайда «Масс-
медиа туралы» заң жобасы 
бойынша құрылған жұмыс тобының 
жетекшісі, Мәжіліс депутаты 
Жанарбек Әшімжаннан аталған заң 
жобасы жөнінде әңгімелескен едік.

 
–Жанарбек мырза,  «Масс-медиа 

туралы» заң жобасы бойынша құрылған 
жұ мыс тобының жетекшісі ретінде ай-
тыңыз шы, кешегі аталған жаңа заң жур-
налистер үшін қандай оңды �згерістер 
әкелмек? Бірінші оқылымда қандай мә-
селелер қаралды?

 – Күні кеше Мәжіліс депутаттары 
«Масс-медиа туралы» заң жобасын ілес пе 
түзетулерімен бірінші оқылымда мақұл-
дады. �зіңізге мәлім, қолданыс тағы «БАҚ 
туралы» заң 1999 жылы қабылданған. 
Ішінара ғана %згертулер болмаса, еліміз-
дің журналистер қауымы күні бүгінге 
дейін осы құжатпен жұмыс істеп келеді. 
Арада ширек ғасырға жуық уақыт болды. 
Заман да, қоғам да %згерді. Қазақ елі де 
біраз саяси-әлеуметтік %згерістерді 
бастан %ткерді. Қоғамдық %мірі мізге жаңа 
медиа енді. 24 жыл бұ рын қабылданған 
бұл құжат енді «Масс медиа туралы» заң 
деп аталады. Заман %згеріп, қоғам 
толассыз дамыған шақта медиа салаға 
жаңа нормалар қажеттігі айдан анық.
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев 2022 жылғы 16 наурыз дағы 
Қазақстан халқына Жолдауында «Мем-
лекет ашық ақпараттық кеңістікті, 
сұранысқа ие және қуатты медианы 
құруға ерекше назар аударуы тиіс», – деп 
айрықша атап айтқан болатын. Сон дық-
тан «Масс-медиа туралы» және «Қазақ-
стан Республикасының кейбір заң нама-
лық актілеріне масс-медиа мәселелері 
бойынша, %згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» заң жоба лары мемлекеттік 
мүдде мен қоғамның сұраныстарын және 
медиа-саланың даму үрдістерін ескере 
отырып, масс-ме диа саласындағы заң-
наманы жетіл діруге бағытталған. Құжатта 
журналис тердің мәртебесін к%теру, құ-
қық тарын нығайту, сондай-ақ олардың 
мін деттерін кеңейту бойынша жағдай 
жасау қарастырылған. Осы уақыт аралы-
ғында жұмыс тобының 100-ден аса мү-
шесі 20-дан астам отырыс %ткізді. 8зірлеу 
барысында 200-ден аса толықтыру ен-
гізілді. Заң жобасы алғаш рет Мәжі лістің 
жалпы отырысында талқыланып, бірін ші 
оқылымда мақұлданды. Сала бас шы сы 
министрлік заң жобасын, мемлекет 
мүддесін, қоғам сұранысын және медиа 
саласының даму тен денцияларын ес кере 
отырып әзірлегенін атап к%рсетті. Оны 
дайындау барысында Еуропа елдерінің 
халықаралық тәжі рибесі, Біріккен Ұлттар 

Ұйымы мен Еу ропадағы Қауіпсіздік және 
ынты мақ тастық ұйы мы ның стратегиялық 
құжат тары жан-жақты зерделенді. Бұл – 
бір. Екінші, заң журналистер жолдайтын 
сауалдарды нақты градациялап, оларға 
берілуі тиіс жауаптарға нақты мерзім 
белгіледі.  Мәселен, жазбаша жауап беру 
мерзімі  7  жұмыс күнінен бесеуге 
қысқартылды. Бұл шешім ОБСЕ (ЕҚЫҰ) 
тарапынан да жақсы баға алып үлгерді.

Қазір елімізде ақпарат са ласының 
жай-күйі мен журналистердің құқығын 
бағалайтын жыл сайынғы бірыңғай 
кешенді құжат жоқ. Осыны ес кере 
отырып, отандық медиа саласы ның жай-
күйін бағалау, журналистердің құ қық тары 
мен бостандықтарына мони торинг 
жүргізу және заң жобасы аясында тиісті 
ұсыныстар әзірлеу мақсатында минис-
трлік жыл сайын тиісті Ұлттық баяндама 
әзірлейтін болады. 

– Жалпы, заң жобасында журналис-
тердің қауіпсіздігі тұрғысында қандай мә-
селелер к�терілді?

– Мәселен, бүгінге дейін қолда нылып 
келген қолданыстағы заңда бұ қа ралық 
ақпарат құралдарымен байла нысты істер 
бойынша талап қоюдың ескіру мерзімі 
к%рсетілмеген. Араға жылдар салып, мейлі 
10-20 жыл болсын, жур налистің кәсібіне 
байланысты құ қық тық жауапкер шілікке 
тартылып жат қан мысалдар аз емес. Бұл 
журналис тер қауымы арасында  жиі 
к%теріліп, қо ғамдық пікір деңгейіне дейін 
к%те рілген. Тіпті, сол себепті БАҚ мұрағат-
тары барлық құжаттар мен ақпарат 
к%здерін жылдар бойы сақтауға мәжбүр. 
Болашақ заң ақпарат құрал дарында жа-
рия ланған материалдарға шағым түсіру 
кезеңіне шек қоймайды. Десе де, БАҚ 
%кілдерімен ұзақ талқылау барысында, 
азаматтардың жеке мүліктік емес құ қық-
тарының бұзылуына жол бермес үшін 3 
жылдық шектеу мерзімін бекіт кен дұрыс 
деп шешілді. Аталған шара, ең алдымен, 
ұзақ уақыт %ткеннен кейін сот қысымына 
ұшырауы мүмкін журна лис тердің құқығын 

қорғауға ба ғыт талған. Бұл да журналис-
тердің қауіпсіз дігі үшін жасалынып жатқан 
игі шара ның бірі. 

Ал ілеспе заң жобасы Қазақстан Рес-
публикасының жекелеген заңнамалық 
актілерінің нормаларын негізгі заң жоба-
сы ның ережелеріне сәйкес кел тіру ге 
бағытталған. Осы орайда, Қазақ стан Рес-
публикасының Қылмыстық, Кәсіп керлік 
кодекстеріне және 12 заңға %згерістер мен 
толықтырулар енгізілуде.

– Қасым - Жомарт Тоқаев «Мемле-
кеттік тілдің одан әрі дамуын және күн-
делікті �мірдегі қолданысын ынталан-
дыратын боламыз», – деген еді.  Мемле-
кеттік тілдегі контенттерді дамытуға қан-
ша лықты к�ңіл б�лініп отыр?

– Мәжіліс депутаттары мемлекеттік 
тілдің мәртебесін нығайтуға және оның 
үлесін 50-ден 70 пайызға дейін кезең-
кезеңмен ұлғайту арқылы отандық кон-
тентті дамытуға бағытталған бірқатар 
жүйелі шараларды жариялаған болатын. 
Осы ретте, сала %кілдерінің пікірін ескере 
отырып, министрлік кезең-кезеңімен 
к%шуді ұсынды. Депутаттар ұсынған 
жаңашылдықтар шетелдік теле-радио 
бағдарламалардың ретран сляция сын 
20%-дан 10%-ға дейін т% мен детуге, сон-
дай-ақ %ңірлік және балаларға арналған 
БАҚ-ты қолдаудың бір қатар стандарт-
тарына да қатысты болып отыр. 

Сондай-ақ мемлекеттік тілдегі кон-
тент терді дамытуға, шекаралық аймақ-
тар дағы ақпараттық қауіпсіздікті рет теуге 
арналған нақты нормалар қарас тырыл-
ған. Және %ңірлік ақпарат құрал дары мен 
балалар басылымдарын қолдауға қатысты 
нақты ұсыныстар беріліп отыр. Нақты 
мысал ретінде, мем лекеттік тілде отандық 
теле-радио бағдарламалар к%лемін елу 
пайыздан жетпіс пайызға дейін ұлғайту 
к%зделген.

– Енді екінші оқылымға дейін де путтат-
тар қандай мәселелерді талқы лайтын бо-
лады?

– Қазір депутаттар ұсынған түзетулер 
жұмыс тобының отырыстарында тал-
қылануда. Депутаттар екінші оқылымға 
дейін мына мәселелерді қарастыруды 
ұсынды: Ақпарат жаршысы, қалам ұс-
таған қауымның кәсіби біліктілігін арт-
тыруға жағдай жасау, құқығын қор ғау 
тетігін күшейту. Журналистің %мірін 
сақтандыру да заңда к%рініс табуы қажет.

Заң жобасы мемлекет пен қоғамның 
мүддесін және қазіргі медиасаланың даму 
ерекшеліктерін ескере отырып жасақ-
талды.

Жалпы, масс-медиа ұғымы, онлайн-
платформалардан басқа, барлық интер-
нет-ресурстарды қамтып отыр. Ең бас-
тысы, заң жобасы с%з еркіндігін қатаң 
сақтай отырып, журналистердің кәсіби 
мәртебесін к%теру және мемле кеттік 
ақпараттық саясаттың тиімділігін арттыру 
мәселелерін шешетін болады.

– Қоғамда «Баспас�з картасы» және 
журналистерді аккредиттеу туралы бапқа 
қатысты қызу пікірталас болғаны мәлім. 
Бұл бап қалай шешілді?

– Иә, заң жобасын әзірлеуші орган 
жекелеген журналистерге оңайлатылған 
аккредиттеу құқығын беретін баспас%з 
картасын енгізу ж%ніндегі норма ұсынған. 
Ашығын айту керек, бұл норма жұмыс 
тобында үлкен пікірталас тудыр ды. Қоғам 
%кілдері мен журналистердің, депутаттар-
дың тарапынан қолдау таба алмады. 
Жұмыс тобының басым к%пшілігі бұл 
норманы – демократиялық принциптерге 
қайшы, журналистерді алалау, жан-жақты 
ақпарат таратуға кедергі келтіретін норма 
деп бағалады. Мәселе әлі талқылану 
үстінде. Сондық тан бұл норма бойынша 
Мәжілістегі «AMANAT» фрациясының 
және Қоғамдық палатаның %з ұстаным-
дары бар. Осыны ескере келе, сала 
басшысы Аида Балаева екінші оқылымға 
дейін заңды депутаттармен талқылай-
тынын,  заңда ұсынылып отырған 
баспас%з картасы туралы талап алынып 
тасталуы мүмкін екенін айтты. Алдағы 
жұмыс топ тарында әріптестермен нақты 
кеңесе келе екінші оқылымға дейін 
түйткілі к%п бұл нормаға қатысты оң ше-
шім қабылдаймыз деген үміттемін. 

– Қазақстандағы ресми тіркелген ақ-
парат құралдарының 20%-ы ғана мемле-
кеттік,  қалғаны жекеменшік  екені 
айтылуда.  Алайда олардың басым к�пшілігі 
мемлекеттік тапсырманы орындаумен күн 
к�реді. Жалпы, ақпарат құралдарына 
б�лінетін қаражат туралы отырыстарда 
қандай �зекті ойлар айтылды?

– Кеше осы сұраққа қатысты мемле-
кеттің ақпараттық тапсырысын тиімді ету 
үшін қаржыландырудың гранттық жүйесі 
енгізілетіні айтылды. Ол ең бірін ші 
кезекте жобалардың шығарма шылық 
әлеуетіне бағытталады. Яғни, 2025 
жылдан бастап мемлекеттік емес БАҚ 
республикалық деңгейде гранттық 
қаржыландыруға к%шеді.  Отандық 
телерадио хабарларын таратуды дамыту 
мақсатымен спутниктік телерадио ха бар-
 ларын тарату операторлары шығын-
дарының бір б%лігі субсидия ланатын 
болады. Бұл да %з кезегінде аталған ол-
қылықтарды шешуге ықпал болары 
с%зсіз.

– )ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Наурызбек САРША

Жанарбек 	ШІМЖАН,
Мәжіліс депутаты,  « AMANAT» партиясы фракциясының мүшесі:

ЖУРНАЛИСТЕРДІҢ КӘСІБИ 
МӘРТЕБЕСІН КӨТЕРУ – 
ҚОҒАМ ТАЛАБЫ

  �аза�станда �ртті� кесірінен 
�ара жамылатын отбасы лар  саны 
азаймай-а� т�р. Бей сенбіде тілсіз 
жау та"ы 13 адамны�  �мірін 
жалмады. Бір сәтте, Алматыда  
хостел �ртенді. �айтыс бол"ан-
дарды� арасында �аза�станды�тар-
дан �зге, шетелдіктерді� де бары 
аны�тал"ан. То"ызы �аза�стан 
азаматы болса, т�ртеуі Ресей және 
)збекстан мемлекетінен келген.  

 АЙЛЫҚ Т8ЛЕМАҚЫ – 25 МЫҢ 
ТЕҢГЕ

Қызыл жалын шарпыған хостел қай 
уақыттан бері кәсібін д%ңгелетіп келеді? 
Ғимаратта техникалық және %рт қауіп-
сіздігі талаптары сақталған ба? К%кейде 
осы сауалдар тұрды. Індетіп, қазбалап 
к%рдік. Алматы қаласының Т%тенше 
жағдайлар ж%ніндегі департаментінің 
басшысы Нұрлан Атығаевтың с%зінше, 
1956 жылы салынған тұрғын үйдің жер-
т%лесі мен бірінші қабаты хостелге 
арналған. Ашылғанына бір жарым айдың 
жүзі болған хостел осы күнге дейін заңсыз 
жұмыс істеп келіпті. Бұл ақпаратты қала 
әкімдігі де жоққа шығармайды. Мұнда 
к%біне �збекстан, Пәкістан, Қырғызстан, 
Үндістан азаматтары тұрған екен. Алматы 
қаласы әкімдігінің %кілдері нысанды 
хостелге айналдыруға рұқсат бермегенін 
алға тартады. Қаланың қақ ортасында 
орналасқан жылжымайтын мүліктің иесі 
«Куса Халық» ЖШС, жалға алушы ALA 
Hostel ЖШС екені белгілі болды. Жалдау 
туралы келісімшарт биыл 21 қыркүйекте 
жасалған. Бастапқыда нысан дүкен ретінде 
п а й д а л а н у  ж ә н е  қ ы з м е т  к % р с е т у 
мақсатында ашылған. Аталған нысанның 
ішкі к%рінісімен танысу үшін хостелді 
2GIS электронды анықтамалық сервисінен 
іздеп к%рдік. Қосымшадан хостелдегі 
жатын орындарының қандай күйде 
орналасқанын байқауға болады. Сондай-
ақ мұнда т%лемақы бір орынға 2000 
теңгеден басталатыны, жалпы саны 100 
т%сек-орынмен қамтылғаны к%рсетілген. 

Ал хостелде тұрудың айлық т%лемақысы 
– 25 мың теңге. Қолданушылар қалдырған 
пікірлермен таныспақ болып едік, барлық 
хабарламалар %шірілген болып шықты.

ЖОО-ЛАРМЕН МЕМОРАНДУМҒА 
ҚОЛ ҚОЙМАҒАН

    Оқиға болған күні хостелде 72 адам 
түнепті. Олардың 59-ы %з бетімен сыртқа 
шығып үлгерген.  Бірқатары терезелерді 
сындырып, тысқа шығудың жолын 
тауыпты. Кейінірек тексеру жұмыстары-
ның нәтижесінде, хостелде %рт с%ндіру 
құралдарының болмағаны анықталды. 
Бірақ %рт шыққан уақытта дабыл жүйесі 
жұмыс істеп тұрған. Тілсіз жаумен бетпе-
бет келген куәгерлердің айтуынша, 
хостелдің жерт%лесінде орналасқан 
адамдар сыртқа шығып үлгере алмаған. 

– Түнгі сағат 02:00 шамасында ұйықтап 
қалдым. Бір кезде мені оятып жіберді. 
Т%менде құлап жатыр екенмін. Түтіннің 
арасынан сыртқа шығу ауыр болды. �рт 
енді басталғанның %зінде түтіннің 
арасынан аман шығу қиын жағдай.  Ал 
жерт%леде ұйықтап жатқан адамдардың 
аман қалуы екіталай еді,–дейді оқиға 
куәгері Арсен Асылбеков. 

Тағы бір атап %терлік маңызды жайт 
– %ртке оранған хостел Алматы қаласында 
орналасқан оқу орындарымен ешқандай 
меморандумға қол қоймаған. Медиа мен 
әлеуметтік желілерде %зіне қарата 
айтылған айыпты ескерді ме,   Ғылым 
және жоғары білім министрі Саясат 
Нұрбек дереу үн қатты. Министр  бүгінге 
дейін университеттермен келісімшарт 
орнатқан хостелдерде ешқандай келеңсіз 
жағдайлар болмағанын жеткізді. Одан %зге 
Алматыдағы бірде-бір жоғары оқу орны 
студенттерін аталған хостелге орналас-
тыруға келісім бермегенін айтты.

– �кінішке қарай, осы апатта екі 
студентімізден айырылып қалдық. 
О л а р д ы ң  б і р і  К а с п и й  қ о ғ а м д ы қ 
университетінде білім алса, екіншісі 
Еуразия технологиялық университетінің 
студенті. Апаттың себебі мен салдары 
мұқият тексерілуде. Жағдайға байланысты 
тиісті шаралар қабылданатын болады. 
Мұнда атап %терлік тағы бір жағдай – 
тамыз айында менің бұйрығым мен ЖОО 
ректорларына студенттерді хостелдерге 
орналастыру туралы тапсырма берілген 
еді. Оған қоса хостелдерде студенттерден 
%зге ешкімнің тұрмауын ерекше назарға 
алдық, – дейді С.Нұрбек. 

ЗАРДАП ШЕККЕН СТУДЕНТТЕР 
ЖАТАҚХАНАҒА ОРНАЛАСАДЫ

Министрліктің дерегінше, бүгінде 
Алматы қаласындағы барлық жатақхана 
саны – 149, т%сек-орын саны – 39 145. 
Былтыр республика бойынша жатақхана-
дағы орын тапшылығы 69 мың орынға 
жетсе,  қазір тапшылық саны– 17 448 
орын. Студенттік жатақханалардағы орын 
тапшылығын жою үшін жоғары оқу 
орындары 7612 т%сек-орынды 87 нысанды 
(қонақүйлер мен жатақханалар) жалға 
алған. Саясат мырза жалға алынған 
нысан дарда %рт қауіпсіздігі, санитарлық 
норма лар, камералар мен турникеттердің 
болуы, коменданттық сағаттың сақталуына 
қа тысты жоғары талаптар қойылғанын, 
сонымен қатар студенттік омбудсмендердің 
қатысуымен үй-жайларды бақылау және 
тексеру жүйелі түрде жүргізілетінін атап 
%тті. Осыған сәйкес біз Алматы қаласы 
бойынша студенттер омбудсмені 8ділхан 
Т%лепбергенмен байланысқа шығып, 
%рттен аман қалған студенттердің қазіргі 
ахуалы жайлы сұрадық. Студенттік 
омбудсмен хостелдегі %рт туралы жағдайды 
естігеннен кейін бірден оқиға орнына 
барған. 8кімдік және Жастар саясаты 
басқармасымен бірлесіп %рттен зардап 
шеккендерді %зге 3 жатақханаға орналас-
тырған. Қазіргі уақытта оларға психология-
лық және материалдық к%мек (қажетті 
тауарлар, ыстық тамақ және т.б) ұйымдас-
тырылды. 

– ЖОО-ның берген дерегі бойынша 
қаза тапқан студенттер хостелден орын 
алуға %тініш берген жоқ. Олар тұрған 
хостелдің университетпен ешқандай 
байланысы болмаған. �здеріңіз білетіндей, 
студенттер жұмыс істейді. Ал жатақхана-
ларға 23.00-ге дейін кіруге рұқсат берілген. 
Тиісінше, олар ЖОО тарапынан қандай да 
бір бақылаудың болғанын қаламады, – 
дейді студенттік омбудсмен %кілі.

8.Т%лепбергеннің с%зінше, омбудсмен 
институты әкімдік және СЭС %кілдерімен, 
депутаттармен бірлесіп ЖОО-ның келісімі 
бар хостелдер мен жатақханаларға мони-
торингтік жұмыстар жүргізген. Кейбіріне 
ескерту берілген. 

– Жатақханадағы орын тапшылығы 
мәселесін шешу мақсатында брифингте 
мен «Студенттік жатақхана» ұғымын 
енгізуді ұсындым. Онда бір университеттің 
студенттері ғана тұрып, оларға к%бірек 
к%ңіл б%лінетін болады. �рт болған 
хостелде тұрған студенттер университет 

жатақханаларына орналастырылды. Сту-
дент терге жан-жақты психологиялық, 
қажет болған жағдайда материалдық 
к%мек к%рсетіледі.  Бұл мәселені бақылауда 
ұстаймын, – дейді Алматы қаласы бо-
йынша студенттік омбудсмен 8.Т%леп-
берген.

ЖЕРТ8ЛЕНІ ЖАТАҚХАНАҒА АЙНАЛ-
ДЫРУҒА ТЫЙЫМ САЛЫНҒАН
Қазір оқиғаға байланысты Қылмыстық 

кодекстің «�рт қауіпсіздігі талаптарын 
бұзу» деп аталатын 292-бабы бойынша 
қылмыстық іс тіркелді. Ал Премьер-
Министр 8лихан Смайылов %рттің негізгі 
себебін анықтау үшін Үкімет комиссиясын 
құрды. Бұл маңызды міндеттің жауап-
кершілігі Т%тенше жағдайлар министрі 
Сырым Шәріпхановқа жүктелді. Елімізде 
жерт%лені қонақүй мен жатақ ханаға 
айналдыруға қатаң түрде тыйым салынған. 

Ал мекемені заңсыз пайдаланғандар 
үшін қандай жаза түрі қарастырылған? 
Алматы қаласындағы оқиғаға байланысты 
заңгер Тілеужан Кішкенебаевты с%зге 
тартқанымызда,  ол іс толыққанды 
ашылса, айыпталушыға бірнеше бап 
тағылуы мүмкін екенін айтты.

– �рт немесе жарылыс болып, нәти-
жесінде адам қайтыс болғаннан кейін 
міндетті түрде қылмыстық іс қозғалады. 
Қылмыстық іс тіркелген соң, бірнеше 
экспертиза жасалады. Бұл жазатайым 
оқиға ма, әлде қауіпсіздік шараларын 
сақтамағандықтың салдары ма, оның 
барлығын экспертиза анықтайды. Осыдай 
кейін ғана тергеу орындары нақты шешім 
қабылдайды. Сондықтан мен айыпталушы 
нақты осы баппен бас бостандығынан 
айрылады деп кесіп айта алмаймын. 
�йткені  сараптама қорытындысы 
шықпайын ша тергеу органдары ақпарат 
бере алмайды. Сосын бұл істе айыпталу-
шыға бірнеше баптар тағылуы мүмкін. 
Қожайынға жерт%леге хостел ашуға ешкім 
рұқсат бермейді. Ал ол заңға қайшы 
әрекетті жасады. Демек, айыпталушы 
заңсыз кәсіппен айналысып отыр деген 
с%з, – дейді заңгер Т.Кішкенебаев.

Еске салайық, оқиға болған күні 
бақилық болған 13 адамның ресми тізімі 
жарияланды. Олардың ең үлкені 1984 
жылғы Қызылорда облысының тумасы 
болса, ең кішісі небәрі 15 жастағы колледж 
студенті.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы
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Өзбекстанда сиыр 
ма лы ның жалпы саны 
13,9 млн басқа жетті. 
Бұл туралы қазан айын да 
kun.uz порталы хабарлады. 
Көрші елдегі осыншама мал 
басының 91,3%-ы жеке 
қораларда бағылып отырса, 
қалғаны – фермерлік 
шаруашылықтардың 
иелігінде. Ал Қазақстанда 
қанша сиыр бар? Ұлттық 
статистика бюросының 
1 қарашадағы дерегіне 
сүйенсек, республикадағы 
мүйізді ірі қараның саны 
9 млн бастан асқан.

Бауыржан БАЗАР

�збек ағайындардың қотанындағы 
түлікті бекер түгендеп отырған 

жоқ пыз. �збекстан осы күнге дейін қа-
зақ тың етін негізгі импорттаушы елдің 
бі  рі болды. Қорасы малға, базары етке 
тол  ған ағайын �німді сырттан сатып алу-
дан бас тарта ма деген қауіп бар. �йткені 
соң  ғы жылдары Ташкент мал шаруа шы-
лы ғын дамытуды белсенді қолдап, салаға 
әлем дік қаржы ұйымдарының да қара жа-
тын тартқан. �збекстан Халықаралық 
қай та құру және даму банкімен бірлескен 
бағдарлама аясында 2042 жылға дейін ұзақ 
мер зімді қарыз алған. Бағдарламаның 
жал пы құны – 227,8 млн доллар. Мал 
шаруа шылығы – ұлттық экономиканың 
не г ізгі салаларының бірі. Оның үлесіне 
�з бекстанның ЖІ�-нің 13%-ы және ауыл 
шаруа шылығында �ндірілетін ЖІ�-нің 
ша мамен 50%-ы тиесілі. �збекстан Рес-
пуб ликасы статистика агенттінінің дере-
гін ше, 1 сәуірде халық саны 36,1 млн 
адам ға жеткен. Яғни, елдегі мүйізді ірі 
қа   раның саны әр мыңыншы тұрғынға 
шақ қанда 385 бастан айналады.

Бір қызығы, 1992 жылы �збекстанда 
сиыр дың саны 5 млн 275 мың бас болып-
ты. Отыз жылдың ішінде к�ршінің мүйізді 
ма лы еселеп �скен. Ал біздегі т�рт түлік-
тің �сі мі �те баяу жүруде. Мысалға, арыға 
бар май-ақ осыдан он жыл бұрынғы дерек-
ті қарасақ, 2013 жылы Қазақстанда 5 690 
041 бас ірі қара болған болса, 2023 жылғы 
рес ми к�рсеткіш – 9 017,6 мың бас.

�збекстан біз үшін 2017-2019 жылда-
ры әлеует ті экспорт к�зі болғаны рас. 
=сі ре се, малды тірідей импорттауда ала 
ша пан ды ағайын бірнеше жыл әбжілдік 

танытты. Мә селен, ресми дерекке сүйен-
сек, тек 2019 жылдың �зінде 156 мың бас 
ірі қара, 263 ұсақ мал жүк к�ліктеріне 
тиеліп, ше кара асқан. Бұл саудадан ірі 
фермерлік ша   руашылықтар пайда тауып, 
малдың құ ны �скенімен, ішкі нарықта 
шұжық цех тарында шикізат жетпей, ет 
ком би нат тары шу к�терген-ді. Жағдай 
ушығып ба ра жатқан соң Үкімет 2020 
жылдың 1 қаң тарынан тірі мал экспорты-
на мара то рий енгізді. Яғни, �зағаңның 
сиырының са ны 14 миллионға жақында-
уына �зіміз де септескен болып тұрмыз. 

Дегенмен к�рші елде к�бейген мал-
ға жер шақ келмей жатыр. Соңғы 

жыл дары мақта мен к�к�ніс және дәнді-
да қылдар егістігі к�лемі к�бейгендіктен 
жем-ш�п егетін алқап 73%-ға қысқарып 
кет кен. Біздегідей емес, �збекстанда жайы-
лым жер о бастан аз. Біздегі демекші, әдет-
те, «Қазақтан жайлым жер к�лемі ж�нінен 
әлемде бесінші орында» деп ауыз толтыра 
мақ танатынымыз бар. Алайда ол к�лемді 
тиім ді етуге жұмыс істеліп жатқан жоқ. 
«Қа зақстан агроодағы» АКРҚ президенті 
Алик Сағындықов Капитал.кз порталына 
бер ген сұхбатында біздегі 187 млн гектар 
жайылым жердің 88 млн гектары ғана 
пай даланылып отырғанын айтыпты, қал-
ған 86 млн гектар қор күйінде тұр. 

«Бос жатқан жайылымды игеру үшін 
инф рақұрылым қажет. Жол салып, құ-
дық тарын қазып, су жеткізу керек. Екін-
ші мә селе – жем-ш�п дайындау жұмысы. 
Кеңес одағы кезінде елдегі жалпы егістік 
ал қаптарының 30%-ына жем-ш�п дақыл-
дары егілетін, қазір 15% деңгейінде, үш 
жыл бұрын тіпті 11% болды. Егер біз жем-
ш�п егістігін дамытпасақ, экспорт туралы 
ой л аудың қажеті де шамалы», – дейді ол. 

Бұл мәселе 30 қараша күні елордада 
�тіп жатқан «Jańa Dala / Vet Astana ‘2023» 
ма  мандандырылған к�рме-конферен ция-
да да қозғалды. Халықаралық жиында с�з 
алған «Атамекен» ҰКП Басқарма т�ра ға-
сы ның орынбасары Ербол Есенеев экс-
порт  қа қозы етін шығаруға басымдық 
беру керегін айтты. Оның пікірінше, 
әлем  дік нарықта сұраныс қой етіне де �сіп 
ке леді. «Қазақстанда шалғайдағы мал 
шаруа  шылығын дамыту үшін қолайлы 

жайылым жер бар. Ол жерге сиыр малына 
қа рағанда қой жайған ыңғайлы. Сон дық тан 
ұсақ малдың басын к�бейту қажет», – деді 
Е.Есенеев. 

Оның пікірінше, қойдан б�лек, шал-
ғайдағы жайылымдарға жылқы мен түйе 
малын �сірудің әлеуеті жоғары. «Соңғы 
жыл дары жылқы еті Жапонияда сұра ныс-
қа ие, ал түйе сүті Қытайда �тімді. Қазір-
гі кү ні Қазақстан жылына 155 мың тонна 
қой етін �ндіреді, ол ішкі сұранысты то-
лық жа бады. Араб елдері қазақстандық 
қозы еті нің 1 келісі үшін 10 доллар т�-
леуге дайын. Сондықтан осы нарықты да 
ескеру ке рек», – деді ол. 

Айтқандай, Астанада �тіп жатқан 
«Jańa Dala / Vet Astana ‘2023» халықаралық 
кон ференцияға қатысушылар ет экс пор-
тында жаңа нарық іздемей-ақ, к�рші 
мем лекеттер Ресей, Қытай, �збекстан үш 
ел дің нарығына кіре алсақ жеткілікті де-
ген деген пікірді қолдады. 

«Экспорт Қытайға да, Ресейге де тоқ-
тап қалды. �збекстан алып тұратын еді, 
олар да азайтты. Қазір ол елге 3-4 ірі кә-
сіп орын ғана ет �ткізеді, қалғанына орын 
жоқ. Себебі ол елге Беларусь арзан етімен 
кіріп жатыр, олармен бәсекеге түсу қиын. 
Біздегі еттің �зіндік құнына жем-ш�п ба-
ға сы үлкен әсер етуде», – дейді Қазақстан 
Ет одағының басшысы Мақсұт Бақты-
баев. 

Былтыр елімізде 924 мың тонна ет 
�ндірілген. Ауыл шаруашылығы 

ми нистрлігінің дерегінше, 2022 жылы 
�збекстанға сиыр етінің экспорты – 18,3 
мың тонна болыпты, дегенмен ол 2021 
жыл дан 2,5 есе артық. Ал биыл қаңтар-
қыр күйек аралығында 17,5 мың тонна 
(72,7 млн доллар) �ткізіппіз. Демек, �н-
діріл ген ет к�лемінің негізгі б�лігі ішкі 
на рықта қалады. Десе де, мал баққан 
фер мерге ауыр тиіп отырған негізгі мәсе-
ле де осы. «Біз ішкі тұтынудан 120% артық 
�ндіреміз. Экспорттың есігі жабық тұрған 
кез де іштегі к�терме баға да арзандайды. 
Қазір базарлардағы сиыр етінің келісі 
1 800-2 000 теңге шамасында болса, �зін-
дік құн ға кететін шығын да сондай. Яғни, 
сау да орындарындағы ет бағасына фер-
мерлер түк қатысы жоқ. Ол дел дал дық пен 
қосылған баға. Фермер жыл сайын ма-
лының т�лін сатып отыруы керек, се бебі 
басқа кіріс к�зі жоқ. Сатып ақша қылай-
ын десе, алты ай баққан малдың құ  ны 
кеткен шығынды ақтамайды. Сол се  бепті 
ірі қара �сіретін шаруашылықтар мал 
басын қысқартып жатыр. Экспортты жү-
зеге асыруды жылдамдатпай бол май ды», 
– дейді Қазақстан Ет одағының бас шысы. 

Жалпы, биылғы қаңтар-қыркүйек ай-
ларында Қазақстан 27 мың бас ірі қараны 
(10,2 млн доллар) тірі күйінде экспортқа 
шы ғарған. Оның – 23,8 мыңы �збек стан-
ға, 3 мың бас =зербайжанға �ткізілген. 
Бү гін гі күні �збекстанға тұрақты түрде ет 
�ткізіп отырған Түркістан облысындағы 
«Қайып Ата» ЖШС-ның атқарушы ди-

Биылғы жаз киік таптап тастаған соң ш�п 
аз жиналды. Бізге жергілікті «Кублей» 
зауы тына ет �ткізіңдер» дейді. Олардың 
сиыр етінің 1 келісіне беретін бағасы – 800 
теңге. Сырттан келетін арзан етке шектеу 
қойыл са, бізге де мүмкіндік туар еді», – 
дей ді ол. 

Бүгінде Беларусьтің ет экспорты 
біз ден �тіп, Қытай нарығын жау-

лауда. Биылғы қаңтар-тамыз аралығында 
Бе ларусь елі ҚХР-ға 9,1 млрд долларға 
мұз датылған сиыр етін сатқан. Осылайша, 
бізбен бір одақтағы ел Қытай нарығына 
ет импорттайтын Аргентина, Австралия, 
АҚШ, Уругвай, Жаңа Зеландия, Боливия, 
Ресейден кейін 8-орынға кірді. «Жэнь-
минь жибао» онлайн газетінің жазуынша, 
Минс кідегі «Александров» ет �ңдеу кәсіп-
ор ны Шыңжан-Ұйғыр автономиялы ай-
мағына ет жеткізіп отыр. Яғни, Минс-
кіден шыққан ет керуені 4 807 шақырым-
ды жү ріп �тіп, Ресей, Қазақстан арқылы 
Ала шанькоу құрғақ портына жетеді. 
Жал ғыз Беларусь емес, пандемиядан 
кейін Қытайға ет эскпортын Ресей де 
жолға қойып үлгерген. Мәселен, 2022 
жылы РФ құрамындағы Башқұрт Респу-
бликасы 11 мың тонна ет �німдерін жі-
берсе, биылғы тоғыз айдағы экспорт 
к�лемі 70 мың тоннаға жеткен. Іргедегі 
үлкен нарыққа жете алмай отырған біз 
ғана. Дегенмен Қа зақстан Үкіметі де 
ҚХР-ға ет сату мүм кіндігін қарастырып 
жатқандай. 2023 жылғы 27 қарашада Ауыл 
шаруашылығы министрі Айдарбек Сапа-
ров ҚХР Бас кеден басқармасының 
т�рағасы Юй Цзяньхуа мырзамен кезде-
суде салқын да тылған сиыр етін жеткізуге 
дайын екенін айтты. Тек Қытай тарапы 
қолданыстағы шектеулерді алып тастаса 
болғаны. Ауыл шаруашылығы вице-ми-
нистрі Аманғали Бердалин «Айқынға» 
берген сұхбатында осы айда ҚХР Бас 
кеден басқармасы мамандары Қа-
зақстанға арнайы сапармен келетін айтты. 

«14-27 желтоқсан күндері ҚХР-дың 
ве теринар мамандары келіп, біздегі жұқ-
палы ауруларға қарсы жасап жатқан 
шара ларымен танысады. Егер �здерінің 
талап тарына сай деп таныса, елдеріне 
оралған соң акт жасап, біздің ет �німдерін 
қа был  дауды бастайды», – деді А.Берда-
лин. Ви це-министрдің с�зінше, ең бірін-
шіден қа ралатын мәселе – ірі қара мал-
дың сал қын датылған етін �ткізу жағдайы. 

«Алдағы уақытта Қытай тарапы тауық 
етін сатып алуды жоспарлап отыр. Сон-
дай-ақ шұжық �німдеріне қызығушы лық-
тары бар. Келесі кезең қой етінің экспор-
ты ж� нінде болмақ. Басты мәселе – ше-
кара дан �ткізетін кедергілерді алып та-
стау. Олар ірі қараны тірі күйінде де алсақ 
деп сұ рап отыр, ол туралы мемлекетара-
лық ке лісімдер жасалуы тиіс», – деді ол. 

Қазақстан Ет одағының басшылығы да 
экспортқа малды тірідей шығару тетігін 
қол дайды. «Сиыр етін �ткізу бойынша 
Қа зақстан сыртқы нарықта бәсекелес бола 
алмайды. Ал тірідей сатсақ, �зіндік құны 
�зге елдерден тиімдіріек шығады. Сон-
дықтан тірі күйінде �ткізуге шектеу қой-
мауымыз қажет», – дейді М.Бақты баев. 

Негізі, малды тірі күйінде экспорттау 
әді сі әлемдік тәжірибеде бар. Мәселен, 
Ауст ралия жыл сайын нарыққа 6,4 млрд 
дол ларға ет сатады, ал тірі күйінде �ткіз-
ген мал дан түсетін түсім – 1 млрд доллар. 
Бра зилия ет экспортынан 5,4 млрд дол-
лар, тірі малдан – 0,5 млрд доллар түсіреді. 
Бай қасаңыз, барлығында ет күйінде �ткіз-
ген сауданың к�лемі жоғары. Ал Қазақ-
стан да кезінде керісінше болды. Мысалға, 
2019 жылғы шекара асқан тірі мал 74 млн 
дол ларға сатылса, сиыр етінің к�лемі 16,6 
млн долларды құрапты. Сондықтан ақ-
шаға қызығып, тірі малды түгелдей сырт-
қа �ткізіп жіберу қаупін де ескерген ж�н.

БІР
рек торы Мақсұт Шығанбайдың с�зінше, 
ша руашылық 500 бас бұқаны сыртқа шы-
ғаруға квота алған, бүгінгі күнге дейін 
оның 200 басы сатылыпты. Айта кетейік, 
2023 жылғы 17 қарашадан бастап Ауыл 
шаруа шылығы министрінің бұйрығымен 
(15.11.2023 жылғы №389) бұқашықтарды 
сырт қа шығаруға арналған бір бордақылау 
алаңына квота лимиті ұлғайтылды. Құ-
жат қа сәйкес, бордақылау алаңдарында 
12 айдан асқан бұқашықтарды әкету ли-
миті 500-ден 4000 басқа дейін, ал бір 
тауар �н дірушіге 200-ден 500 басқа дейін 
к� бей тілді. 

«�збекстанға ет �ткізуді де іске асы-
рып отырмыз. Биылғы 10 айда 3,5 мың 
тон на сиыр етін саудаладық, жыл соңына 
дейін 4 мың тоннаға жеткіземіз деген жос-
парымыз бар. Тек лабораториядан �т кі-
зерде 3-4 күн б�геліп қаламыз. Еуропада 
ла боратория 24 сағат ішінде �ткізіп жі бе-
ре ді деп естиміз, сондай жабдық бізге де 
кел се дейміз. �йткені 1 күн тұрғанның 
�зін де еттің салмағы жеңілдейді», – дейді 
М.Шығанбай. 

«Қайып Ата» кәсіпорының бас шы лы-
ғы �збекстан нарығына Беларусьтің ет 
�т кізуші кәсіпорындары да таласып жат-
қанын айтады. Арзан бағада келетін ет 
қазақстандық �німді саудадан ығысты-
рып шығаруы мүмкін. ЕАЭО-қа мүше 
мемле кет тер Беларусь пен Ресейдің еті 
шекара да ғы Батыс Қазақстан облысының 
фер мер леріне де қиындық келтіруде. 
Жәнібек ауданындағы шаруашылық иесі 
Бауыржан Сабанов екі елден келетін ар-
зан �нім бағаны түсіріп тастағанын жет-
кізді. 

«Мал етін саудаға шығару �зіндік құ-
нын ақтамай жатыр. Жем-ш�п қымбат. 

Батыс �аза	стан облысы – 
еліміздегі эко но микалы	 әлеуеті 
�лкен,  дамы�ан ин дустриялы	-
аграрлы	 ��ірлерді� бірі. С�зіміз 
дә лел сіз болмасын, сандарды с�й-
лет сек... Биыл�ы жылды� 9 айында 
об лыс эко номикасыны� негізгі са-
ла лары бойын ша т#ра	ты �сімге 	ол 
жет кен, �� деу �неркәсібі – 20,5 
пайыз �а, ауыл шаруашылы�ыны� 
жал пы �німі – 5,5 пайыз�а, 	#рылыс 
ж# мыста ры ны� к�лемі – 42 пайы-
з�а, т#р �ын �й лер ді іске 	осу – 0,5 
пайыз �а, негізгі ка питал�а инвес ти-
ция лар – 23 пайыз �а, ішкі сауда 
к�   лемі – 19,2 пайыз�а, к�лік 	ыз-
мет теріні� к�лемі – 8,3 пайыз �а 
арт 	ан. Соны� ішінде облыс та 	#ры-
лыс саласыны� даму 	ар	ыны �те 
жо �ары. Орал 	аласыны� �зінде 
«А	  жайы	» ша�ынауданында зама-
науи �йлер салы нып жатыр. Биыл-
ды� �зінде облыста 73 т#р�ын �й 
бой к�терген. Ал 2024 жыл�а 27 
к�п 	а батты т#р�ын �йді� 	#рылысы 
жос пар ланып отыр. Б#л туралы об-
лыс әкі мі Нариман Т� ре �алиевті� 
�зі айт ты.

 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА

Батыс Қазақстан облысының әкі мі 
Нариман Т�реғалиев Орталық ком  му ни-
кациялар қызметі алаңында жур на лис-
термен жүздесіп, �ңірдің әлеуметтік-эко-
номикалық дамуы туралы айтып берген 
еді. 

=кімнің айтуынша, �ңірде эконо ми-
ка лық �сім жоғары. Соның ішінде БҚО 
ауыл шаруашылығы саласына бейім �ңір 
дейтін болсақ, облыста аграрлық сектор-
дың дамуы қарқынды. 

Президент �з Жолдауында ет, сүт, 
астық �нім дерін терең �ңдеу және �н-
дірістік жы лыжай шаруашылықтарын 
дамытуға баса назар аударғаны есімізде. 
Ауыл-ай мақ тарды дамыту үшін шағын 
шаруашы лық тарды қолдауға «Ауыл ама-
наты» бағ дарламасы қабылданды.

– «Ауыл аманаты» бағдарламасы ая-
сын   да 2023 жылға республикалық бюд-

жет  тен 6,4 млрд теңге кредиттік қаражат 
б�   лінді. Қазір 714 �тініш бойынша 4,9 
млрд. теңге несие берілді. Аталған қара-
жат  ты жыл соңына дейін толықтай иге-
ре  тін боламыз. Бүгінде облыста 270 ауыл-
шаруа  шылық кооперативі жұмыс істеп 
тұр. Соның ішінде биылдың �зінде «Ауыл 
аманаты» бағдарламасы аясында жаңадан 
44 кооператив құрылды. Азық-түлік 
тауарларының негізгі 19 түрінің 7 түрі 
бойынша облыс толық қамтамасыз етілсе, 
8 түрі бойынша 75%-ға дейін қамтып 
отырмыз, – деді облыс әкімі Нариман 
Т�реғалиев. 

Батыс Қазақстан облысы бойынша 
бар лық ауыл шаруашылығы дақылдар ы-
ның егіс алқабы – 617 мың гектар. Бүгін-
де егін ору науқаны толықтай аяқталып, 
об лыс бойынша 302 мың тонна астық 
жи налған. Майлы дақылдардан 78 мың 
тон на �нім алынса, 153 мың тонна картоп, 
к� к�ніс-бақша �німі жиналды. Облыста 
қуа ты жылына 11 мың тонналық голлан-
дия лық технологиямен 2 заманауи �н ді-
ріс  тік жылыжай жұмыс істеп тұр.

=кім облыс халқының к�к�ніс �нім-
деріне қажеттілігін 100% жабу үшін 2024 
жылы 18 мың тонналық 4 қойма салынып, 
қа жеттілік толық жабылатынын жеткізді. 
Ал 2026 жылға дейін 30 мың тонналық 17 
қойма салу жоспарланып отыр. 

Облыс әкімі �ңірімізде жылу-энерге-
ти ка саласында бірқатар жұмыстар атқа-
ры лып жатқанын да атап �тті. 11 млрд 
тең геге бюджет қаражаты есебінен Орал 
қа ласы Жылу электр орталығының тур-
боагрегаты мен градирнясын қайта құру 
жә не су бұру қондырғыларын жаңғырту 
мақ сатында екі кәріздік-сорғы стан са ла-
рын реконструкциялау жұмыстары жүр-
гі зіліп жатқанын жеткізді.

Облыстағы электр беру желілерінің 
тозуы 82 пайызды құрап отыр. Алдағы қыс 
мез гілінде апатты жағдайларды азайту мақ-
сатында 2 мың шақырымнан астам электр 
желілері, 300-ге жуық қосалқы стан ция 
ж�нделген.

– Градирня 2023 жыл дың мамыр 
айында іске қосылды. Тур бина және 2 

ӨҢІРДЕ ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
ӨСІМ ЖОҒАРЫ

кәріздік-сорғы стан сасы келесі жылы 
пайдалануға берілетін болады. Сонымен 
қатар коммуналдық мекемелермен 2 
энер гетикалық қазандық, су қыздырғыш, 
турбиналық генераторы және 5,8 шақы-
рым жылу желілерін және 4 шақырым 
сумен жабдықтау мен су бұру желілерін 
күрделі ж�ндеу жүргізілді, – деді Нариман 
Т�реғалиұлы. 

Журналистер алдында с�йлеген Батыс 
Қа зақстан облысының әкімі �ңірдегі бі-
лім, денсаулық, әлеуметтік саладағы оңды 
іс тер туралы да айтты. Жалпы, облыстың 
дамуында қай салада да ілгерлеу бар екен-
дігін атап �тті. Соның ішінде Батыс Қа-
зақстанда соң ғы жылдары жол мен 
құрылысқа қатты к�ңіл б�лінуде. Себебі 
облыстағы жол дардың сапасы сын к�тер-
мейді, ал үйлер дің к�бісі ескі. �ңірдегі 
жол, құрылыс ту ралы облыс әкімі Нари-
ман Т�реғалиев: «Президент тапсырмасы 
аясында биыл 81,5 млрд теңгеге 617 
шақырым жол ж�н делуде. Қазір 513 
шақырым жол ж�нделді. Жыл қорытын-
дысымен жергілікті жол дар дың норма-
тивтік жағдайдағы үлесін 52%-ға жеткі-
зетін боламыз. 2024 жылы 100 млрд тең-
геден астам қаржыға барлық дең гейдегі 
жалпы ұзындығы 800 шақырым құрайтын 
139 жобаны жүзеге асыру жос парда бар», 
– деді.

=кім елді толғандырған Б�кей Орда 
мен Жәнібектің жолы туралы да айтып 
�т ті. «Бүгінгі күнге бітпей тұрған 120 ша-
қы   рым жолдың 104 шақырымын биыл 
аяқ  тадық, қалған 16 шақырым бойынша 
жұ  мыс тар жалғасуда», – деді Нариман 
Т�ре ғалиұлы. 

БҚО-ның дамуы туралы әңгімелеген 
облыс басшысы кейін журналистерді 
толғандырған сұрақтарға жауап берді. 
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СУБСИДИЯ:
ҚҰНЫҚҚАННАН 
ҚҰЛДЫРАҒАН 
ЖАМАН

Елімізде шаруалара суб си-
дия беру ж�йесіні� ба сынан 
шу арылмай-а� �ой ды. 

Со�ы екі жылда ол тіптен �деп бара-
ды. М�ндаы то�ырау панде миядан 
кейінгі антикорды� ке� к" лемдегі 
тексерісінен басталды деуге болады. 
Сол тыыры��а тірелгеннен бері б�л 
тетікті ж"нге келтіре алмаан Ауыл 
шаруашылыы министрлігі әлі к�нге 
етек-же�ін жинай алмай отыр. Осы-
ан дейін сан рет "згерген суб си  дия 
беру ережесі келер жылы таы да 
т�зетілмек екен.

«ҚАЗАННАН ҚАҚПАҚ, 
ИТТЕН ҰЯТ» КЕТКЕН

2021 жыл Ауыл шаруашылығы ми-
нистр лігі үшін абыройы айрандай т�гіл -
ген жыл болды. Субсидия саласындағы 
мыңдаған былықтың беті ашылды. 
Еліміздің ауыл шаруашылығы саласында 
қозғалған қылмыстық істердің 54 пайызы 
субсидияларды заңсыз б�лумен байл а -
нысты екені анықталды. Мәселен, 
2016 жыл дан бергі соңғы 5 жыл ішінде 
елімізде ауыл шаруашылығын субсидия-
лауға 2 трлн теңге б�лінген. $рі осы жыл-
дар ішінде шенеуніктердің үстінен сы-
байлас жемқорлыққа қатысты бірнеше 
қыл мыстық іс қозғалған. Айталық, осы 
жылдарда 960 қылмыс тіркелген болса, 
соның жартысынан астамы (54%) б� -
лінген субсидияны жымқырумен бай-
ланысты болған. Басты себеп – «қазаннан 
қақпақ» кеткені. Оны сол кез дегі Сы бай-
лас жемқорлыққа қарсы Іс-қимыл агент-
тігінің т�рағасы, қазіргі Ақмола облы-
сының әкімі Марат Ахметжанов былай 
деп суреттеген еді: «Ережені, тұжырым-
да маны Ауыл шаруашылығы министрлігі  
бекітеді. Ақша б�лумен жергілікті Ат-
қару шы органдар айналысады. Ал ай-
мақтық жергілікті  әкімдік бақылауға 
міндетті. Осындай бұлыңғыр жауапкер-
шілік бейберекеттікке алып келді». Қа-
зан   нан қақпақ кеткен соң «иттен де ұят» 
кеткен. Олар ұятты ғана емес, қорқу ды да 
қойған екен. Олай дейтініміз, субсидияны 
жымқыруда түрлі жол емес, республика 
бойынша жылдан-жылға бірдей схемалар 
қолданылған. Ал ақшаның игерілуін 
қадағалауы тиіс облыстық Ауыл шаруа-
шы  лығы басқармаларының �зі жаппай 
жымқырудың бел ортасында жүрген. 
Мысалы, мемлекеттік мекеменің лауа-
зымды тұлғалары �здерінің жалған ЖК-
лері арқылы су сорғыларына арналған 
ар зан, сапасыз күн панельдерін сатып 
ал ған, бірақ орнатпаған. Тіпті, алмай 
қағаз жүзінде рәсімдей салғандары да бар. 
Құдықтарға да дәл солай: бұрғыланбаған 
метрлерге құжаттар жасалған. Субсидия 
алуға арналған базадағы �тінімдерді олар 
фермерлердің атынан, олардың цифрлық 
қолтаңбаларын пайдалана отырып жаса-
ған. Айталық, тінту кезінде айыпталу    шы-
   лардың бірінен 500-ге жуық б�тен ЭЦҚ 
анықталған. Ал сол кезде қамауға алын-
ған Батыс Қазақстан облыстық әкімдігі-
нің б�лім басшысы 120 фермердің атынан 
жалған қағаздарға қол қойып, олардың 
шоттары арқылы ақша алған. Жымқыру-
д ың �згедей де түрлері �те к�п. $сіресе, 
мал басына қатысты алаяқтық жиі жасал-
ған. Жоқ малға субсидия берілген. Ал бар 
малды мәселен, субсидияға алынған 
бұқаларды дереу қайта сатып, сойып не-
месе шетелге асырып отырған. Бір мал ды 
сатып алу екі, тіпті үш есе субси дия   лау 
ар қылы жүзеге асырылған екен. Сондай-
ақ мәліметтер базасында жануар лардың 
саны, жасы, жынысы, сипаты бұрмала нып 
отырған. Мәселен, Түркістан облы сын -
дағы шаруашылықтардың бірінде 
сиырлардың жасын бұзауға түзеген 
400 дерек анықталды. Яки, субсидия алу 
мақсатында жасанды түрде т�л саны 
к�бейтілген. Бір с�збен айтқанда субси-
дияға б�лінген миллиондаған доллар 
қаржы біреулердің қалтасында кеткен. 
Тергеу кезінде Түркістан облысы инспек-
циясының бір ғана маманының картасы на 
47 миллион теңгеден аса қаржы ауда рыл-
ғаны және оның пара екені анық  тал ды. 
Осылайша, қыруар қаржы ұстағанның 
қолында, тістегеннің аузында кеткен.

Ауыл шаруашылығына б�лінген суб-
сидияны майшелпекке айналдыр ған-
дардың соңына шам алып түскен антикор 
қызметкерлері сол бес жылда 960 қыл  -
мыстық іс қозғап, 450 тұлғаны жауапқа 
тарт қан екен. Ал 2021 жылы мем лекет тік 
қаржыны жымқыруға тағы да 30 адамның 
қатысы бар екені анықталған. Қылмыс-
тық топтар АШМ-ның ведомст волық 
бағынысты б�лімшеле    р інде  және 
еліміздің тоғыз �ңірінде әрекет еткен. 
Олар – Ақмола, Ақт�бе, Жамбыл, 
Түркістан, ШҚО, БҚО, Атырау, Маңғыс-
тау облыстары және Шымкент қаласы.

ЖІПСІЗ МАТАҒАН ЖЕМҚОРЛЫҚ
Енді, міне, осы ауыл шаруашылығы 

саласын жайлаған жемқорлық субсидия 
беру тетігін жіпсіз матап отыр. Содан бер-
гі екі жылда шаруаларға субсидия алу мұң 
болып, құдайдың зарын айтып келе ді. Ал 
АШМ болса агро саланы түбе гейлі рефор-
  малаймыз деп әлек. Антикор жой   қын бір 
тексеріс жасаған соң, 2021 жыл    дың жел-
тоқ     санында олар субси дия беру жүйесінің 
жаңа тәсілдерін паш етіп, оны алудың 
тегін платформасын сынақтан �ткізген 
еді. Министрлік суб   сидиялардың ба     -
ғытта     рын барынша қысқартуды, субси-
дия алушыларға қарсы міндемет   темелер 
нормасын енгізуді, цифрландыру арқылы 
субсидия алу процедурасын жеңілдетуді, 
жануарларды есепке алудың қолданыс -
тағы жүйесін түбегейлі қайта қарауды, 
суб  сидияны түпкі еңбек �німділігіне ба-
ғыттауды ұсынды. Бұл сол кездегі жаңа 
министр – Ербол Карашүкеевтің кезі 
болатын. Содан бері олар не жемісі жоқ, 

не жеңісі жоқ реформаның шетінен шыға 
алмай келеді. Сол ұсынғандарының қай-
қайсысының да орындалып жатқаны 
шамалы. Антикордан соң бұл сала тіптен 
кібіртіктеп қалды. «Соны» ұсыныстардың 
ішіндегі ең бір к�ңілге қонатыны Gosagro.
kz деп аталатын электронды ақпараттық 
жүйе еді. Hйткені онда субсидияны тегін 
беру қарастырылған. Бұған дейінгі 
Qoldau.kz платформасында субсидиядан 
к�леміне қарай 3-11 АЕК аралығында ақы 
алынатын. 11 АЕК-тің �зі 1 миллион тең-
 ге  ден асқан сомаға салынатын. Бұл ірі 
кә  сіпорындар үшін ақша емес болса, жеке 
кәсіпкерлер мен шаруа қожалықтары 
үшін қиындық тудыратын. Ал жеке қо       -
салқы шаруашылықтар, яки есік алдында 
бау-бақша, азын-аулақ мал ұстаған ауыл 
тұрғындары үшін мүлдем қолжетімсіз еді. 
Одан �зге ұсыныстар арасында «күту па -
рағы», «электронды кезек» сынды жаңа    -
шы   лдықтары бар. $рі талап етілетін 
құжаттар саны да барынша азайтылған, 
�йткені қажет анықтаманы ақпарттық 
жүйе �зге мәліметтер базасынан автомат-
   ты түрде ала алады. Бірақ бұл бастама  лар-
ды жүзеге асыру созылып-созылып, нау-
рыз айында ғана Ақмола облысынан 
пи лот тық режимде басталды. Одан кейін 
де кешігіп енгізілген �згерістер легі бой 
к�рсетіп тұрды. Соның бірі – кепілге қою 
саясатының жаңа редакцияда жазылғаны, 
ол 2022 жылдың 1 маусымынан бастап 
күшіне енеді делінді. Ал 1 шілдеден бас    -
тап жаңа Gosagro.kz ақпараттық жүйе сі 
іске қосылатыны хабарланды. Қыр күйек 
айында �німділікті арттыру және қосыл  -
ған құнды к�теру үшін мемле   кеттік қол-
дау мен ынталандыру шарала  рына кезек-
  ті түзетулер енгізілді. Соның ішінде 
суб   си    диялау ережесіне ауыл шаруашы  -
лығы �німін �ндірушілердің �зіне �н   ді-
рісті тұрақты түрде арттырып, қайта �ң-
деушілерге шикізатты тұрақты жеткі    зетіні 
туралы қарсы міндеттеме алатыны ж�-

Десе де бұл айтылғандардың барлығы 
биылдыққа жүзеге асқан жоқ деуге бо-
лады. Біріншіден, оны айтқан министр 
ауысып кетті. Екіншіден, ауыл шаруашы-
лығын жайлаған жемқорлық мұндағы 
жұмыстар ды да, қатынастарды да жіпсіз 
матап тас тады. Оның үстіне министрліктің 
�зінің жұ мысының ақсап жатқаны да 
үлкен кедергі. Hз кезегінде бұл елімізде 
ауыл шаруа  шылығы �німдерінің қым-
баттауына әкеліп отыр. Ал ол де геніміз 
азық-түлік қауіпсіздігіне барып тіре-
летінін ескерген ж�н. Мәселен, былтыр 
Маңғыстау және Қызылорда облыс-
тарында құрғақшы  лық  тан 2 мың бас мал 
қырылып қалды. Ал оның алдын алуға 
болатынын біле тұра АШМ жарытып 
ештеңе істемеді. Оның орынына Шым-
кент қаласының қара  пайым тұрғыны 
Құрмет Талапқазының елді ұйымдас-
тырып, сол �ңірлерге ш�п тасығаны 
білдей бір ведомствоның атына сын еді. 
Жемқорлық мәселесі ж�ніндегі жиында 
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев жайы-
лымдық жерлерді сулан дыруға б�лінген 
80 млрд теңгенің жарты   сы мақсатсыз 
жұм салғанын сынға алған болатын. Сон-
дықтан да бұл жерде барды ұқсатып алмай 
тұрып, ауыл шаруашылығы са ласын да-
мыту туралы айтудың �зі ар тық. Осы-
лайша, құнығу соңы құлдырауға алып 
келді.

ҚОЛДАУСЫЗ ҚАЛҒАН 
ШАРУАЛАР

Сонымен субсидия беру тетігі тоқырап 
тұр дедік. Оның кесірі бірінші кезекте, 
әрине, шаруаға тиюде. Одан кейінгі зар-
дабын тартатын сіз бен біз. Hйткені азық-
түлік қымбаттаса, оның салмағы тұтыну  -
шы ның қалтасына түседі. Бірақ Ауыл 
шаруашылығы министрлігі асығар емес. 
Күні бүгін олардың жаһанға жар салған 
Gosagro.kz цифрлық платформасы ақсап 
тұр. Шаруалар жыл басынан бері осыны 

ақпараттар к�п. Тағы бір мәселе, плат   -
формада жер алқаптарының бірегей н�-
мірін басқа сайттан, яки agroopen.gharysh.
kz сайтынан алу қарастырылған және ол 
автоматты түрде шықпайды. $уелі Қазақ-
станның бүкіл картасы ашылады, оның 
ішінен әуелі облысты-ауданды, сосын 
барып алқап түрлерін таңдауы керек. Сол 
жерден іздеп, тауып алқабың  ның бірегей 
н�мірін к�шіріп аласың да, соны Gosagro.
kz порталына қоясың. Мұның бәрі екі 
жұмыс. Сол себеп биылдыққа субсидия -
дан қағылып отырмыз. Менің �зімнің 
жеке басым 400 млн теңге қаржылай қол-
дауды ала алмай отырмын», – дейді «К�к-
ше-Органик» ЖШС бас директоры Омар 
Шоназаров.

Келесі бір шаруа Анатолий Злой не-
сие лер бойынша сыйақылардың пайыз-
дық м�лшерлемесін БМАСЖ арқылы 
субсидиялау шешілмей тұрғанын айтады. 
Нақтырақ, Бірыңғай мемлекеттік ақпа-
рат тық субсидиялау жүйесі дұрыс жұмыс 
істемейді. 2022 жылдың екінші жарты-
сынан бері шаруалармен келісімшарт 
жа сауға техникалық мүмкіндік жоқ. 
Бары  ның �зіне ақша түспей жатыр. Со-
ның кесірінен шаруалар айналымдағы 
қаражатынан жырып сыйақылардың 17-
ден 25-ке дейінгі пайыздық м�лшер  -
лемесін толық т�леуге мәжбүр. Оларға 
бұл шығындарының қайта �телетініне 
кепілдік жоқ.

«Тағы бір проблема: инвестсубсидия, 
мал шаруашылығы сынды белгілі бір 
салаларда субсидиялау нормативтері 
жыл дар бойы �згеріссіз қалып отыр. Ал 
ондағы тауарлық-материалдық құнды-
лық  тардың құны жыл сайын �згеріп 
отыратынына байланысты шаруалар 
�здеріне тиесілі субсидиядан қағылып 
келеді. Сондықтан да осыған дейін белгі-
ленген нормотивтерді ғылыми негіздеп 
қайта бекіту үшін АШМ-ға қарасты 
аграрлы салаға маманданды рылған 
ғылы ми-зерттеу институттарының 
(НАНОЦ) мамандарын тарту қажет. 
Сондай-ақ мал шаруашылығы сала-
сындағы субсидиялау нормативтерін 
және инвестициялық субсидияларды 
есептеу үшін қажетті техниканың немесе 
жабдықтың рұқсат етілген шекті құнын 
жыл сайын, пести  цид тер мен тыңайт-
қыштарды субсидиялау үлгісі сияқты, 
жаңартып отыруды ұсы намыз», – дейді 
«Қазақстанның шошқа қожалықтары 
одағы» қауымдас тығының басқарма 
т�рағасы Анатолий Васильевич.

Мемлекеттік платформаның техника-
лық жағынан кемшіліктері әлі де болса 
к�п екенін әкімдіктерге қарасты бас-
қарма  лардың �кілдері де айтып отыр. 
Мә  селен, ауыл шаруашылығы тауарын 
�ндірушілер �тінімдерінде қате кетіп 
қалса, оны түзеу үшін кері алдырта ал-
майды екен. Сол себеп екінші рет қайта-
лай �тінім беруге мәжбүр. Ал басқарма 
мамандары оларды келіп түскен кезегі 
бойынша қарайтындықтан, бір �тінімді 
екі рет тексеріп уақыт құртатын к�рінеді.

«Бұл жерде бір �тінімге екі рет суб -
сидия беріліп кету қаупі бар. Hйткені 
оның қайталанып тұрғанын ескертетін 
ха бар лама жүйесі жоқ. Ал мұндай функ-
ция бұрынғы Qoldau.kz порталында бар 
болатын. Осыдан келіп кезек реті бұзыла-
ды. Субсидия алуға берілген мерзім �тіп 
кетеді. Түптеп келгенде шаруа мемлекет-
тік қолдаудан қағылады. Сол себеп бас-
қар ма мамандары қайтарып жіберген 
�тінімді 3 жұмыс күні ішінде түзетіп қайта 
тапсырған жағдайда бұрынғы кезегі 
сақталатындай норма енгізу керек. Тағы 
бір мәселе, жаңа Gosagro.kz платформасы 
мемлекеттік жер кадастрымен толық 
интеграцияланбаған. Пестицид пен ты-
ңайтқышқа субсидия алу үшін картаны 
ашсаң, онда жалпы жер к�лемі к�рсеті-
леді. Соның ішінен егістік жерді б�ліп алу 

қиын», – дейді Қостанай облысы Ауыл 
шаруашылығы және жер қатынастары 
басқармасының басшысы Ибрагим 
Бекмұхамедов.

Оның айтуынша, субсидия беру мәсе-
лесінде ең үлкен проблема – мемлекеттік 
қаржының уақытында берілмеуі екен. 
2018 жылы электронды форматқа к�шкелі 
�тінімдер тікелей басқармаға түсетін 
болған. Олардың саны �те к�п болған-
дық тан қызметкерлер тиісті мерзімінде 
�ңдеп үлгермейді. Мәселен, тек 2022 жыл-
дың �зінде 15 мыңнан астам �тінім түс -
кен, ал қарау уақыты 2-3 күн. Маман дар 
тек бастапқы кезеңде үлгергенімен, 
кейін гілерін қарау мерзімі 1 аптадан 
2-3 айға дейін созылып кететін болған. 
Сол себеп мемлекеттік мекеме басшысы 
�ті німдерді қалалық және аудандық б�-
лім дерге жіберуді, ал субсидияны облыс-
тық басқарма арқылы беруді ұсы нады. 
Бұл тек Қостанай облысына ғана емес, 
күллі Қазақстанға тән ахуал екені айтпаса 
да түсінікті болар. Соның кесірінен, бү-
гінде мемлекеттің шаруалар алдындағы 
қарызы қордаланып қалып отыр. 

СУБСИДИЯЛЫҚ ҚАРЫЗ 
155 МЛРД

$рине, Ауыл шаруашылығы министр-
лігін қол қусырып отыр деп басыбайлы 
айыптаудан аулақпыз. Субсидиялау жұ мы-
   сы жүріп жатыр, бірақ �те баяу. Тек �ті-
німдерді �ңдеу емес, ол туралы ақпарат 
беру жағы да баяу. Сондықтан да әзірге 
қол да бары шілде айындағы мәліметтер 
болып тұр. Жарты жылда Gosagro.kz пор-
та   лына шаруалардан 100 144 �тінім түс кен. 
Оның 37 236-ы қаралуда, 22 444-на бас 
тартылған. «Күту парағына» жалпы со ма-
сы 96,5 млрд теңге болатын 32 146 �ті   нім 
қойылған. Оның 69,4 млрды т�ленген. 
Бірыңғай мемлекеттік ақпарат тық субси  -
диялау жүйесі арқылы жалпы сомасы 
133,6 млрд теңге т�ленген. Жыл ортасын-
дағы мәлімет бойынша БМАСЖ-ға 
52 110 пай   да   ланушы тіркелген екен. Ен ді 
соңғы ақпараттар бойынша Үкімет тің 
шаруалар алдындағы субсидияға қа ры зы 
155 млрд теңге құрап отыр. Оны жыл 
соңына дейін толықтай жабуға уәде етуде. 
Бірінші ке зең  де осы соманың 30 млрды 
жбылмақ. Ал жалпы биыл агро  �неркәсіп 
кешенін суб   сидиялауға Үкімет барлық 
к�здер ден 494 млрд теңге б�лген. Жақын 
арада ин вес тициялық субсидия лауға және 
несие лер мен лизинг бойынша пайыздық 
м�лшерлемені субсидиялауға қо сым -
ша 30 млрд теңге б�лу жоспарланып отыр. 
Сонда бір жылдағы сома 524 млрд теңге 
бомақ. Бұл жылда б�лінетін орташа 
350 млрд теңгеден к�п артық. Ал оның 
тиім  ділі   гі қаншалықты? Нәтижесі сезіліп 
жа тыр ма? Бұл сұрақтардың жауабы тағы 
да жоқ. Сондықтан бұл салаға �геріс енгі-
зетін уақыт келген сияқты.

«Фермерлер үшін �зекті мәселе – ере-
же лердің жиі �згеруі. $рбір тағайындалған 
жаңа Ауыл шаруашылығы министрі суб си-
диялау ережелерін �з қалауынша �згер те ді. 
Бұл шаруаларға жоспарлау кезінде �з  -
дерінің ұзақмерзімді жобаларын іске 
асыруға мүм кіндік бермейді. Hйткені 
олар      дың тірлігіне қағазбастылық та тұсау 
болуда. Оның үстіне, бюджет қаражаты-
ның болмауына байланысты субсидия 
т�леу  дің кешігуі қарапайым шаруаларды 
алқымнан қысып тұр. Оған дәлел, �ткен 
жылы нормативтік құжаттарға түзетулер 
енгізілген соң субси  дия бойынша қорда-
ланған мәселені шешіп береміз деп  шаруа-
 лар ға уәде берілген. Алайда қабыл  данған 
құжат күткен нәтиже бермеген, яғ ни мәсе-
ле шешілмеген. Аны  ғы   рақ айт сақ, баяғы 
жартас сол жартас күйін ше қалған», – 
дейді «AMANAT» фракция сының мүшесі, 
депутат Мархабат Жайым бетов. 

ЕРЕЖЕ ТАҒЫ ДА �ЗГЕРМЕК
Малшылар қауымының �здері де құ -

лағы түрік отырған болар, бірақ сонда да 
болса хабардар етіп қоялық. 2024 жылдан 
бастап мал шаруашылығын субсидиялау 
ережесі �згермек. Бұл жұмыстар Прези-
дент  тің тапсырмасына орай жүзеге асқа лы 
отыр.

«Бұл ретте, шағын және орта шаруа-
шы    лықтарға субсидиялардың қолжетім-
ділігін, ашықтығын қамтамасыз ету, олар   ды 
алу рәсімдерін оңайлату және ав        то            мат    -
тандыру, субсидия алушылар үшін қарсы 
міндеттемелерді енгізу, сондай-ақ субси -
диялау жүйесін мемле   кеттің �нер кәсіптік 
саясатымен �зара байланыстыру бойынша 
нақты міндеттер қойылды», – делінген 
АШМ таратқан хабарламада. Яки, ережеге 
қолданыстағы субсидиялау жүйесінің не-
гізгі контурла рын сақтай отырып, ішінара 
�згерістер енгізуді к�здейтін ымы ралы 
нұсқа әзір лен  ген екен. Атап айтқанда, 
шош  қа шаруа шылығын қос  пағанда, асыл 
тұқым ды мал басын сатып алу кезіндегі 
барлық қолданыстағы субсидиялау 
нормативтері �згеріссіз қалған. Ал бір 
шошқаның ана лығына берілетін �темақы 
бұрынғы 140 мың теңгеден 100 мың теңгеге 
т�мен деген. Селекциялық-асылдандыру 
жұмы сы шең бе ріндегі субсидиялау да іс 
жүзінде �з геріссіз қалыпты. Керісінше, 
мұнда фер мерлерге к�бірек дербестік 
берілетін бо лады. Сондай-ақ тұ    қымдық түрі 
қосарлана қайталанып кете тін болған соң 
импортталған ірі қара мал   дың аналығын 
сатып алу бағыты да алы       нып тасталды. 
Тауарлық-арнаулы суб си дияларды жалпы 
сипаттағы тран сферт тер есебінен бұрын-
ғыдай қалдыру ұсы нылып отыр. Бірақ 
күркетауық пен суда жүзетін құстардың 
етін субсидиялау алы нып тасталмақ. Сол 
сияқ ты жұмыртқа бағытындағы құс 
шаруа  шы лығы субси диялау жойылмақ. 
Ал асыл тұ қымды мал ды импорттау ке-
зінде екінші деңгейлі банк тегі арнайы 
шотқа қаржы аудару міндет телмейді. 
Жем ді субсидиялау бо йын      ша нормативтер 
мен алу крите рийлері т�тенше жағдайлар 
немесе ауа райының аномальды жағдай-
лары туын даған кезде ғылыми ұйым-
дардың ұсы ным дары не гізінде әкім-
діктердің қау лысымен бе кітіледі.

Ауыл шаруашылығына б�лінген суб сидияны майшелпекке айналдыр-
ған дардың соңына шам алып түскен антикор қызметкерлері сол 

бес жылда 960 қыл   мыстық іс қозғап, 450 тұлғаны жауапқа тарт-
қан екен. Ал сол 2021 жылы мем лекет тік қаржыны жымқыруға 

тағы да 30 адамның қатысы бар екені анықталған. 
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нінде міндетті норма қосылды. Ал �нім ді 
терең �ндейтін кәсіпорындарға мемле-
кеттік қолдау к�лемі кеңейтілді. Оның 
сыртында ауылдық жерлердегі коопера-
цияны дамыту бастамасы тағы бар. Сон-
дай-ақ 2023 жылдың басында жаңа ереже 
қабылданатыны белгілі болды. Сол кезде 
министр Ербол Қарашүкеев қаржылай 
қолдаудың барлық түрі сақталатынын, 
бірақ субсидиялаудың 5 түрі қысқарты-
латынын хабарлады. Олардың барлығы да 
мал шаруашылығымен байланысты. 
Мәселен, күйекке жарап тұрған малды 
және олардың ұрығы мен эмбриондарын 
сатып алу ақысы, оларды жалдау ақысы, 
қолдан ұрықтандыру бойынша к�рсетіле-
тін қызмет ақысы т�ленбейді. Олардың 
орынына асыл тұқымды селекциялық 
жұмыстарды қаржыландыру қалдыры -
лып, мұндағы нормативтер к�бейтілді.

«Бұдан б�лек, субсидия алушыларға 
қатысты қарсы міндеттемелер енгізу жос-
парланып отыр. Нақтырақ айтқанда, жыл 
сайын �ндіретін т�л �німдерінің к�лемін 
3 пайыздан к�п к�лемге к�бейту, еңбек 
�німділігін арттыру, тұрақтандыру қорла -
рына форвардтық контрактілер негізінде 
�німдерін үздіксіз жеткізіп беру және кем 
дегенде 5 жылда 1 рет �з �ндірісіне инвес-
ти ция салу талап етіле ді»,– деді Е.Қа  -
рашүкеев.

айтып құдайдың зарын қылып келеді. 
Тіп ті, облыстық Ауыл шаруашылығы 
және жер қатынастары басқармаларынан 
да шағымдар түсуде. Мәселен, жаңа 
жүйе     де электрондық шот-фактуралар алу 
қиын екен. $рі ауыл шаруашылығы 
техникасын тіркеу жүйесімен интегра-
ция ланбаған, яки мемлекеттік н�мірді 
енгізген кезде оның иесі кім екені, к�лік 
түрі мен моделі және тағы да басқа ақпа-
раттар к�рінбейді. Ал тыңайтқыштар мен 
�сімдіктерді қорғау құралдарын қосу 
нормаларын қолмен енгізу қажет. Сон-
дай-ақ �тінім әрбір алқапқа жеке-жеке 
бе ріледі, бұл к�п уақытты талап етеді 
және �тінімдер санын 2-3 есе арттырып 
жібереді, ал бұрын бір �тінімге 50-
500 дана алқап бірден тіркелетін еді. 
Платфор мада ауыспалы егіс жүйесі жоқ, 
әрі дақылдарды егу туралы мәліметтерді 
әрбір �тінімді толтыру кезінде қолмен 
енгізу керек. Одан да �зге жетілдіретін 
тұс тары жетерлік.

«ЭЦҚ арқылы жүйеге кіру кезінде де 
�тініш берушінің деректері автоматты 
түрде шықпайды, сол себеп ұйымның 
БСН-ын, басшының ЖСН-ын және 
ұйымның телефон н�мірін қолмен енгізіп 
отыру қажет. Сондай-ақ «Жер учаскесі 
туралы ақпарат» қойындысында қате 
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Кеше Президент жанында�ы Орталы� коммуникация �ызметі 
ала�ында Алматы облысыны� әкімі Марат С"лтан�азиев облысты� 
әлеуметтік-экономикалы� дамуы туралы брифинг 'ткізді. Есептік 
баяндамасы ая�тал�аннан кейін Марат С"лтан�азиев БА, 'кілдеріні� 
с"ра�тарына жауап берді. С"ра�-жауап барысында Алматы облысыны� 
негізгі �ордалан�ан проблемаларын шешу ба�ытында�ы жоспарлар 
туралы айтылды. БА, 'кілдері Бал�аш к'лі ма�ына салынба� Атом 
электр станcасы және '�ірдегі су, ауызсу, айма�та�ы 'зекті болып 
отыр�ан саяжай мәселелері туралы с"рады.

АЛМАТЫ ОБЛЫСЫ – 
ӨНЕРКӘСІПТІ ӨҢІР

ТУРИЗМ – 
ТҰРАҚТЫ ДАМУ К�ЗІ

Алматы облысы ежелгі Сақ, Үйсін, 
Қаңлы тайпаларының, Ұлы жүз қазақ-
тарының ежелгі мекені болғандықтан, 
онда тарихи мәдени мұра ескерткіштері 
$те к$п. Осы орайда ЮНЕСКО-ның бү-
кіл әлемдік мұралар тізіміне енген «Таң -
балы» музей-қорығы және басқа да тари-
хи мәдени мұра ескерткіштерін қорғау, 
оларды туристік аумаққа айнал дыру 
маңызды. Жақында «AMANAT» партия-
сы тарихи-мәдени орындарды қорғау 
бойынша акция бастаған болатын. Ак-
ция ға сәйкес ЮНЕСКО-ның бүкіл әлем-
 дік мұралар тізіміне енген «Таң  балы» 
музей-қоры ғына және $ңірдегі басқа да 
тарихи мәдени орындарды қорғау бо-
йынша қандай іс-шаралар қ абыл  данып 
жат қаны туралы сұраған едік. 

– 2ткенде «Таңбалы тас» музейіне 
барып қайттық. Бүгінде оның жартысы 
жабық. Жұмыстар жүргізілуде. Мұра-
жай лар Мәдениет және ақпарат ми-
нистрлігіне тиесілі. Сол себепті жұмысты 
министрлік жүргізіп жатыр. 5кімші де 
министрлік. Біздің тарапымыздан к$ -
мек – оны турис тік нысанда пайдалану 
мүмкіндігіне ық  пал ету. Бұған дейін ай-
тылғандай, 370-тен астам шақырым 
жол ды абаттандырып жатырмыз. Келген 
туристің зияны келме        сін деген ниетте 
жұмыс істейміз, – деді әкім.

Алматы облысы әсем табиғаты, асқа-
ралы таулары, м$лдір бастау-бұлақтары, 
к$к майса, жасыл желектері, қолайлы 
климатымен ерекше. Облыс инвестиция 
тартуға, бизнес орта қалыптастыруға $те 
қолайлы аймақ саналады. Сонымен қа-
тар Қазақстандағы маңызды туристік 
$лке лердің бірі. Облыс әкімі Марат Сұл-
тан ғазиев брифинг барысында 2023 жыл-
  дың жарты жылдығында ішкі туристер 
саны 13%-ға $сіп, 1,1 млн адам ға, ал 
шетелдік ту ристер 12 есеге $сіп, 74 мың 
келушіге жеткенін айтты. 5кімнің ай-
туынша, 2023-2026 жылдарға арналған 
туристік мастер-жоспар әзірленгенін 
айтты. Оның ая сында туристер санын 
ұлғайтуға мүм             кін дік беретін іс-шаралар 
атқару к$з дел ген. «Республикалық ту-
ристік кар таға енген әрбір оныншы ны-
сан біздің $ңірде. Биыл 15 туристік ау-
мақта 337 шақырым таулы соқпақтар 
мен мар шрут тарды абаттандыру жұмыс-
тарын бас та дық»,– деді облыс басшысы.

Бұл ретте әкім Қытаймен арадағы ви-
засыз режимді тиімді пайдаланып, ту-
ристерді к$птеп тарту үшін Нарынқолда 
жаяу $ткізу пунктін ашу жоспары барын 
айтты. Сондай-ақ туристер үшін ерекше 
тартымды К$лсай к$лдерінің инфра-
құрылымын дамыту, кәріз жүйелері мә-
селесін шешу қолға алынғанын жеткізді. 
Оның айтуынша, биыл демеуші л ердің 
есебінен тегін WI-FI нүктесі қосы лып, 
бейнебақылау камералары орнатылды. 
«Осы жерде К$лсайдың жанындағы 
Саты ауылы жақында 2збекстанда $ткен 
Дү ниежүзілік туристік ұйымның кеңе-
сінде «Ең үздік туристік ауылдардың» 
қа  тарына енгізілді. Бұл туризмді дамыту 
жұ   мыс  тарына берілген жоғары ба-
ға», – деп атап к$рсетті Марат Сұлтан-
ғазиев. 

5кімнің айтуынша, 2023 жылдың он 
айының қорытындысы бойынша, 
Алматы облысының әлеуметтік-эконо-
микалық даму қарқыны жоғары. Об-
лыста маят ник тік миграция, к$лік ин-
фра  құрлымына, әлеуметтік нысандарға 
сал мақтың артуы сынды жүйелі мәсе-
лелерді шешуге бағыт талған ірі жобалар 
жүзеге асырылып жа тыр. Мысалы, Қо-
наев және Алматы қала ларының ара-
сындағы G4 City жобасы қай та қолға 
алын ды. Бұл бағыттағы ал ғаш  қы қадам – 
G 4  C i t y  а р н а й ы  э к о н о  м и  к а л ы қ 

аймағының құры луы. «Мұнда құны 
3,7 трлн теңге к$лемінде ин вес тиция 
тар ту, 3,2 трлн теңге салық түсім дері, 
сон дай-ақ 34 мың жұмыс орнын құру 
жос парланып отыр. Бүгінгі күні бұл 
жобаның Іле, Талғар аудандары мен 
Қонаев қала  сының аума ғын қамтуы 
инвес торларға қолайсыздық туғызуда. 
Сондық тан Президенттің тап сырмасына 
орай G4 City қаласын жеке әкімшілік 
бірлік ретінде құру бо йын  ша жұмыстар 
жүргізілуде», – деді Марат Сұлтанғазиев. 

Келешекте G4 City қаласын жеке 
әкім шілік орталық  етіп және 88 мың 
гектар аумақта 4 аймақ құру к$зделген. 
Мұнда 2050 жылға қарай 2 миллионнан 
астам адам тұрады деп болжануда.

�ҢІР ЭКОНОМИКАСЫНЫҢ 
ЛОКОМОТИВІ – �НЕРК�СІП
2неркәсіптің дамуы жұмыс оры н-

дарын ашып, жұмыссыздықты азайтуға 
мүмкіндік береді. 2ңірде Қазақстанда 
қарқынды дамып келе жатқан фарма-
цевтика саласында $ндірілетін дәрі-дәр-
мек және медициналық бұйымдардың 
т$рттен бірін шығаратын $ндіріс іске 
қо сылған. Соңғы бес жылда 7 зауытта 
$н  діріс к$лемі 1,3 есеге артып, 33 млрд 
тең ге ге жеткен. Сонымен қатар аймақ-
тың ЖІ2-нің 40%-дан астамын $нер-
кәсіп $німдері құрайды. Қазір $ңірде 
$ңдеуші $неркәсіп 90%-ға $сіп, рес -
публикада ең жоғары к$рсеткішке ие 
болып отыр. Оның ішінде $ндірістің 
үштен екісі азық-түлік, сусындар мен 
темекі $німдерін шығаруға тиесілі.

«Республикамызда $ндірілетін шы-
рын  дардың 85%-ы, сусындар мен бал-
мұздақтың 60%-ы, шарап $німдерінің 
жартысынан астамы біздің облыста 
шыға рылады. Құрылыс материалдарын 
$ндіру саласында еліміздегі гип со -
картонның 81%-ы, сэндвич-па нель-
дердің 48%-ы, бо  лат құбырлар мен про-
фильдердің 27%-ы Алматы об лысында 
шығарылады», – деді спикер. Сонымен 
қатар құны 100 млн дол  ларды құрайтын 
жылу оқшаулағыш материалдар шыға-
ратын зауыт салынуда. «Осындай жұ-
мыстардың нәтижесінде 10 айда $нер-
кәсіп $ндірісі 7,7%-ға $сті. Са лада 
34 жоба іске асырылып, 1087 жұ мыс 
орны ашылды», – деді әкім.

ЖАҢА �КІМШІЛІК ОРТАЛЫҚ 
САЛЫНАДЫ

Алматы облысының әкімі Марат 
Сұл  танғазиевтің айтуынша, облыс орта-
лығы болғаннан бері Қонаев қала сының 
бюд жеті 2,7 есеге $сіп, 40 млрд теңгені 
құрады. «Биыл Қо наевтың Бас жоспары 
бекітілді. Негізгі әкімшілік ғимараттар 
Қонаев қаласының қазіргі аумағында 
салынады. 19 мың гектар аумақта орна-
ласатын қала хал қының саны 2050 жылға 
қарай 200 мың адамды құрайды деп 
болжануда. 2-ші кезеңде «Жаңа Іле» ала-
бы игеріледі. Онда әлеуметтік-тұр мыс  т ық, 
мәдениет, білім беру ғима рат тары, тұр-
ғын үй кешендері және рек реациялық 
мақсат тағы нысандар са лынады», – деді 
спикер ОКҚ алаңында $ткен брифингте.

К$п кешікпей жаңа әкімшілік-тұр-
ғын үй орталығын салуды к$здейтін 
5 жылдық кезеңге арналған Қонаев қа-
ласын дамы тудың Кешенді жоспары 
қабыл данбақ. 5кімнің айтуынша, бас 
жоспарға сәйкес аймақтағы саяжайлар 
мәселесін шешу жоспарланған. Алдымен 
саяжайларды елді мекендерге қосу ж$-
нін де шешім қа былданса, кейін кезең-
кезеңмен ин фра  құрылым жүргізу қолға 
алынады.

Т. МҰҚАНАТТЕГІ

Айхан ШӘРІП

Жаңа жылда 
еңбекті қорғау 
саласында маңызды 
жаңалық болғалы тұр. 
Сарапшылар соның 
арқасында ауыр әрі 
зиянды жұмыс істейтін 
адамдар бейнетінің 
зейнетін ерте көре 
алатынын айтады. 
Сонымен бірге бұл 
зейнеткерлікке 
шығудан да тиімді, 
тартымды болатын 
түрі бар: жауапты 
шенеуніктердің 
мәліметінше, төлем 
көлемі 400 мың 
теңгеге дейін жетуі 
мүмкін.

5ңгіме «Арнайы әлеуметтік т$лем» 
(А5Т) туралы болып отыр. Басын бәй-
геге тіге жүріп, адам түгіл, темір т$збес 
қиын жұмыстарды атқаратын жұмыс  -
шы лар к$п жылдан бері Үкіметтен зей-
  неткерлікке ерте шығуға мүмкіндік 
бе руді сұрап келді. Бәрі болмағанымен, 
біразының сол арманы орындалатынға 
ұқсайды. 

Бұл ретте Еңбекмині екі жақсы жа-
ңалық жеткізді. Арнайы әлеуметтік 
т$лемнің сомасы жыл сайын артады. 
А5Т ала алатын жұмыскерлердің саны 
да жыл сайын $сетін болады. 

Ел Президенті 2023 жылғы 1 қыр -
күйектегі Жолдауында зиянды еңбек 
жағдайларында жұмыс істейтін адам -
дарды әлеуметтік қорғау деңгейін арт-
тыруды тапсырған болатын. Осы 
мақсатта Еңбек және халықты әлеу -
меттік қорғау министрлігі әлеуметтік 
әріптестерін – кәсіподақтарды тартып, 
заңнамалық түзетулердің топтамасын 
әзірледі. 

Түзетулер қолданыстағы Азамат -
тық, Еңбек, 5леуметтік кодекстерге 
және «Қызметкер еңбек (қызметтік) 
міндеттерін атқарған кезде оны жаза  -
тайым оқиғалардан міндетті сақтан-
дыру туралы» заңға енгізіледі. Жаңа заң 
жобаларын Мәжіліс екінші оқылымда 
қабылдады. Енді Сенат мақұлдап, 
Мем лекет басшысы қолын қойса, құ-
жаттар 2024 жылы күшіне енеді. 

Арнайы әлеуметтік т$лемді алу 
үшін жұмысшы келесі критерийлерге 
сәйкес келуі тиіс. Біріншіден, зиянды 
жұмыс орнында кем дегенде жеті жыл 
еңбек етуі керек. Екіншіден, жасы 55-
ке толуы шарт. 

Үшіншіден, жұмыс берушісі $з 
есебінен оған 7 жыл бойы БЖЗҚ-ға 
кәсіптік зейнетақы жарналарын ауда -
рып тұруы қажет. Міндетті кәсіптік 
зей нетақы жарналарын жүзеге асыру 
қағидаларына сәйкес, жұмыс берушілер 
міндетті кәсіптік зейнетақы жарна-
ларын (МКЗЖ) «еңбек жағдайлары 
зиянды жұмыстармен айналысатын, 
кәсіптері тізбеде к$зделген жұмыс-
керлер» үшін ғана аударады.

Т�ЛЕМ К�ЛЕМІ ҚАНША?
Жаңа т$лем зиянды еңбек жағдай -

ларында ұзақ уақыт бойы жұмыс істе-
ген адам зейнеткерлік жасқа толғанға 
дейін т$ленеді. Пенсияға шыққан соң 
тоқтатылады.

Арнайы әлеуметтік т$лем т$рт қа -
ражат к$зінен құралады: біріншіден, 
республикалық бюджеттен 2 ең т$мен 
күнк$ріс (ЕТК) деңгейі м$лшерінде 
арнайы кәсіптік жәрдемақы аудары-
лады. 2024 жылы ЕТК шегі 43 407 тең-
гені құрайтынын ескерсек, бұл сома 
86 814 теңгеге тең болады. 

Екіншіден, $мірді сақтандыру ком-
панияларынан 1 ең т$мен күнк$ріс 
деңгейі м$лшерінде немесе 43 407 теңге 
қаражат т$ленеді. 

Үшіншіден, жұмыс берушілер т$л 
қаражаты есебінен 1 ең т$мен күнк$ріс 
деңгейінде, яғни 43 407 теңге қосуға 
міндетті. 

Т$ртіншіден, Үкімет қаулысымен 
бекітілген тәртіппен және тиісті 
к$лемде Бірыңғай жинақтаушы зей -
нетақы қоры (БЖЗҚ) $зіне ауда   рылып 
келген міндетті кәсіптік зейнетақы 
жарналары есебінен қаржы б$леді. 

Осылайша, әрбір жұмысшының 
А5Т сомасы әртүрлі болып келеді және 
аталған шарттар негізінде жеке-жеке 
есептеледі. 

«Жұмысшы А5Т алуға $зі тілек 
білдірсе, онда т$лемнің м$лшері орта 
есеппен 200 мың теңгедей болады. 
5йткенмен, т$лем сомасы әр жұмыс-
шыға б$лек есептеледі. К$п нәрсе 
оның табысына байланысты болады. 
Мысалы, жұмысшының жалақысы 
жоғары болуы, жұмыс берушісі оған 
еңбек кепілдіктерін, үстемеақыларын 
ұсынуы мүмкін. Онда А5Т сомасы 
жоғарылап, 400 мың теңгеге жетуі 
мүмкін. Сондай-ақ кәсіби еңбекке жа-
рамдылық қабілетін жоғалтса, соның 
дәрежесіне қарай аталған т$лем артады. 
2йткені онда Мемлекеттік әлеуметтік 
сақтандыру қоры тарапынан т$лемдер 
қосылады», – деп түсіндірді Мәжіліс 
депутаттарына Еңбек және халықты 
әлеуметтік қорғау бірінші вице-ми-
нистрі Ақмәди Сарбасов.

Арнайы т$лемдерді алу үшін жұ-
мысшыға жұмысынан кетуге тура ке леді. 
Себебі заң жобасы оның ары қа  рай еңбек 
жағдайлары зиянды жұ   мыс   тармен ай  -
налысуына тыйым салады. Сондықтан 
еңбеккер не $зге жұмыс табуы, немесе 
жұ мыс беруші сімен келісіп, кәсіп -
орындағы жеңіл жұмысқа ауысуы керек. 
Сонда жалақы мен т$лемді қатар алады. 
Тіпті, жұмыс істеуді доғарып, зейнетке 
шыққанша демаламын, А5Т-ке $мір 
сүремін десе де, $з еркі. 

Министрлікті ұстанымынша, ар -
найы әлеуметтік т$лемдерді енгізу 
мем лекеттің, жұмыс берушінің және 
жұмыскердің ортақ жауапкершілігін 
бекітеді және зиянды еңбек жағдай-
ларында жұмыс істейтін адамдардың 
әлеуметтік қорғалу деңгейін арттыруға 
мүмкіндік береді.

ҚАНША АДАМ ҮМІТТЕНЕ АЛАДЫ?
Еңбек және халықты әлеуметтік 

қорғау министрі Светлана Жақыпова 
мен оны командасы ел аралап, жаңа 
т$лемді қалай алуға болатынын жұмыс-
 керлерге түсіндіріп жүр. 

5рине, ауыр жұмысын тәрк етіп, 
оның орнына А5Т алуға келіскендердің 
үлкен б$лігінің қолына тиетін ақшасы 
200 мың теңгедей, тіпті одан аздау 
болмақ. 2йткені БЖЗҚ б$летін қаржы 
аз болатын түрі бар. Зиянды жұмыстан 
табатыны бұдан к$бірек болатыны 
даусыз. Онда жұмысшыларды залалды 
жұмыстан кетуе қалай ынталандырады? 

Министр Светлана Жақыпова 
арнайы әлеуметтік т$лемнің м$лшері 
жыл сайын арта түсетініне әуде етті. 
Оның алдын ала есептемелері бойынша 
2024 жылы А5Т орташа м$лшері 
208 мың теңгеден асады. БЖЗҚ-дағы 
жи нақтары к$птер ғана к$бірек ала 
алады. Бұл ретте басқалар үшін арнайы 
әлеуметтік т$лемнің м$лшері жыл 
сайын ең т$мен күнк$ріс м$лшерінің 
ұлғаюына байланысты $седі.

Алдағы жылы А5Т алудан небары 
37 мыңдай адам дәмелене алатын к$-
рінеді. Еңбек министрлігінің мәлі-
метінше, қазіргі кезде Қазақстанда 
зиян ды, қауіпті жағдайларда еңбек 
ететін адамдардың саны 386,3 мыңнан 
асты. Кейінгі жылда олардың қатары 
5%-ға артқан. Зиянды және қауіпті ең-
бек жағдайларында жұмыс істейтін 
жұмыскерлердің ең к$п саны $ңдеу 
$неркәсібінде (26,9%), тау-кен $ндіру 
$неркәсібінде (24,5%), к$лік және 
қоймалау саласы (14,1%) кәсіпорын -
дарында тіркелді.

Министр т$лем алатындардың 
қатары да артатынын мәлімдеді. 

«5леуметтік кодекске сәйкес, жұ-
мыс берушілер «Еңбек жағдайлары 
зиянды жұмыстармен айналысатын 
жұ  мыскерлердің, $ндірістердің, жұ-
мыстардың, кәсіптердің тізбесіне» енг-
ізілген жұмыстармен айналысатын 
жұмыскерлері үшін міндетті кәсіптік 
зейнетақы жарналарын аударады. 
Мұндай жұмыстардың 2 мыңнан астам 
түрі бар. Демек, арнайы әлеуметтік 
т$лем экономиканың 19 саласында, 
оның ішінде тау-кен $ндіру және $ңдеу 
$неркәсібінде және басқаларында 
жұмыс істейтін қазақстандықтарға тие-
   сілі болады. БЖЗҚ дерегінше, арнайы 
әлеуметтік т$лемді алуға 2024 жылы 
37 мың нан астам, 2025 жылы – 42 мың-
нан аса, 2026 жылы – 47 мыңнан астам 
жұмыскер үміткер бола алады. С$йтіп, 
т$лем алушылардың ықтимал саны 
жыл сайын ұлғаяды», – деді Светлана 
Жақыпова.

БИЗНЕС НЕГЕ КҮЙІНДІ?
Айта кету керек, қара жұмысшы -

ларының адал еңбегін аяусыз пайда-
ланып, қазақ жерінің астындағы қазы -
насын жанталаса к$сіп-қазып жатқан 
ірі кәсіпорындар бұл жаңалықты еш 
құлықсыз, құптаусыз қарсы алды. 
Тіпті, «Атамекенді» алға салып, қарсы-
ласып бақты. 

Басты бір дәйектемесі – заң жобасы 
ұлттық палатаның талқылауына тым 
кеш түсті: «Атамекеннің» қатысуымен 
тал қылау 2023 жылғы 20 қазанда бас-
талыпты. Қарашаның ортасында құ-
жатты т$менгі палата мақұлдап тас -
тады.

«Бұл бизнес тарапынан алаңдау-
шылық туғызып отыр. Заң жобалары 
бизнестің қатысуынсыз әзірленген. 
Жаңа т$лемді т$леуге кәсіпорындардың 
мүмкіндігі жете ме, оны да ескермеген. 
Ал жаңа т$лем кәсіпкерлерге түсетін 
қаржылық жүктемені арттырады. Сон-
 дай-ақ ауыр, зиянды жұмысқа маман-
дан ғандардың бәрін жеңіл жұмысқа 
ауыстыру да мүмкін емес. Мұны бәрі 
тарифке, персоналдың кетуіне әсер 
етеді», – деді «Атамекен» ҰКП басқару-
шы директоры Айдана Тоғызбаева.

Оның айтуынша, энергетика кә-
сіпорындарында жұмысшылар тап -
шылығы 30%-ға жетті. Олардың басым 
б$лігін зиянды жадайларда еңбек ете-
тін $ндірістік персонал құрайды. 2н-
дірісте, цехтарда жұмыс істейтін ма  -
ман     дарды даярлау үшін 3  айдан 
1 жылға дейін уақыт кететіні де алға 
тартылды.

Бұған не деуге болады? Мемлекетті, 
экономиканы, халықты сүлікше со  -
руға, соның есебінен шалқып $мір сү-
руге отыз жылдан астам уақыт бойы 
жа ман үйренген олигархтарға енді жоқ 
жерден жыламсырап, босқа байбалам 
сала бермей, сабасына түсетін, жан мен 
тән азабын қатар шеккен жұмыс    шы-
ларына қамқорлық танытатын, ел ал-
дында жауапкершілігін паш ететін уа-
қыт жетті.  5ділетті  Қазақстанда 
ең              бек  керлер жұмыс орнында зорығып, 
$лім құшпай, еңбегінің $нбегін, же -
місін ертерек к$ре алғаны тыныштық 
пен тұрақтылық үшін де маңызды.

ЗИЯНДЫ 
     ЖҰМЫСТАҒЫЛАРҒА – 
     ЖАҢА ЖӘРДЕМАҚЫ



Ең алдымен философия пәнін оқыту барысында біз маман 
емес, адам, адамның құндылықтарын қалып тасты ратын 

миссиямызды ұмытпаған дұрыс. Қазіргі алмағайып заманда 
�мірдің мәні, адамның �мірлік маңызды сұрақтарын 

талқылауды тоқтатпауымыз керек.

ТӘТТІМБЕТ 
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Біраз жыл бұрын «Тәттімбет Қазан-
ғапұлы – XIX ғасырдың ұлы күйшісі, 
лирикалық және эпикалық дәстүрлерін 
байланыстырған шертпе күй дәстүрін 
жалғастырушысы» деп қана оқыды 
оқырман, осылай деп таныды "нер паз-
дар. Оның ұстазы Қызымойын Қуандық 
Байжігіттің шәкірті болған.

 Негізінде, Тәттімбет "зінің әділді-
гімен халыққа танымал би, қазы, мәмі-
легер,  семсерлесуші, алтын "неркә сібі-
нің қожасы, Қоянды жәрмеңкесінің 
негізін қалаушылардың бірі болған. 
Оның үстіне, Тәттімбет патшалық әс-
кер дің жүзбасылық қызметін ат қарған. 

«Тәттімбет ақсүйектер әулиетінен 
шыққан, сондықтан Кеңес үкіметі ке-
зінде оның шығармалары халыққа 
қарсы шыққан деп түсіндірілген, ал 
оның ұрпағы XX ғасырдың 20-30-жыл-
дарынан бастап қуғынға ұшырап, Қара-
ғанды облысы Қарқаралы ауылынан, 
туған жерлерінен қоныс аударған.

Тәттімбеттің "мірінде ең басты орын 
алатын бір нәрсені – му зыкалық 
ш ы ғ а р м а ш ы л ы ғ ы  н е  м е с е  с а я с и -
қоғамдық қызметі ме, айту қиын. 
Дегенмен "зінің даналығы, игі лігі, 
қайырымдылығы нәтижесінде Тәт-
тімбет замандастары үшін әрқашанда 
еш нәрседен тайсақтамайтын ер мінезді, 
тіпті адамгершілігі мол абыройлы адамға 
айналды», – деп жазады «Тәттімбет – 
тари хи тұлға» атты мақаласында Аян 
+ден.

Тәттімбеттің әке-шешесі оның би 
бол ғанын қалаған, сондықтан Қарқа-
ралының әйгілі биіне шәкірт ретінде 
тап сырған. Сот ілімі бұлағы жас"спірімге 
оңай берілген – дала құқығын шапшаң 
игеріп, шешендік "нерінің негізін тез 
меңгерген. К"п кешікпей, жастығына 
қарамастан Тәттімбет дербес сот тәжі-
ри бесін бастады. Ол әртүрлі наразы-
лықты реттеп, к"птеген даудың шешімін 

ҚАЗАҚҚА ҚАНДАЙ 
ФИЛОСОФИЯ КЕРЕК?

�йгілі норвегиялы� философ, жазушы, Берген университеті философия 
кафедрасыны� профессоры Ларс 2004 жылы «Философияны� философиясы» 
атты е�бегін жариялады. Кітап о�ырман арасында ке�інен тал�ыланып, 
дискурс�а т#сті.

Кітаптан үзінді келтірейін: «Фило-
софиямен шұғылдану – "зіңді түсінуде 
күмәнданудан басталады. 5йткені 
философия тек сыртқы даналықты іздеу 
емес, ол "з надандығыңызбен бетпе-бет 
келу, "зіңе ыңғайсыз сұрақтар қою, кім 
екеніңді және барлығына күмәндану 
қажеттілігінен туындайтын құбылыс. 
Осының барлығы философияның терең 
жеке аспектісі ретінде бүкіл кітап бойын-
да талданады. Менің ойымша, адам 
қандай болса да, оның ішінде фило-
софиямен айналыса бастайтын себептер 
туралы ұмытпау маңызды. К"п адам 
белгілі бір экзистенциалды мәселелерге 
тап болған кезде филосо фияны зерттеуге 
келеді. Менде де солай болды. Бұл "мірде 
алаңғасар жас"спірім шағымда "мірдегі 
бағыт-бағдарымды білмейтін кезде 
философия к"мектеседі деп үміттендім. 
Зерттеу барысында менің алаңға сар-
лығым азайған жоқ, керісінше, "сті, бі-
рақ мен процестің ішіне кірдім. Белгісіз 
себептермен философиялық мәселе-
лердің шешімін табу маған салыстыруға 
келмейтін рақат әкеле бастады», – деп 
бастайды автор. 

Менің түсінігімде философия белгілі 
бір стандартқа келмейтін, қатып қалған 
теория емес. Философия үнемі "згерісте. 

5мір, ондағы құндылықтардың "згеруі 
де философияның бағыт-бағдарын 
анықтайды. Философияның шекарасы 
мен әдістері де шексіз. Сол себепті кез 
келген философтың, философиялық 
мек   тептердің сынға, күмәнға ілігуі заң-
ды лық. Неміс философы Иммануил 
Кант тың "зі «Таза ақылға сын», «Практи-
калық ақылға сын» деп кітаптар жазған. 
Демек, сын, күмәндану фило софияның 
акциденциялары десе де болады.

Философия ғылым ба, әлде "нер ме? 
Бұл сұрақ та к"п оқулықта кездеседі. 
Сұраққа біржақты жауап беру де мүмкін 
емес. Біреуге ғылым, екінші біреуге "нер 
"мірлік хоббиі болуы мүмкін. Сол се  -
бептен де философияның шекарасы 
жоқ, кез келген ғылым саласымен инте  -
гра   цияға түсе алатын сиқыры да бар. 
Дүиедегі әр зат, құбылыстың, адам ның 
"з философиясы бар. Сол зат, құбылысқа, 
дүниеге мән беретін де осы – философия. 
Философияны толық білемін деу де 
ақылға сыйымсыз. Философияға терең-
дей түскен сайын ештеңе білмейтініңді 
білесің. Осындайда қазақ халқы: «Біл-
генім бір тоғыз, біл мейтінім тоқсан 
тоғыз» деп қысқа қайырған.

Философияның пайда болуына ал-
ғашқы түрткі болған сұрақтар – «5мірдің 

мәнін қалай табуға болады?», «Мен кім-
мін?», «Менің "мірдегі мақсат, мұра тым 
не?» деген сұрақтар әр заманда адам  -
затқа тыныштық бермеген. 5мірлік 
"зек   тілігі бар "ткір сұрақтарға жауап 
іздеу – біз айтып отырған философия 
ғылымының басты міндеті. Адамның са-
насындағы осындай әлсіз, тылсым күш-
тер фило софияны дүниеге әкелген. 
5мір дің "зі "те нәзік. Алдын ала болжау 
да мүмкін емес. Атам қазақ оны «тағдыр» 
деп бір с"збен түйе салған.

Қазір мың құбылған аласапыран за-
манда "мір сүрудеміз. 5мірдің мәнін 
ізде гендер де "те к"п. Ақпарат пен неше 
түрлі ойдың таласында "зіңді жоғалтып 
алмай, болмысыңды сақтау да күннен-
күнге қиындап барады. «Сенбе жұртқа, 
тұрса да қанша мақтап, әуре етеді ішіне 
қулық сақтап. 5зіңе сен, "зіңді алып 
шы  ғар, сенімің мен ақылың екі жақтап» 
деп хакім Абай айтқандай, бар үміт 
"зіңде. 

К"п жағдайда ел ішінде философия 
десе бірден есіне Сократ, Платон, Арис-
то тель, Бэкон сияқты философтар түсе-
ді. Платон академиясы мен Арис тотель 
ликейін де философтар қауымы біледі. 
+рине, олардың барлығы фило софия 
ғылымының "сіп-"нуіне ықпал еткені 
анық. Бірақ бұл тұтас филосо фия  ны құ-
ра майды. +ркім "з ойына, "міріне 
жауап ты. Жеке тұлға ретінде "з ойын, "з 
пәлсапасын қалыптастырғаны дұрыс. 
Витгенштейн айтпақшы, «фи лософия – 
бұл ең алдымен "зіңмен, "з идеяла рың-
мен және әдістеріңмен жұмыс істеу».

Бізге жетіспейтіні – "мірдегі кез кел-
ген құбылысқа сыни к"збен қарау. Басқа 
қырынан, басқа жолмен келуді кейде 
ұмытып кетеміз. Қандай да бір идеяны, 
тұлғаны абсолют деп қарамауымыз керек 
деп ойлаймын. Философияның мақсаты 
да сол. 

Хайдеггер "з заманында «нағыз фи-
ло   софия тек неміс және грек тілде рінде 
ғана» деген ойды айтқан. Біз бұл пікірмен 
келіспейміз. Философия тілге б"лін-
бейді. +р ұлттың "з философиясы бола-
тыны аксиома. Бүгінде қазақ фи ло со-
фиясы (пәлсапасы) қалыптасу үс тінде. 
Жас ғалымдар шығып, қазақша дис-
серта цияларын сәтті қорғауда. Ұғым дар 
да қазақша с"йлей бастады. Фи лосо-
фиялық ойлау мәдениеті бой түзеді. Қа-

зақ халқының дүниетанымымен бір 
арнаға тоғысып, жан біте бастады. 

XXI ғасырда қазаққа қандай фило-
софия керек деген сұрақ к"пшілікті ма-
залайтыны шындық. Бұдан былай қа  -
заққа, қазақ мемлекетіне «аналити калық 
философия» керек дер едім. Бұл ұғымды 
ғылыми айналымға ағылшын философ -
тары Джордж Эдвард Мур, Бертран 
Рассел, одан кейін неміс ой шылы Готлоб 
Фреге еңбектерінде с"з болған. Аналити-
калық философия қо ғамдағы, әлемдегі 
"зекті тақырыптарға сараптама жасауды, 
бір мәселеге әр қы рынан қарауды к"з-
дейді. Бір қуанта р лығы, елімізде пікір 
алуандығы бар. Еркін ойға шек жоқ. 

К"пшіліктің философия пәніне 
қатысты сыны – қазіргі философия 
"ткен шақпен ғана оқытылатыны. Сол 
себепті де бүгінгі философия, осы шақ, 
дәл қазіргі уақытпен, бүгінгі "зекті та-

қырыптармен тығыз байланыста бо луы 
керек деген пікірлерін айтуда. Мен де 
осы оймен толық келісемін. 

 Университтеттердегі академиялық 
философия к"біне жабық. Студенттерге 
сабақ беру, мақала жазу, конферен ция-
ларға қатысумен ғана шектелуде. Сон-
дықтан к"пшілік, мектеп бітіруші тү-
лектер философия ғылымы, маман дығы 
туралы біле бермейді. Насихат жетіс-
пейді. Философия ғылымының таны-
малдығы т"мен. 

Оның басты себебі – біздегі фи ло-
софия кафедраларындағы ішкі жағдай: 
мықты оқытушы, профессор лардың бә-
ріне міндетті пән ретінде оқытылатын 
фи лософия курсы шеңберінен шыға 
алмауы. Бізге жеке салалар бағытындағы 
маманданған философтар қауымын 
тәрбиелеу керек. Мысалы, жеке Қытай 
философиясы, онтология мен гносео-
логия, этика, эстетика, араб-мұсылман 
философиясы, аналитикалық фило-
софия, антропологиялық философия, 
ғылым философиясы, түркі филосо фия-
сы деген сияқты мамандар мен ма-
мандықтарға к"ңіл б"лген дұрыс. Меди-
циналық білім беруде студенттер жоғары 
курстарда мамандық таңдаған сияқты 
бізде де сондай болуы қажет шығар?! 

К"не замандарда қажет болған фи-
лософия "ркениет әлемінде "з орнын 
іздеп жатқан елімізге де, бізге де керек 
емес деу – қателік. Философия – ең ал-
дымен дүниетаным, "мірлік ұстаным, 
к"зқарас, іс-әрекет, ойлау тәсілі, "зіндік 
ұлттық сананың дәрежесін білдіретін 
ғылым саласы. 

Ең алдымен философия пәнін оқыту 
барысында біз маман емес, адам, адам-
ның құндылықтарын қалып тасты ратын 
миссиямызды ұмытпаған дұрыс. Қазіргі 
алмағайып заманда "мірдің мәні, адам-
ның "мірлік маңызды сұрақтарын тал-
қылауды тоқтатпауымыз керек. 

Философия пәнінен сабақ беру ба-
ры сында біз әр студенттің санасына 
адам шылықтың дәнін сеуіп жатқа ны-
мыз ды ұмытпайық. Маман емес, адам 
тәрбиелеудегі миссиямыз да бар. 5мірдің 
мәнін іздеп, «Сен де бір кірпіш дү ние-

ге, Кетігін тап та, бар қалан!» деп хакім 
Абай айтқандай, әр студенттің бұл "мір-
ден "з орнын табуда Философия пәнінің 
алатын теориялық-практикалық қыры 
ұшан-теңіз деп білемін. Қоғамда к"рініс 
тауып жатқан келеңсіз оқиғаларға жол 
бермеу, сондай әдеттерден қорғану дың 
иммунитетін қалыптастыру үшін біз с"з 
қылып отырған философия пәнінің 
алатын орны айрықша болуға тиіс. 

Жоғарыда аталған Ларс Свендсен "з 
кітабында мынадай қызық мәліметті 
кел тіреді: «+лемде ешқашан филосо-
фиямен нан табатын адамдар к"п бол-
ған емес. Сонымен бірге дәл қазір фи -
лосо фия бұрын-соңды болмағандай 
жа    бық пәнге айналды. Бір қызығы, бұл 
акаде миядан тыс философияға деген 
қы  зығу шылық "те жоғары болған кезде 
бо лады. Ағылшынтілді елдерде уни-
верситеттерде шамамен 14-15 мың фи-
лософ жұмыс істейді. Тек Норвегияда 
олар дың саны екі жүзге жуық». Ал біз-
дегі философ тардың саны мен сапасы 
қандай – ол басқа мәселе...

Рауан КЕМЕРБАЙ,
Л.Гумилев атындағы ЕҰУ

философия кафедрасының доценті, 
PhD

Ке�ес Ода%ы уа�ытында 
тарихымыз талай 
б'рмалау%а 'шырады. 

Азатты�ты а�са%ан арыстарымыз 
атылды.  Аты аталмайтындай 
дәрежеге жеткізіпті. Елім, жерім 
деген ерлер есіл кетті. Халы�ты� 
жадында са�тал%ан Тәттімбет  
к#йші %ана емес, металлург те 
бол%ан еді...

қабылдап, сот ісін басқарған. 5зінің 
тапқырлығы, "ткір тілділігі және де ту-
ра лығы арқасында жас би бүкіл ай маққа 
танымал болған. 

Тәттімбет "мір бойы қазақ елі нің 
амандығы үшін отарлық тәуелділікке 
қарсы күрескен. Тәт тімбет Қазақ-
станның алтын қазу "неркәсібінің ба-
сында тұрған. Мыржық тауының Ма-
ныбай қайнарының ма ңын да Ша йыр-
ғалы шахтасы сақталып қалған.

Кейінгі жылдардағы жазбалар та   -
рихты бұрмалаудан сақтап қалмақшы. 

Олай болса білгеніміз, там-тұмдап тер-
геніміз дұрыс. Тәттімбет Тобықты руы-
ның аға сұлтаны Құнанбай 5скен-
байұлының (Абайдың әкесі) сенімді 
"кілі болған. Ол Құнанбайдың тоқалы, 
Абайдың шешесі Ұлжанның інісі еді. 
Құнанбай Тәттімбеттің үлкен рухани 
беделін қиын мәселелерді реттеу үшін 
қолданған. Солай Тәттімбет Құнан бай -
дың тапсырмаларымен Батыс Түркіс-
танның қазақтарына ресейлік азамат-
тығын қабылдау үшін жіберілген. 
Тәт тім бет арнайы осы тапсырма үшін 

«Алшағыр Шаған» және «Қорамжан» 
атты күйлерін шығарған.

Тәттімбеттің тағы да бір қыры – Ке-
несары ханға сапары. Патшалық коло-
ниалды әкімшілігі қазақтың соңғы ха-
ны на қарсылықты доғартып тұтқынға 
берілуді ұсынған, алайда Тәттімбет 
құпия түрде Кенесарыға Қырғызстан 
арқылы Қытайға шығуды айтқан. 
+йткенмен, Кенесары хан қырғыз ма-
наптары ұйымдастырған торға түсіп, 
ұрыста қаза тапты. Тәттімбеттің жан-
тәні к"терілісшілермен бірге болды. 
Кенесары ханға арналған Тәттімбеттің 
«Азына» атты күйі с"зімізге дәлел. 

«Тәттімбеттің бізге дейін жетіп, но-
таға түскен 27 белгілі күйі бар. 5кі нішке 
қарай, Кеңес үкіметі кезінде шертпе күй 
бай-шонжарлардың "нері саналып, 
оларды халық арасында кең таратуға 
тыйым салынған. Тек +бікен Хасеновтің 
қайсарлығы арқасында үнтаспаға жазы-
лып, бізге дейін жеткен. Кезінде елімізге 
белгілі күйші Мағауия Хамзин нің: «Жан 
сақтау үшін біз т"кпе күй мен шертпе 
күйден «гибрид» жасап, халыққа шертпе 
күйлерді жеткіздік қой», – деп айтқаны 
бар. Тәттімбет белгілі к"пес Варнава 
Ботовпен бірігіп, қазақ даласындағы 
тұңғыш тауар биржасы – Қоянды жәр-
меңкесін ашады. Бұдан бұрын қазақ тар 

малын Қытай мен Ресейге айдап апарып 
сататын немесе алыпсатарларға арзан 
ба ғаға "ткізетін. Енді қазақтар ауыл 
шаруашылық "німдерін сол жерде 
саудалап, тікелей "здері пайда тауып 
отырды. 1913 жылы Қоянды жәр мең-
кесінің айналымы 5 мил  лион рубльге 
жетіп, мыңға жуық киіз үй тігілген. Сол 
кезде ең қымбат мал – бір ту биенің 
құны 20 рубль болған. Осы Қоянды 
жәрмеңкесінің арқасында сол кездегі 
қа зақ даласындағы ең ауқатты адамдар – 
Орта Жүздің байлары болды», – дейді 

публицист, ағыбай танушы, "лкетанушы 
Жұмағұл Ш"же нов. Тәттімбеттің енді бір 
қыры – Шығыс Түркістандағы қан-
дастарымызға ар найы барып, тезірек 
Ресей империя сының қоластына "туге 
кеңес бергені. 5йт кені Ресей мен Қы-
тайдың шекарасы жабылса, қазақтар 
екіге б"лінетінін сол кездің "зінде сез ген. 
Сол уақытта оның шығарған күй лері: 
«Алшағыр-Шаған», «Қорам жан» және 
«Жазғы қайғы» осы оқи ғаларға арналған. 
Ол Кенесары хан мен тығыз қатынаста 
болып, халық к" те рілісін белсенді түрде 
қолдаған. Тәтт імбеттің Шығыс Түр-
кістанда бо луының басты себебі – Ке-
несарыны қырғыз жері арқылы Қытайға 
"ткізіп жібермек ойы болған. Бірақ 
Кенесары қолы қапыда қырғыздар 
құрған торға түсіп қалады. Тәттімбет сол 
қайғылы оқиғаға байла   нысты «Азына» 
деген белгілі күйін шы ғар    ған. 1849 жылғы 
Қарқаралы ауда  нында аға сұлтандыққа 
"тетін сайлауда басты кандидат Тәттімбет 
еді. 5йткені ол қай жағынан болса да, 
басқа үміткер лерден оқ бойы алда тұрған. 
Бірақ Ом быдағы генерал-губернатордың 
Тәттім беттің кандидатурасын "ткізбей 
тас           тауы  ның басты себебі – оның Кене-
сары ханмен тығыз байланыста болғаны. 
Тәттімбет қазақ жерінде ал     ғашқылардың 
бірі болып, кен "ңдей тін зауыт ашқан. 
Архив құжат тарына сәйкес, 1856 жылы 
Батыс Сібір генерал-губернаторы Х.Гас-
фортқа және Алтай тау-кен зауыты ның 
басқармасына хат жолдап, алтын кен 
орындарын барлауға рұқсат сұрайды. 
Осыдан кейін Батыс Сібір генерал-гу -
бернаторы кеңсесінде алтын кен орын-
дарын барлаушы Тәттімбет Қазан ғаповқа 
арнайы іс ашылады. 1856 жыл дың 
13 тамызында Ресей импе риясының 
қаржы министр лігінен, Тәт тімбет 
Қазанғаповқа Орта лық Қазақ          станда 
алтын және басқа да бағалы металдарды 
барлауға және "ң деуге рұқсат қағаз 
келеді. Бұл рұқсат қағазды Тәттімбетке 
Томск қаласында орналас қан Алтай тау-
кен зауыты бас қарма сының т"рағасы 
арнайы "зі келіп тап сырған. 5мірінің 
соңына дейін Тәт            тім бет "з атағын одан 
сайын асқақ тат қан әрі сол кездегі басқа 
да қазақ зия лыларына үлгі боларлық осы 
кәсіп пен айналысқан.

Бүгінде Тәттімбет атында ұлт ас-
паптар оркестрі, "нер кол леджі, ес-
керткіштер, к"ше бар. Бірақ халық күй-
ш і н і ң  б а с қ а  қ ы р ы ,  м е т а л л у р г и я 
са ла  сын дағы еңбегін біле бермейді...

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

ТЕК КҮЙШІ ЕМЕС...
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– �лия, ұстазымыз, белгілі жазушы 
Серік �бдірайымов �мірінің соңында 
Қонаев туралы бірнеше кітап жазды. Ол 
кісінің: «Қонаев туралы кейбір деректер 
уақыт �те келе айтылатын болады» деп 
айтқаны бар еді. «Қонаев дәуірінде» 
қандай жаңа деректер таптыңыздар?

– Біздің формат – деректі фильм. 
Бізге керегі сол дәуірдегі бейнежазбалар 
болды. �рі сол жазба т�ңірегінде айтып 
беретін тарихшыларды іздедік. ХХ ға-
сыр дың 60 жылдары �мір сүрген қайрат-
кер лердің арасында к�зі тірісі аз. Ал 
Серік �бдірайымовтың не айтқанын 
білмейміз, ол кісі биліктегі талас-
тартысты айтса, біз оны барынша ашық 
к�рсеттік деп ойлаймын. Ешқандай 
цензурасыз шықты, ешкім бізге нақты 
тапсырма берген де жоқ. Қонаев тұлғасы 
қандай, объективті түрде беруге тырыс-
тық. Деректердің к�бін архивтен алдық. 

– Дінмұхамед Қонаев дәуірі – қазақ 
тарихының бір белесі. Бұл тақырып не 
үшін қызықтырды?

– Біз – Тәуелсіз Қазақстанда дүниеге 
келген ұрпақпыз. Біз мектепте оқыған 
Қазақстан тарихын к�рсеңіз, онда 
Қонаев туралы да, оның дәуірі туралы 
тым қысқа берілген, ары кетсе, екі-ақ 
бет. Ол кезеңдер туралы да к�п жазыл-
маған. Былай қарасаңыз, ол кісі – би-
лік те отыз жылдай отырған адам. Отыз 
жылдық дәуір туралы екі бет жазу деген 
– нонсенс. Ежелгі дәуір тарихы тура лы 
к�п оқыдық, білдік. Бірақ Қонаевты 
жұрт жақсы біледі, құрметтейді, аңыз 
қылып айтады. �сіресе, үлкен буын, 
әке-шешеміз, ата-әжелеріміз құрметпен 
айтып отырады. Бірақ ол да адам баласы 
ғой. Адам болған соң, кейде дұрыс 
шешім қабылдайсың, кейде дұрыс емес 
шешімдер айтылады. Сондықтан мен 
ол кісі туралы тереңірек білгім келді. 
Шын мәнінде, ол – кім? Ең бірінші, осы 
сұрақтың жауабын іздеуге ұмтылдым.

– Тарихи тұлғалар �те к�п. Таңдау 
неге Қонаевқа түсті?

– Бұл сауалдың туғанына үш-т�рт 
жыл болған шығар. «Болашақпен» оқып 
келгеннен кейін осындай күрделі 
тақырыптар мені қызықтыра бастады. 
Бірақ мен деректі фильм түсіремін деп 
ойлаған жоқпын. �уелі ол кісі туралы 
жазылған к�ркем дүниелерді, сосын ол 
кісінің мемуарын оқи бастадым. Ол 
шығармалардың барлығын дерлік 
қазіргі Z буын бірден түсінуі оңай емес. 
Тіпті, �те қиын жазылған. Соған қара-
мастан, толық деректі дүниелердің бә-
рін оқуға тырыстым. Оқып отырып, ол 
кісі айтқан әр фамилияға жеке-жеке 
тоқталуға тырыстым. Мәселен, ҰҚҚ 
қызметі пәленше пәленшеев деп тұрса, 
соны Гуглға салып, іздеп к�ріп, жеке 
қағазыма түртіп отырдым. Тәшенов, 
Камалиденов, �уелбеков... Тағы сол 
сияқты фамилиялардың бәрін түртіп 
отырдым. Осыдан барып менде жеке 
картина қалыптаса бастады. Тіпті, 
кейбір есімдерді білмек түгілі естімеген 
екенмін. Бұл есімдер тарихи оқулық-
тарда болған да жоқ. Олар қазақтың сол 
бір дәуірінде маңызды шешімдер қа-
был даған азаматтар болса, ол неге оқу-
лыққа енбеген? Осылай-осылай есім-
дер ді жинақтау арқылы сол замандағы 
жүйені түсінгендей болдым. Толық отыз 
жылдың картинасын қалыптастырмасам 
да, шет жағасы миға сіңе бастады. Ме-
нің мақсатым – осы �зім оқыған, түсін-
ген, жадыма қабылдаған дүниелерді 
Z ұр паққа к�рсету. Олардың әрқай сы-
сынан «сен білесің бе?» деп сұрап отыра 
ал майсың. 

– Деректі фильм түсіруге қанша уа-
қыт кетті?

– Бір жылдай жинақтадық десек те 
бо лады. Архивке отыруға к�п уақыт 
кет  ті. Сәуле екеуміз бірігіп, жан-жақты 
де ректер жинай бастадық. Мәскеуде 

съезд �ткені туралы құжатты табасыз. 
Оның сценографиясын түгел тыңдап 
шығу керек. Тәшенов пен Қонаевқа 
қатысты кей деректерде әр тарихшы �з 
нұсқасын айтады. Мәселен, оңтүстіктің 
кей аудандары ;збекстанға берілгені 
туралы құжаттар бар. Ол құжатқа кім 
қол қойды? Сол кездегі Жоғары кеңес-
тің депутаттары қолдады ма? Сол ви-
део ларды іздедік. Онда кімдер бар? 
Кімнің түр-тұлғасын таныдық? �р 
айтылған тезистерге дәлелдер іздеу 
уақыт алады. Ал құр видеоны тауып, 
оны құрастыра салу қиын емес.

– Сол замандағы бейне жазбалардың 
бәрін архивтен алдыңыздар ма?

– Біз ол жазбалардың барлығын 
сатып алдық. Мәскеуде бір минуттық 
видео 25 мың теңге тұрса, еліміздің ар-
хив терінде 6 мың теңгеге шықты. Хру-
щев, Горбачевтің видеоларын Мәскеу-
ден алдырдық. 

– Кез келген тарихи тұлғаны жазу 
үшін авторлық құқықты сақтау керек. 
Бұл тұрғыда сіздер кімнен рұқсат ал-
дыңыздар?

– Ол кісінің бүкіл мұрасы архивке 
�ткізілген. Қонаев қоры архивке толық 
кіруге мүмкіндік берді. Негізінен, 
Қонаев қорының сайтын ақтарсаңыз 
да, біраз құнды деректер бар. Тек құжат-
ты �ңдейтін документалистер аз. 

– Кез келген жобаны қолға алу үшін 
қаражат керек. Деректі фильмді түсіру 
де қаржыға тірелетіні белгілі. Демеуші 
таптыңыздар ма?

– Бізге ешкім демеуші болған 
жоқ. Сол үшін де жоба бір жарым 
жылға созылды. ;йткені архив 
құжаттарын сатып алуға да қаржы 
керек болды. Сәуле Темірбаева 
екеуміз тапсырыс алып, содан 
түс кен ақшаны осы деректі фи-
льмге жұмсап отырдық. Тап-
сырыс деген – текст жазамыз, 
фильм түсіріп береміз. Сосын 

біздің командада 15 жастағы 
жас�спірімдер де болды. 

Олар «Ракурс» дейтін 
фильм мектебінде 

оқиды. Біздің деректі фи льм бес 
сериядан тұ рады. Алғашқы серияда миф 
пе, ақиқат па, соған тоқталдық. С�йтіп, 
кезең-кезеңімен дайындап шықтық. 

– Деректі фильм YouTube арнасы 
арқылы таралып кетті. Оны сатуға мүм-
кіндік болмады ма?

–Бізде сатамыз деген мақсат болған 
жоқ. Иә, рас, сатып алғысы келгендер 
болды. Тіпті, �з ақшасын ақтайтындай 
да ұсыныстар жасағандар бар. Біздің 
YouTube арнаның мақсаты – саяси оқи-
ға ларды жеңіл тілмен к�рерменге ұсы-
ну. Егер біз басқа медиа арнаға берсек, 
ол жерде жаңалықтар, сұхбат, мақалалар 
бар. Оның үстіне, біздегі YouTube 

арналардың бағыты белгілі: екі адам 
отырып алып, подкаст жасайды. Біз 
таза тарихи маңызды дүниелерді жеңіл 
тілмен жаңа стильде түсіндіруді к�з-
дедік. Netfl ix-те эксплейнер деген стиль 
бар: құжаттармен түсіндіреді. Біздің де 
бағытымыз – осы. Сондықтан сатып 
жіберуге де болар еді, бірақ оған 
формасы келіңкіремейді. Тағы бір дү-
ние – аудитория. К�пшілік хабарлардың 
к�рермені – 40-50-жастан асқандар. 17 
мен 40-тың арасындағылар не к�реді? 
Бұл арадағы кеңістік бос жатыр. Біз ау-
диторияны к�п зерттей бермейміз. Қа-
зір қарасаңыз, деректі фильмге пікір 
жа зып жатқандар да солар. Сол пікір-
лерді к�ргенде к�ңілім толады. 

– Бір тарихи тұлғаны зерттей отырып, 
ашқан жаңалығыңыз не болды?

– Қонаев – нағыз коммунист болған 
адам. Кеңес одағында қызмет етті. Қыз-
мет етпеуге мүмкіндігі жоқ еді. ;йткені 
қоғам сондай болды. Біз тәуелсіз мем-
лекет болған жоқпыз. Нұрсұлтан 

Назарбаевтың естелігінде кейбір 
жәйттер бар. Екеуі бірде ұшақпен ұшып 
келе жатқанда Қонаев иллюминатордан 
т�менге қарайды да, ұланғайыр жерді 
к�ріп, «Қарашы, қазақтың жері қандай 
кең байтақ! Осының бәрі �зіміздің 
тәуелсіз жер болғанда» дейді. Қартайған 
шағы ғой. Мен осы бейнек�рініс 
арқылы партиялық шенеуніктен �зінің 
ұлттық болмысына оралған адамды 
к�рдім. Қайтыс боларының алдында 
республиканың түкпір-түкпірін к�п 
аралады. Шабдарбаевтың да естелігінде 
бар: Желтоқсан оқиғасында қазақ 
жастарының «Қонаевты шығарыңдар» 
деген с�зін естігенде к�зіне жас алды 

дейді. Ол –�мірі жыла-
маған адам. Тіпті, үстінен 

қылмыстық іс  қозғалды 
дегенді естігенде де мыңқ 

етпеген. Элдар Қонаев 
айтады: жүрегі ауырып, 

қатты шаншып кеткен-
де үстінен жұдыры-
ғымен ұрып отырады 
екен. Яғни, ауруды 
аурумен басу үшін. 
Сол үшін де к�р-
кем фильм түсіргім 
келді. Деректі фи-
льмде оның эмо-

ция сын к�рсете ал-
май сың. Иә, біз к�п 
к�ркем фильмде кей 
т ұ л ғ а л а р ы м ы з д ы 
тым идеал қылып 
к�р сет кіміз келіп тұ-
рады. Мен керісінше, 

азаматтық келбетін к�р-
сетсем деймін. Кемшілігін, қателігін, 
ар тық шешімдерін, дұрыс іс-әрекет-
терін, қасиетін, болмысын к�рсе дедім. 
;йткені ол да адам ғой, кемшілігімен, 
қателігімен бірге қабылдағанымыз ж�н. 
«Қыз Жібек» фильмі, «К�шпенділер» 
трилогиясы, қаншама театрларымыз 
дүрілдеп тұрды, «Аз и Я» кітабының 
шығуына ерекше еңбек сіңірді. Бірақ 
республикада қазақ тіліндегі мектептер 
азайды. Есесіне ауылдардың �зінде 
орыс мектептері ашылды. Бір Алматы-
ның �зінде жалғыз мектеп қалған. 
К�рдіңіз бе, бір-біріне кей шешімдері 
қарсы келіп жатты.

– Келесі тақырып қандай болмақ?
– Біз «Желтоқсанды» түсірдік. Бұл 

де ректі фильм емес. Репортаж жан-
рында түсірілді. Одан кейін орыстан-
дыру саясаты туралы репортаж жасасақ 
деген ой бар. Келесі жылы «Семей 
полигоны» туралы Netfl ix-ке питчинг 
жасағымыз келеді. Бірінші мақсат – 
арна ашу болғанымен, Netfl ix-те қазақ-
ша дүниелердің болғанын қалаймыз. 
Тіл білеміз, «Болашақпен» оқып келдік. 
Қазақ тарихын біз түсіріп к�рсетпесек, 
айдаладағы шетелдік қайдан түсінеді? 

– Иә, «Болашақпен» Америкада оқып 
келгеніңізді білеміз. Сізде де әлі «аме-
рикалық арман» бар ма?

– Менде шетелге баруға мүмкіндік 
жетеді. Тіпті, визам да бар. Бірақ �зімді 
шетелге қажетпін деп санамаймын. 
Америкада жақсы �мір сүруге болады. 
Мендегі мақсат біреу ғана: ол – осы елге 
пайда тигізу. Яғни, қазақ туралы 
дүниелерді �згелер де білетіндей 
деңгейде фильм түсіру. 

– Қазір YouTube арна к�п. Қанша к�п 
болса да, қазақша контенттердің сапасы 
сын к�термейтін сияқты. Неге біз Қанат 
Бейсекеевтің не болмаса Тимур Балым-
бет овтің арналарын жиі тамашалаймыз?

– ;йткені қазақ тілді арналарда хейт 
тақырыптар к�п. Кім к�бірек айғай-
лайды, сол �тімді. Тіпті, үлкен кісілер 
сондай арналарды жақсы к�реді. Ке-
рісінше, мен айтқан буын салмақты, 
айтар ойы бар бағдарламаларға мұқтаж. 
Сондықтан да Бейсекеев пен Балым-
бетовті к�руге тура келеді. Орыс тілді 
бағдарламалардың �тетін тұсы: спикер 
к�п. Үлкен картиналарды к�ргіміз 
келеді. Бірақ оған қазақ тілді спикер 
таппаймыз. Мәселен, кешегі «Қонаев 
дә уірінде» де орыстілді спикерлер к�-
бірек таптық. Кеңес одағын зерттеген 
ғалымдар к�п. Олардың дені – орыс-
тілді.

– Оныңыз рас. �ңгімеміздің түйінді 
тұсында жаңа жобаларыңа сәттілік 
тілеуге рұқсат еткейсіз! Еңбектеріңіз 
жана берсін!

Сұхбаттасқан 
Гүлзина БЕКТАС

– Бізге ешкім демеуші болған 
жоқ. Сол үшін де жоба бір жарым 
жылға созылды. ;йткені архив 
құжаттарын сатып алуға да қаржы 
керек болды. Сәуле Темірбаева 
екеуміз тапсырыс алып, содан 
түс кен ақшаны осы деректі фи-
льмге жұмсап отырдық. Тап-
сырыс деген – текст жазамыз, 
фильм түсіріп береміз. Сосын 

біздің командада 15 жастағы 
жас�спірімдер де болды. 

Олар «Ракурс» дейтін 
фильм мектебінде 

«Қонаев дәуірі» – бес сериялы деректі 
фильм. Фильмді түсірген – Бостон 
университеті, Коммуникация мектебінің 
магистрі Әлия Әшім. Деректі фильм 
1960-1989 жылдары аралығындағы 
қазақ тарихының қалыптасуы, 
биліктегі номенклатураның 
орнығуы мен өнер-
мәдениетіміздің қалыптасуы 
төңірегінде өрбиді. Өткен 
кезең арқылы елдің 
трансформациясын, дамуын 
көрсетуге тырысқан. You-
tube-тың Q.rec productions 
арнасында көрсетілген 
фильмді тамашалағандар 
өте көп. Деректі фильмді 
түсіруге не түрткі болды? 
Біздің білгіміз келгені де 
осы. 

�лия �ШІМ, 
деректі фильммейкер:

ҚАЛАЙ ТАНИМЫЗ?

ТАРИХИ
дейді. Ол –�мірі жы

маған адам. Тіпті, үсті
қылмыстық іс қозғал
дегенді естігенде де мы

етпеген. Элдар Қон
айтады: жүрегі ауыр

қатты шаншып кетк
де үстінен жұды
ғымен ұрып отыр
екен. Яғни, аур
аурумен басу үш
Сол үшін де к
кем фильм түсір
келді. Деректі
льмде оның э

ция сын к�рсете
май сың. Иә, біз
к�ркем фильмде
т ұ л ғ а л а р ы м ы з
тым идеал қыл
к�р сет кіміз келіп
рады. Мен керісін

азаматтық келбетін к
сетсем деймін. Кемшілігін, қателі
ар тық шешімдерін, дұрыс іс-әрек
терін қасиетін болмысын к�рсе дед

ÒÒׂש ƒàëàðäûׂש ƒàëàðäû
 Екеуі бірде ұшақпен ұшып келе жатқанда Қонаев 

иллюминатордан т�менге қарайды да, ұланғайыр жерді 
к�ріп, «Қарашы, қазақтың жері қандай кең байтақ! 
Осының бәрі �зіміздің тәуелсіз жер болғанда» дейді. 
Қартайған шағы ғой. Мен осы бейнек�рініс арқылы 

партиялық шенеуніктен �зінің ұлттық болмысына оралған 
адамды к�рдім.



ДАУЫЛБАЙ ДАУЫЛБАЙ 
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ТӨРТ ТӨРТ 
ТӘУЛІКТЕ ТӘУЛІКТЕ 
ПІСЕТІН ПІСЕТІН 
ТҮРІК НАНЫТҮРІК НАНЫ

ҚҚазақ дәстүріазақ дәстүрі
ҚАЙСЫСЫ?ҚАЙСЫСЫ?

Со��ы жылдары 
халыты� 
салт-

дәст�рлері т�рленіп, 
рухани �станым-
дарымыз �згеріп 
жатанын жоа 
шы�армаймыз. Атадан 
ал�ан дәст�р 
оржыны б�рын біз 
естімеген әдет-
��рыптармен толы�ып 
жатыр. Ескілікті сатай 
отырып, жа�а �лгімен 
жастар арасында сәнге 
айнал�ан әдеттер 
салт-дәст�рге жата 
ма?

Ықылым заманнан қазақ халқы қыз 
тәрбиесіне ерекше мән берген. Қыз 
баланың �мірінде жасалатын ж�н-жо-
ралғылар да к�п. Бүгінде олардың қатары 
тағы жаңаша дәстүрмен толығып отыр. 
Ұзату тойының алдында бой  жеткеннің 
құр  бы лары ұйымдастыратын «қыз-
ойнақ» немесе «хен-пати» – қа зір  гі жас-
тар арасында ең к�п тараған сауық түрі. 
Оның шарты бойынша қа лыңдық жи-
налыстың �тетінінен бей  хабар болуы 
керек. Қызды қырық үйден тыйып, 
құрсақ к�терген ананы «к�зден» қорғап 
ата-салтты берік ұстанатын біздің қазақи 
қоғамда «хен-пати» сияқты дүниелер қай 
жақтан енді? 

– «Қызойнақ» дейтін қазақта жоқ 
нәрсе. Оны ғұрып немесе дәстүр деп атау 
мүмкін емес. Бұл – жай ғана жастардың 
қызы    ғушылығынан туған әдеттер. Үлгі 
болар тәрбиелік мәні жоқ, кешке киген 
киімдері де �зге елдің ұлттық стилінде 
болса, оның несі дәстүр? Елдердің ара -
сында мәде ниет алмасып отырғаны 
дұрыс-ақ. Бірақ мәдениетімізге түгел 
ен гізіп алудың қажеті жоқ. )зі міздің 
қазақи дәстүрлерден айы  рылуға бір 
қадам қалып тұрмыз ғой. Басқа дүние-
лерге бас қатыр май, �з салт-дәстүрімізді 
сақтап қалуды ойлануымыз керек. )зім 
жастардың арасында осындай жиын  -
дардың болуына қарсымын, дәстүрін 
ұмыта бастаған жас тардан болашақта 
қандай ұрпақ тарайды? – дейді этнограф 
Баһаргүл Т�легенқызы

Жаңа шаңырақ табалдырығын 
аттаған күннен бастап қазақ әйелдерінің 
�мірінде дәстүр бе рік тігі арта түседі. 
Халық тұр   мы сында жүкті әйел босанбай 
тұ   рып жасалатын ғұрыптың бір неше түрі 
болған. Солардың алғаш   қылары – 
құрсақ той. Ғұрып сәби дүниеге келмей 
тұ рып, аяғы ауыр жас келіннің құрметіне 
орай �ткізілген. Дәстүр бойынша бұл 
рәсімді келіннің енесі орындаған. 
Қуанышты жаңалықты б�лісу үшін 
абысын-ажындар мен к�рші әйелдердің 
басын қосып, дас    тарқанға қо йыл      ған 
дәм-тұз дан ауыз тиген. Жиылған әйелдер 
бұдан кейін бала біткен келін    шекке 
дәмді тамақ дайындап сыбағасын әкеп 
беретін болған. Жас келіннің ене сі сол 
уақыттан бастап киіз үйдің сыртына үкі 
тағып қоятын болған. Бұл алыстан 
жолау шылап келе жатқан салт аттылар, 
үйде бойы на бала біткен келін бар екенін 
біліп, үй жа нынан ақырын �тетін болған.

Енді дәстүрдің бүгінгі халімен таны-
сайық. Атауы мен рәсімі түгелімен �згер-
 ген дәстүр қазір «Гендер пати» деп ата -

лады. Ол не десеңіз – ана құрсағына 
біткен сәбидің жынысы анықталғаннан 
кейін ұйымдастырылатын, соның ұл 
немесе қыз екенін жиналған ел ге, одан 
кейін әлеуметтік желі арқылы дүйім 
жұртқа жар салу. 

 Жастар жағы бұл қуанышты күнді 
тойлау – бүгінгі заман тала  бы деп түсі -
нетіні хақ. Аталмыш дәстүрдің елі міз ге 
етене енгеніне к�п болмаса да, қоғамда 
оны орындайтындар к�п. «Жа ңаша салт» 
ұлтымыздың рухани мәде  ниетіне ұқса-
май тын, мүлде кере   ғар әдет екенін айт -
қан этнограф ұрпақ саулығына тигізер 
зиянды тұсы тура  сында пайымды пікірін 
білдірді.

– Негізінде қазақ келіндері үш айға 
дейін құрсағын жасырып, оны тіл-
к�зден сақтау үшін жұрт тан �зін аулақ 
ұстаған. Адам к�п жиналатын жерлерге 
бар    маған. Бұрындары к�пті к�р ген 

алтын құрсақты аналарымыз жас келін -
нің жүкті екенін сезген күн  нен бастап 
құпия сақтаған. Ал қа зіргі жастар құр-
сақтағы ба  ласын ойла май, дүркіретіп 
той жасап, жал пақ жұртқа жария етіп, 
сүйін   шілеп жатады. Мұны қазақ дәс -
түрімен шатастыруға мүлде бол   майды, – 
деді этнограф Б.Т�   легенқызы. 

:лемнің әр түкпіріне құлашын кең 
сермеп үлгерген, қазіргі «тренд  тегі» 
дәстүрді орындап жүргендер к�п болға-
нымен, оның қалай дүниеге келгенін 
білмесе керек. 2008 жылы Лос Анджел ес-
тің 39 жастағы тұрғыны Дженна Карву-
нидис тұңғышын асыға күтеді. Ол мере-
келерді жақсы к�ре тіні соншалық, тіпті 
сүйікті алтын балығының туған күніне де 
тәтті торт тар пісіреді екен. :деттегі күн-
дерде Дженна достарына қоян пішіндес 
тортты алдарына ұсы натын к�рінеді, 
торт тың ең негізігі ерекшелігі дәмі емес, 
сыртындағы қызғылт және к�гілдір түсті 
декоры еді. Бұл түстер болашақ сәби қыз 

ба, ұл ма деген сұраққа жауап бе ретін 
реңктер екен. Дженна болашақ сәбидің 
жынысын дәл осылай жасырады. Тортты 
кескенде к�гілдір түс шықса ұл, қызғылт 
түс жа  ғылса қыз деп мәз болады. Кар-
вунидис Іnstagram әлеуметтік желісіне 
сол ви деоны жүктеген сәттен бастап мил-
лион даған қаралым жинап, �зінің 
мыңдаған ізбасарын тапты. К�п ұзамай 
Американың түкпір-түкпірінде торттар 
пісіріліп, шырақшамдар іске қосылып, 
түрлі-түсті газды шарлар үрленіп, жұрт 
салтанатты түрде баланың жынысын 
анықтауға к�шті. Лос Анджелестен 
келген бұл дәстүр біздің елдегі отбасылы 
жан дардың да әдетіне айналған. Қазақы 
қалпы   мыздың осынау сырлы дәстүрінің 
қадірін �зіміз кетіріп жатқанымызды 
бүгінде аңғаратын емеспіз.

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Жетісу облысыны� т�тас аума�ын айтпа�анда, облыс 
орталы�ы т��ірегіні� �зінде ба�зы замандардан, �ткен  
�асырлардан б�гінге жарым-жартылай болса да аман 

жеткен �пия б�ккен небір тарихи орындар бар. Бір �кініштісі, 
�здеріні� жеке бастамаларымен осындай жерлерге 
ызы�ушылы танытып ж�рген ерікті зерттеушілер мен 
�лкетанушыларды� жылдар бойы сол ескерткіштер, та�балы 
тастар, �пиялы орымдар мен обалар жайлы жаз�ан, айтандары 
тиісті орындарды� �ла�ына жеткенімен, назарынан тысары 
алып жатты.

Тек кейінгі жылдары ғана осы бағытта 
нақты бастамалар қолға алынып, жұ мыс-
тар атқарыла бастады. Талдықорған 
қаласы әуежайының маңында орна лас-
қан сондай сыр бүккен орын дардың бі-
рі – ел ішінде Дауылбай қорымы атанып 
кеткен жер. Жа қында Жетісу облыстық 
Мәде ниет, мұра ғаттар және құжаттама 
басқармасы тарихи-мәдени мұра ны қор-
ғау ж�ніндегі орталығының бастамасы 
және тапсырысы бойынша осы қорымда 
қазба жұмыстарын жүр гізген әл-Фара би 
атындағы ҚазҰУ-дың архео логиялық 
экс педициясы бұл жерден ерте темір 
дәуіріне тән оба ны тапты. 

Облыстық Мәдениет, мұр а ғат тар 
және құжаттама бас   қарма     сының ақ-

параты бойынша да  лалық зерттеу жұ-
мыстары ба       ры       сында оба бұған дейін бір-
н е ш е  м ә р т е  т о н ау ғ а  ұ ш ы р а ғ а н ы 
анық талыпты. Соңғы рет былтыр суық 
қол сұғылып, біраз бағалы дүние қолды 
болған сыңайлы. Дәл осындай келең-
сіздіктердің кейінгі кездері жиілеп 
кеткен дігіне бай   ланысты тарихи-мә дени 
мұраны қорғау ж�ніндегі  оралық 
қорымды кешіктірмей зерттеу ж�нінде 
бастама к�теріп, археологтарды осы 
игілікті іске тартыпты. Қазба жұмыс   та-
рының алғашқы кезеңінің �зінде бұл 
жер дің тарихи маңыз дылығы аса жоғары 
екендігі белгілі болып отыр. Маман ар-
хеолог  тардың пікірі бойынша, қорым сол 
бағзы заманда елге тұтқа болған ақс-

үйектерге арналған. Мұндағы обаның 
биіктігі – 3,4 метр, диа метрі 40 метр. Т�-
бешікті ай   нал дыра ор қазылған. Тонау-
шылар батыс жағынан қазуды бастап, 
біртіндеп ортасына қарай ойыс қан. 
Далалық зерттеу жұ мыстары да обаның 
дәл осы орталық б� лігінде жүргізіліпті. 
Осы тұста қаск�йлер қазған, қабірден тар 
оқпан табылыпты. Алғашында қазба 
жұмыстарының к�лемі 5х5 метр ауқы-
мында жүргізіліп, кейіннен ескерткіштің 
құрылымы бойынша кеңейтіледі. Қазу 
барысында тастан жасалған са  уыт-
қаптама мен тағы да басқа құ  рылыстар, 
т�семтастардың, қойтастардың қалдық-
тары та былған. )кінішке қарай, тонау-
шылар бұлардың бәрін бүлдіріп, шашып 
тастапты. 

Археологиялық экспеди  ция ның же-
текшісі, тарих ғылым да рының док торы, 
профессор Дос бол Байқо нақовтың 
айтуынша, қазба жұмыстары нәти же-
сінде, обаның т�бесінен есептегенде 
5 метр тереңдіктен екі бірдей қа бір та-
былған. «Бірінші қабір толығы мен то-
налған. Бұл жерден тек қойдың бір жауы-
рыны ғана табыл ды. Жауырын жерлеу 
рәсіміне арналған тамақтың қалдығы 
болса керек. Екінші қабірден ер адам 

сүйегінің қал дықтары, сонымен бірге екі 
кера микалық ыдыс, үй жануар ла рының 
сүйек тері, қызыл түсті ағаш сабы бар аки-
нак семсер шықты. Семсердің жа нында 
металдан және сүйектен жасалған 
айылбастар жатыр екен. Сондай-ақ 
қорамсақтың қола ілгіші, ине мен құрсау, 
алтын және сүйек ілмектер табылды. 
Қабірден шыққан алтын бұйымдар қата-
рында таспа, түтікше, мысық тұқым дас 
жануарларды бей нелейтін айылбастар 
бар. Айдаһар жыланды бейнелейтін сү-
йектен жасалған айылбас үлкен қызығу-
шылық тудырып отыр. )йткені дәл осы 
жерден табылған мұндай зат отандық 
археологияда мүлде жоқ десе болады, тым 
сирек кезде седі. Ол аймақ тұрғындары 
ара сында жыланға, айдаһарға немесе ай-
даһар жыланға табыну   шы лық тың 
болғанын білдіреді. :лем халықтары 
мифо логиясында жы лан ның р�лі екі-
ұшты. Ал мұн да ол қасиетті жануардың 
мәр   тебесін иеленген және бір  қатар құбы-
лыс тармен байланыс тырыл ған болуы 
мүмкін. Қалай болғанда да, атал ған бауы-
рымен жорға  лау  шы ның киелі болып 
саналғаны дау ту дырамаса керек», – дейді 
про фессор.

Мамандардың болжауынша, қазыл-
ған обаны Жетісу айма   ғында осыдан екі 
мың жыл бұрын мекен деген үйсін немесе 
юечжи тай паларының мәдениетімен 
байла ныстыруға болады. Қазба жұ      мыс   -
тарынан соң археологтар зертханалық 
зерделеу жұмыс тарын жүргізбек. Қа  -
бірден табыл  ған барлық заттар зерт теліп, 
ма териалдар мұқият талданады. Табылған 
заттардың бірқатары «Қы рым аралы» 
ғылыми қайта қалпына келтіру зертха-
насында қайта қалпына келтірілуі мүмкін. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

Т�ркия Елшілігіні� арнайы 
шаыртуымен Астана�а келген 
аспаз Хакан Доган аза 
кәсіпойларына арнап т�рік наны 
мен нан �німдерін пісіру бойынша 
оыту семинарын �ткізді. Шеберлік 
саба�ына елімізді� Алматы, 
Шымкент және Т�ркістан 
алаларынан аспаздар атысып, 
нан пісіру шеберіні� тәжірибесін 
�йренді. Білікті аспазды�  семинары 
3 к�н бойы Rixos President Astana 
она�йінде �тті.

Хакан Доган 130 жылдан бері нан пісі-
румен айналысып келе жатқан отбасынан 
шыққан. Дарынды аспаз к�птеген оқу 
орнында, кәсіптік лицейде нан �німін 
даярлау туралы семинар сабақтарын �ткізіп 
тұрады. Ол сондай-ақ 2014 жылдан бері 
Италия, Латвия, Кипр, Ресей, Польша, 
Франция, Германия және Бельгия сияқты 
елдерде ашытқы туралы зерттеулер жүргізіп 
келе жатқан зерттеушілер тобының мүшесі. 
Аспаздың нан, торт және шо колад туралы 
жазған мақалалары, сұқбат тары мен 
зерттеулері республикалық жур налдарда 
жарияланады.

Аспаз Хакан Доган үш күннің ішінде 
түрік халқының 15 түрлі ұлттық нан �німінің 
әзірлену жолын түсіндірді. Ерекшелігі – 
кей бір нан түрлері 1 күннен 4 күнге дейінгі 
уа қыт аралығында пісіруге дайын болады. 
Сонымен қатар нан түрлері құрамына 
қосылатын қоспалар мен безендірілуіне 
байланысты арнайы мерекелерде дастар-
қанға ұсынылады.

– Түркия – ежелден нан �німдерін пі сі-
ретін елдердің бірі. Біз тұратын жерде 
13 мың жыл бұрын нан пісіру кәсібі қолға 
алын ған. Нан �німдерінің к�бі тәуліктен аса 
уа қытта дайын болады, дайындалу процесі 
қаншалықты ұзақ болса, нан да дәмді болып 
піседі. Ең тез дайын болатын нан түріне 
3 сағат уақыт кетеді. Семинардың алғашқы 
күні кипр нанын әзірлеу әдісін к�рсеттім. 
Бұл – Солтүстік Түрік Республикасында да-
йындалатын нан түрі. Атаулы күндерге 
байланысты арнайы пісірілетін нан түрлері 
к�п. Мысалы, бүгін дайындаған «Осман 
нан ы» қыз айттырып келгенде пісіріледі. Ол 
түрік халқының ұлтық оюымен безендіріледі. 
Нанның бетіне себілген жемістер отбасының 
материалдық жағдайын сипаттайды. Мы-
салы, грек жаңғағы байлығыңызды, кепті-
рілген жемістер әл-қуатыңыздың жоғары 
екендігін білдіреді. Ал тұрмыстық жағдайы 
орта отбасылар бұл нанның орнына басқа 
тәттілерді апара алады.

Түріктің ұлттық нан �німдері мәзірін 
арнайы түрік аспазынан үйрену– бұл 
еліміздің кәсіпқойлары үшін үлкен тәжірибе 
бастауы болмақ. Оқыту семинарына қа тыс-
қандар бар ынта-жігерімен нанның бірқатар 
түрін дайындап, түрік тағамын даярлаудағы 
тәжірибелерін жетілдіре түсті.

– Түркиялық аспаздың келіп, шеберлік 
сабағын �ткізіп жатқаны біз үшін үлкен 
тәжірибе болмақ. Біріншіден, мейрам хана-
мыздың негізгі ас мәзірі түрік тағамдарынан 
тұрады. Екіншіден, келген қонақтардың 
басым б�лігі де түріктер, сондықтан түрік 
халқының ұлттық нан �німдеріне де сұраныс 
�те к�п. Шеберлік сабағында қолжетімді 
�німдер арқылы түрік елінің ұлттық нан 
�німдерін оңай әрі тез дайындалу жолын 
үйрендік. Ұзақ уақыттың ішінде дайында -
латын нандар күш пен уақытты үнемдейді 
және дәмді болып пісетініне к�зіміз жетті. 
)з тәжірибемде байқағаным – түрік наны 
мен �зіміз пісіретін нанның дайындалу 
технологиясы ұқсас келеді. Мысалы, кипр 
наны біз даярлайтын чабатта нанына 
ұқсайды. Бұдан б�лек, құрамына қосылатын 
шикізаттары ұқсайтын нан түрлері де бар 
екен. Оқыту семинарында тағы бір үйрен-
геніміз – ашытқысыз, табиғи к�те рілетін 
нанды дайындау. Алдағы уақытта білікті 
аспаздан үйренген нан түрлерін мейрам-
ханамыздың ас мәзірі қатарына қосу жос-
пар да бар,–дейді аспаз Элла Сүткен жеева. 

Сонымен қатар арнайы шақыртумен 
келген аспаздың тәжірибесін үйренуге мей-
рамхананың ғана емес, дүкендер желі лерінің 
де аспаздары да қатысты. 

Сымбат БЕГІМБАЕВА
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ҒЫЛЫМ

Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

ОЗЫҚ МҮМКІНДІКТЕРІ

Рентгенология және радиология 
тарихына үңілер болсақ, 1895 жылы 
неміс ғалымы Вильгельм Конрад 
Рентген алғаш рентген сәулелерінің 
бар екенін анықтаған. ХХ ғасырдың 
басында рентгендік тексерудің 
ақпараттылығын жақсарту 
талпыныстары нәтижесінде 
томографияны сканерлеу 
технологиясы пайда болды және 
тұңғыш рет адамның ішкі ағзасын 
кеспей к'руге мүмкіндік туды. 
Медицинада к'птеген ғылыми 
жаңалық ашылып, осы салаға бірқатар 
технология енгізілді. Аурулар мен 
жарақаттардың тұтас кешенін 
диагностикалау саласында т'ңкеріс 
жасады, кейінірек терапия әдісіне 
айналды.

Ал елімізде рентгенологияның 
дамуы 1923 жылдан басталады. Сол 
жылы Верный (қазіргі Алматы) 
қаласында бiрiншi рентген аппараты 
қойылды. Екiншiсi 1926 жылы сол 
кездегi республика астанасы – 
Қызылордада орнатылса, 1930 жылы 
Риддер қаласында рентген б'лмесi iске 
қосылды. 1953 жылы Қазақ 
мемлекеттік медицина институтында 
бiрiншi рет Рентгенология және 
радиология кафедрасы ашылды. 1964 
жылы осы кафедраның қолдауымен 
Алматы дәрiгерлер бiлiмiн жетiлдiру 
институтында екiншi Рентгенология 
кафедрасы ұйымдастырылды.

Бүгінде сарапшылардың 
айтуынша, отандық медицинада 'кпе 
аурулары, жүрек патологиясы, 
онкологиялық ауруларды емдеуде 
радиологияны қолданудың 
маңыздылығы артып, радиациялық 
диагностика арқылы зерттеудің 
әдіс-тәсілдері молайған. Мысалы, 
рентгендік диагностика кез келген 
ағзадағы ауруды д'п басып, дер 
кезінде емдеуге мүмкіндік береді. 

– Рентгенология және радиология 
зерттеу әдістері деп отырғанымыз – 
негізінен сәулелі диагностиканың 
тармақтары. Қазір Қазақстанда 
кеңінен қолданып жүрген 
молекулалық визуализация ол 
радиология мен ядролық 
медицинаның 'те үлкен 
жетістіктерінің бірі деп атаймыз. 
Осыдан 30 жыл бұрын бұл фантастика 
секілді зерттеу әдістері болатын. Біздің 
Қазақ онкология және радиология 
ғылыми-зерттеу институты 
радиология саласында жеке 

компаниямен бірігіп, компьютерлік 
томографияға 'кпедегі үш 
миллиметрге дейінгі түзілісті 
анықтайтын жасанды интеллект 
технологиясын дайындадық. Ол 
жасанды интеллект дәрігердің 
қатысуынсыз, 'кпедегі түзілістерді 
анықтауға к'мектеседі. Осы жасанды 
интеллектіні келесі жылы басталатын 
'кпе рагын ерте анықтауға арналған 
скринингтік бағдарламада 
пайдалануды жоспарлап отырмыз, – 
дейді Қазақ онкология және 
радиология ғылыми-зерттеу 
институтының «Радиология және 
ядролық медицина» б'лімі 
меңгерушісі, PhD доктор Жандос 
Аманқұлов. 

Aлемдегі ең к'п таралған 
аурулардың бірі – қатерлі ісік. 
Дүниежүзілік денсаулық сақтау 
ұйымының мәліметінше, әлемде әрбір 
алтыншы 'лім онкологиялық 
ауруларға байланысты тіркеледі. Ал 
елімізде соңғы 20 жылда қауіпті ісік 
анықталған адамдар саны 25 пайызға 
'скен. Жыл сайын қатерлі ісікке 37 
мың адам шалдықса, оның 13 мыңы 
к'з жұмады. Алайда бүгінгі 
ғылыми-технологияның дамуы бір 
кездері емдеуге келмейді деген 
аурулардан айығуға мүмкіндік туғызып 
отыр. Мәселен, сала мамандарының 
айтуынша, қазір қатерлі ісіктің І 
сатысындағы науқастардың 95 
пайызын емдеп жазуға болады, ал ІІ 
сатысындағылардың 80-90 пайызының 

ОТАНДЫ¨ОТАНДЫ¨
РАДИОЛОГИЯНЫҢРАДИОЛОГИЯНЫҢ

емделуге мүмкіндігі бар. ІІІ 
сатысындағы науқастарда да ота сәтті 
жасалып, 'з уақытысында ем алса, 
жазылуы ғажап емес. Ал дерттің IV 
сатысындағы науқастарға ота 
жасалып, олардың 'мірін ұзартуға 
барынша жағдай жасалады. 
Сәйкесінше, онкологиялық 
аурулармен сырқаттану 25 пайызға 
'ссе, қатерлі ісіктен болатын 'лім 
33%-ға дейін т'мендеген.

Мамандардың айтуынша, қатерлі 
ісікке шалдығатындар 
статистикасының артып, ал 
керісінше обыр салдарынан ажал 
құшатындар санының азаюына 
рентгенология және радиология 
ғылымының қосқан үлесі к'п. 
Қазір медицина саласында 
дәрігер-радиологтың қатысуынсыз 
ауруды диагностикалау мүмкін емес. 
Дәрігер-радиологтар 'з 
жұмыстарында әрбір пациент үшін 

мейлінше сәйкес келетін, жылдам әрі 
ауырсынусыз зерттеу тәсілдерін 
мұқият таңдау жолымен дұрыс 
диагноз қоюға мән береді. Сондай-ақ 
магнитті, сәулелі құрылғылардың 
к'мегімен дерттің алдын алып, бетін 
қайтаруға болады. Халық арасында 
рентген аппараттарына жиі түсу, 
магнитті, сәулелі технологияның 
мүмкіндіктеріне үнемі жүгіну адам 
ағзасына зиян деген түсінік 
қалыптасқан. Бірақ дәрігерлердің 
айтуынша, заманауи жаңа 
технологиялар бұрынғыдай қауіпті 
емес. Обырды емдеуге заманауи 
медицинаның күші жетеді. Бірақ 
нәтижелі  болуы үшін науқас 
медициналық тексерістерден 
неғұрлым ертерек 'тіп, дертті 
меңдемей тұрған кезінде дәрігерге 
қаралғаны абзал.

Халықтың отандық медицинаға 
деген сенімінің аздығы «Бәлен жерде 
бақыр бар...» деген тәмсілге ұқсайды. 
Дәрігерге қаралмай, ауру асқынғаннан 
кейін «шетелге барсам жазылып 
кетемін» деп ойлау қате. Естуімізше, 
онкологияны емдеу дүниежүзінде 
бірдей. Біздің медицина сүйенетін 
халықаралық хаттамаға Жапония да, 
АҚШ та, Еуропа елдері де сүйенеді. 
Мәселен, елімізде 2008 жылдан бастап 
қатерлі ісікті ерте анықтау мақсатында 
скринингтік тексеру жүргізіледі. Қазір 
қатерлі ісік жасқа қарамайды. 
Сондықтан тиісті медициналық 
мекемеге барып скринингтік 

тексерудің 3 түрінен 'ту – әрбір 
азаматқа міндет. Министрліктің 
бекітуімен бүгінде азаматтар жас 
шамасына сәйкес скринингтен, яғни 
жатыр мойны обыры (әйелдер 
арасында 30-70 жас), сүт безі обыры 
(әйелдер арасында 40-70 жас) және 
тоқішек обыры (ерлер мен әйелдер 
арасында 50-70 жас) тексеріліп отыруы 
керек. Денсаулық сақтау министрі 
Ажар Ғиният: 

– Мемлекет басшысының 
тапсырмасымен биылғы қазан айында 
Онкологиялық ауруларға қарсы күрес 
ж'ніндегі 2023-2027 жылдарға 
арналған кешенді жоспар бекітілді. 
Осыған орай онкологиялық қызметті 
кешенді жаңғырту басталды. Егер 
пациентте онкологиялық ауруы бар 
деген күдік туса, ондай сырқаттарға 
«жасыл дәліз» ашылады. Ол адам 
емханаларда «Жасыл жол» бағыты 
бойынша жеделдетілген тәртіппен, 18 
күннің ішінде барлық тексеруден 'те 
алуы тиіс, – дейді.

Радиология – түрлі ғылымды 
тоғыстырған ғылым. Егер қатерлі дерт 
асқынбай дәрігерге қаралған жағдайда  
радиациялық диагностика зерттеу 
әдісінің тиімділігі мол. Ол адам 
бойындағы қатерлі ісікті нүктелі түрде 
жоюға мүмкіндік береді. Сондықтан 
бұл салада жауапты әрі білікті 
мамандардың болуы маңызды.  

– Бүкіл әлем медицинасында 
радиологияның р'лі зор. 
Медицинаның әр саласына 
радиологиялық әдістер 'те қажет. 
Бұған далел – COVID кезіндегi 
радиологиялық диагностикалық 
әдістердiң арқасында дәл диагноздар 
қойылып, жүздеген мың адамның 
құтқарылғаны. Астанада академик 
Ж.Хамзабаев атындағы радиология 
ҒЗИ ашылуының негізгі мақсаты – 
заманауи инновациялық 
технологияларды меңгерген білікті 
радиолог кадрларды даярлау. 
Институттың негізгі міндеті – әртүрлі 
локализациядағы ауруларды ерте 
сатысында диагностикалау. Жасанды 
интеллект бағдарламаларын енгізу 
ғылыми серпіліс к'рсетілетін 
диагностикалық қызметтердің сапасын 
жақсартуға, диагностикалық іздеуді 
және дифференциалды диагностиканы 
жеңілдетуге, диагностиканың жаңа 
әдістерімен түрлі ауруды емдеудің 
тиімділігіне мониторинг жүргізуге 
мүмкіндік береді. Патологияларды, 
әсіресе қатерлі ісіктерді ерте 
сатысында анықтау үшін жаңа гибридті 
технологиялар әзірленетін болады, 
– дейді Астана медицина университеті, 
Ғылыми-зерттеу институтының 
директоры, профессор, медицина 
ғылымының докторы Раушан 
Рақымжанова.

Заманауи медицинада 
рентгенология және радиология 
саласымен қанаттаса дамып келе 
жатқан саланың бірі – ядролық 
медицина. Ядролық медицина 
Қазақстанда кеңестік жүйе кезінде-ақ 
жақсы дамыған екен. Мамандардың 
айтуынша, сол кезде Қазақстанда 24 
радиоизотоптық зертхана болған. Одақ 
ыдыраған соң оның бірен-сараны ғана 
қалыпты. Бүгінде елімізде ядролық 
медицина саласында айтарлықтай 
ілгерлеу бар. Астанадағы Қазақстан  
Президентінің іс басқармасы 
медициналық орталығы ауруханасында 

ашылған ядролық медицина 
орталығының ерекшелігі – қазір 
әлемдік медицина индустриясында 
қолжетімді позитронды эмиссиялық 
компьютер томографиясының болуы. 
Сканерлеу жылдамдығы жоғары бұл 
аппарат диагноз қою сапасын 
арттырады. ПЭТ/КТ зерттеуінен 
'тетін пациенттердің санын жылына 3 
мыңнан 7 мыңға дейін жеткізеді. 
Мамандардың айтуынша, бүгінде бұл 
аппараттың Орталық Азия мен ТМД 
елдерінде баламасы жоқ. Ядролық 
медицина орталығының 
радиоизотопты диагностика дәрігері 
Мақсат Жайымбаев: 

– Бізде GE SPECT/CT Discovery 
670DR, Symbia T6, SIEMENS 2 
БФЭКТ/КТ аппараты бар. 
Циклотрон 'ндірісі кешені әртүрлі 
радиофармацевтикалық препараттың 
кең спектрін шығаруға мүмкіндік 
беретін озық жабдықтармен 
жабдықталған. Орталық  
диагностикалық қана емес, сонымен 
қатар радиофармацевтикалық 
препараттарды 'ндіру бойынша 
дәрігерлерді, физиктерді, химиктерді 
және радиофармацевтерді 
дайындайтын оқу орталығы екенін 
атап 'ткім келеді. Мамандары жыл 
сайын жақын және алыс шетел 
клиникалары мен ядролық медицина 
орталықтарында жүйелі түрде 
тағылымдамадан 'тіп, біліктілігін 
арттырып, жинақталған білімдерін 
орталықтың күнделікті тәжірибесін 
толықтыруда. Дәрігерлер 
халықаралық ғылыми журналдарда 
тұрақты түрде жарияланады және 
қолайлы Хирш индексіне ие. Жыл 
сайын радиофармацевтикалық 
препараттарды енгізуде және 
жалпы ядролық медицина 
саласында к'шбасшы  әртүрлі 
елден профессорларды, 
оқытушыларды шақырамыз. Олар 
бізге дәріс оқып, білімімен және 
тәжірибелерімен 
б'ліседі, – дейді.

Денсаулық сақтау 
министрлігінің мәліметінше, 
бүгінде елімізде, әсіресе 
еліміздің оңтүстік және 
батыс 'ңірлерінде 
ядролық медицина 
орталықтарының 
тапшылығы 'ткір 
сезілуде, соның 
салдарынан кезек 
күткен науқастар 
саны артқан. Кезегін 
айлап күткен науқас 

алыс жол жүруге мәжбүр. Семей 
қаласында жалғыз Тераностикалық 
орталық (радиофармацевтикалық 
препараттарды қолдану арқылы 
диагностика ғана емес, сонымен қатар 
емдеу де жүргізілетін орталықтар) бар. 
Қазақстанға кемінде тағы 7 ядролық 
медицина орталығы мен 8 
терапевтикалық орталық қажет. 
Статистикаға к'з жүгіртсек, ядролық 
медицина орталықтары санының 'сімі 
әлем бойынша жыл сайын 8 пайызды, 
ал терапевтік орталықтар 'сімі 
шамамен 28-30 пайызды құрайды. 
Қазір бүкіл әлемде диагностикаға ғана 
емес, сонымен қатар 
радиофармацевтикалық 
препараттардың к'мегімен 
онкопатологияны емдеуге арналған 
орталықтар санының к'бею үрдісі 
байқалады. Себебі ядролық медицина 
тек диагностикамен ғана емес, 
сонымен қатар емдеумен де 
айналысады. 

– Президенттің іс басқармасы 
медициналық орталығы ауруханасы 
Ядролық медицина орталығы – 
еліміздегі 5 түрлі 
радиофармацевтикалық препарат 
шығаратын жалғыз орталық. Отандық 
радиофармацевтиканың жетістігі 
саналатын препараттар қатарында 
метаболизмі жоғары қатерлі ісіктерді 
диагностикалау үшін 18F-FDG, 
қатерлі сүйек түзілімдері және сүйектің 
екіншілік зақымдануын анықтау үшін 
18F-NaF, ми ісіктерін диагностикалау 
үшін 11-метионин, қуық асты безінің 
қатерлі ісігі үшін 68Ga-PSMA және 
нейроэндокриндік ісіктер үшін 
68Ga-DOTA препараттары бар. 
Сондай-ақ желтоқсан айында 
қалқанша безі мен нейроэндокриндік 
қатерлі ісіктердің кейбір түрлерін 
анықтау үшін 18F-DOPA шығаруды 
жоспарлап отырмыз. Жалпы, Ядролық 
медицина орталығы 9 түрлі 
радиофармацевтикалық препаратты 
2026 жылға дейін қолданысқа енгізуді 
жоспарлап отыр, – дейді Ядролық 
медицина орталығының 
радиоизотопты диагностика дәрігері 
Мақсат Еркінұлы. 

Қазір медицина онкопатологияның 
алдын алу мен емдеу ғана емес, 
онкологияға қарсы емдік препаттар 
жасауға да ден қойып отыр. Еліміздің 
Денсаулық сақтау министрлігі 
инновациялық дәрілік заттарды 
әзірлеу және 'ндіру саласындағы 
әлемдік к'шбасшы Roche 
компаниясымен Жергіліктендіру 
туралы келісімге қол қойды. Бұл 
Қазақстанда үш түрлі 
биотехнологиялық дәрі-дәрмекті 
жергілікті 'ндіру және отандық 
фармацевтика саласына озық 
технологиялар мен ноу-хаудың 
берілуін және ұзақмерзімді шарт 
негізінде жергілікті серіктес тарапынан 
патенттелген бірегей дәрілік заттарды 
жеткізуді қамтамасыз етеді деп 
күтілуде.

��лемні� жетекші алымдарыны� лемні� жетекші алымдарыны� 
пікірінше, радиология ылымыны� пікірінше, радиология ылымыны� 

келешегі фантастика әлемімен шектесуге келешегі фантастика әлемімен шектесуге 
сәл �алып т�р. Келешекте радиолог сәл �алып т�р. Келешекте радиолог 
алымдар сәулелі диагностика мен жасанды алымдар сәулелі диагностика мен жасанды 
интеллект м�мкіндіктерін �штастыру ар�ылы интеллект м�мкіндіктерін �штастыру ар�ылы 
адам нанысыз табыстар мен жа�алы�тара адам нанысыз табыстар мен жа�алы�тара 
�ол жеткізеді.    �ол жеткізеді.    



АЛАЯҚТАРҒА 
АЛДАНАТЫНДАР КӨП

Назгүл НАЗАРБЕК

Себебі туыстық қарым-қатынасты 
бе рік ұстанған, алыстағы ағайынның �зін 
жақынындай к�ретін бауырмалдығы ба-
сым сенгіш халық к�п жағдайда қар жы-
лық сауаттың кемдігінен алданып, ала-
яқтың жиі құрбаны болады екен. «Сон-
дықтан қоғамдық ұйымдар, БАҚ �кіл дері 
болсын жан-жақты насихаттау жұ-
мыстарын жүргізе бергені ләзім», – дей ді 
Амангелді Қалыбек. 

«Негізінен, Түркістан облысының 
әлеу меттік жағдайына, мүмкіндіктеріне 
қа ра ған дұрыс. Ауыл шаруашылығы жақ-
сы дамыған �ңірде керісінше �ндіріс, 
�нер кәсіп орындары тіптен аз. Ал ауыл 
шаруа шылығы жақсы дамығандықтан, 
ауы лы аралас, қойы қоралас отыратын 
туыс тық, ағайындық, бірі-біріне деген 
се нім біте қайнасып кеткен. Бізге к�мек 
сұ рап келетіндер к�п жағдайда ағайын 
ара сындағы алаяқтық әрекеттен зардап 
шек кендер болып отыр. Мәселен, ағайын 
туы сы келіп, «Сенің үйіңді банкке кепіл-
ге қоя йын, с�йтіп мал алып, тірлік бастап, 
кә сібімді д�ңгелетейін. Маған к�мек бе-
ріп жібер», – дейді. )рине, күнде к�ріп 
жүр ген танысы, қала берді айналып кел-
ген де туысы болып шығатын жанға келі-

сім бермесе тағы болмайды. Ағайынның 
арасында «ұят болады» деген дүние тағы 
бар. Соңында ол қаржыны т�лей алмай 
қа л атын, кешіктіретін тіпті үйінен айы-
ры лып қалатын жағдайлар орын алады. 
Түркістан облысында дәл осыған ұқсас 
жағ дайлар к�п. Бұл – шешілуі �те қиын 
жағ дай. Мұның барлығы да осы қаржылық 
сауаттың т�мендігінен. Біз «Қандай жағ-
дай болмасын банкке кепілдікке �зің нің 
жылжымайтын мүлкіңді қойма. Ағайы-
ныңыздың арам пиғылы болмауы мүмкін. 
Бірақ �мірде түрлі жағдай болады. Кәсібі 
жүрмей қалса, сонша ақшаны құя ал май 
қалады. Зардабын сіз және отба сы ңыз 
к�реді» деп барынша түсіндіреміз», – дейді 
Амангелді Қа лыбек . 

Ал дәл осы «)ділдік жолы» РҚБ Шым-
   кент филиалының басшысы Айжан Ке-
се бева болса, әлеуметтік желіні белсенді 
жүр гізетіндіктен тек Шымкент қаласынан 
емес, Түркістан облысы аумағынан, басқа 
�ңір лерінен к�мекке жүгінетіндер к�п 
еке нін айтады. 

«Қаржылық, құқықтық сауат мә се-
лесіне келсек, оңтүстік �ңір халқы ның 
құқықтық сауат деңгейі басқа �ңір лермен 
салыстырғанда т�мен деп ай тар едім. 
Мүмкін бұның бір себебі – ха лық тың 
тығыздылығымен де түсін дірі ле тін болар. 
Интернет алаяқтарға алданатын ха лық 
саны күннен-күнге артып жатыр.  4кі-

«�ділдік жолы» Р�Б Т�ркістан облысы филиалыны� басшысы 
Амангелді �алыбек Т�ркістан облысы хал�ыны� �аржылы� сауат-
тылы!ын әлі де арттыру керек екенін айтады.

ніштісі сол, ол – алаяқтардың басым 
к�п шілігін табу мүмкін емес, олар – ше-
телдік аза  маттар. Уақытылы жалақысын 
ала ал май тын, микроқаржы ұйымда-
рынан к�п теп қарызға белшесінен 
батқандар �те к�п. Сондықтан қазақ 
тілді заң гер әріптестерімді қоғамды бірге 
құ қық тық сауаттандыруға шақырғым 
келе ді», – дейді ол. 

Осы тұста Түркістан облысының про-
ку роры Мұрат Тлеубердиевтің аймақтарға 
шы ғып, жергілікті активпен тұрғындар-
мен кез десуі кезінде қаржылық сауаттың 
т� мендігінен алаяқтық жайттердің �зекті 
бо лып отырғанын жеткізіп жүргенін еске 
са лайық. Облыс прокуроры құқық бұзу-
шы лық профилактикасын күшейтіп, 
ин тернет-алаяқтыққа қарсы кешенді кү-
рес жүргізудің маңыздылығына тоқ та ла-
ды. 4йткені соңғы уақытта интернет ар-
қы лы жасалатын алаяқтық құқықбұзу шы-
лықтар к�бейіп кеткен. Нақты статис ти-
ка лық деректерге сүйенсек, соңғы 5 
жыл да елімізде интернет-алаяқтық фак-
тісі 10 есеге �скен. 

Соның ішінде онлайн сауда мен 
сайт тар арқылы алаяқтың құрбаны болу 
к�р сет кіші айтарлықтай жоғары. Ала-
яқтар ин тернет арқылы к�біне инвести-
ция салу, бәс тігу, ойын және лотореяны 
жар на ма лап, азаматтардың ақшаларын 
жымқы ру ды к�здейді. Одан б�лек, банк 
қызметкері бо лып қоңырау шалып, 
зейнеткерлердің банк есепшотындағы 
ақшаларын �здеріне аударып алуды 
мақсат ететіндер де аз емес. Осындай 
алаяқтардың құрбаны бол мас үшін аза-
маттарға мынадай қауіпсіздік ша-
раларын сақтау керек. Айталық, пас-
порт тық және �зге де дербес дерек те-
ріңіз бен ешкіммен б�ліспеңіз. Банк 
кар таларыңыздың н�мірлерін, пин-код-
ты, сон дай-ақ ұялы телефонға келіп 
түскен SMS парольдерін, тіпті егер сізге 
Банк қызметкерлері ретінде танысты-
рған болса да бермеңіз. Жалпы, мұндай 
деректерді ұя лы телефон арқылы ала-
яқтар ғана сұ райды. 

Сайттардан қандайда бір зат сатып 
ала тын болсаңыз, ақпаратты, әсіресе жақ-
сы басылған ақпаратты мұқият және то-
лық оқып шығыңыз. Сізге онлайн режи-
мін де берілген кез келген ұсынысқа сын 
к�з бен қарауға тырысыңыз. Мәселен, 
тауар ды сатып алу кезінде алдын ала т�-
лем жасау керектігін ескерсе, оған мүлдем 

Біз айтып отырған алаяқтық әдістер 
бү гінде қоғамда кең таралуда. Және 
алаяқ тардың ақша жымқыру тәсілдерінің 
бұ дан да басқа түрлері болуы мүмкін. К�п 
жағдайда қарапайым адамдар алаяқтар-
дың оңай олжаға кенелуге бағытталған 
алдам шы әдістеріне сеніп, опық жеп қа-
лады. Мұны да ескерген ж�н. 

Ішкі істер министрлігі алаяқтық қыл-
мыстарды болдырмау және онымен күре-
су үшін CyberPol соққы-нысаналы тобын 
құр ған болатын. Бүгінде еліміздің барлық 
�ңі рінде аталмыш топ пилоттық жоба ре-
тінде іске асырылуда. Түркістан облыс тық 
полиция департаменті мамандарының 
мәлімдеуінше, CyberPol соққы-нысаналы 
тобы құрылғалы бері �ңірімізде 8 қыл мыс-
тық топ пен 58 қылмыскер құрық та лып, 
97 қылмыстық іс сотқа жолданған. Ал 
жалпы облыста жыл басынан бүгінге дей-
ін интернет-алаяқтық бойынша 311 қыл-
мыстық іс тіркелген. Құқық қорғау шылар 
оның 47,7 пайызының ашылғанын айтады.

Алаяқтық жолмен оңай олжаға ке нел гісі 
келетіндер қатарында адамдарға бел гілі бір 
мерзім ішінде ақшаларын бірнеше пайызға 
к�бейтіп беретіндіктерін айтса, екін шісі 
мемлекет тарапынан жұмыссыз жүр ген 
жандарға кәсіп ашып, «екі қолға бір күрек» 
табу мақсатында берілетін қай тарымсыз 
грантқа қол жеткізуге уәде ете ді. Одан 
б�лек, баспана мәселесін ке зек ке тұрмай-ақ 
шешіп беремін деп алдау сыратады. )леу-
меттің жанды жерін д�п ба сатын алаяқтар 
елдің қаржылық сауат ының т�мендігін 
осылай пай да ланады.

Ал Мемлекет басшысы биылғы 1 қыр-
күйектегі Қазақстан халқына Жол-
дауында халықтың шамадан тыс қарыз 
алу мәселесіне ерекше к�ңіл б�лген бо-
латын. Парламенттік тыңдау барысында 
несие мәселесінің күрделі екенін, азамат-
тардың тұтыну несиелері бойынша қары-
здық жүктемесін шектеу шаралары заңна-
малық деңгейде қайта қаралатынын, 

сондай-ақ ке пілсіз онлайн несиелеу сег-
ментіндегі борыштық тәуекелдерді 
т�мендету мә се лелері қарастырылып 
жатқаны с�з болды. Мұ ның барлығы да 
елдің қаржылық сауат тылығына келіп 
тіреледі...

Түркістан облысы

ке ліс пеңіз. Белгісіз адамдарға ақша аудар-
маңыз. Жеке куәлігіңіздің, банк картаңыз-
дың және тағы басқа да құжаттарыңыздың 
суреттерін ешкімге жолдамаңыз. 4йткені 
ондағы н�мірлер алаяқтардың қолына 
түс се, олар әп-сәтте сіздің атыңыздан не-
сие рәсімдеуге мүмкіндік алады. 
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Президент �асым-Жомарт То�аев 
«�ділетті �аза�станны� экономикалы� 
ба!дары» атты �аза�стан хал�ына Жол-
дауында «Елімізді� ауыл шаруашылы!ы 
*німдеріні� к*лемін және оны� �осымша 
�+нын арттыру �ажет. Б+л – стратегиялы� 
міндет» деп атап *тіп, саланы дамытуды� 
негізгі ба!ыттарын ай�ындап берген бо-
латын. 

Осы орайда облыстағы ауыл шаруашылығы сала-
сында атқарылып жатқан жұмыстар бойынша Жам-
был облысы Ауыл шаруашылығы басқармасы бас-
шысының орынбасары Н.Мұқашевтың айтуынша, 
биыл негізгі бағыттарды жүзеге асыру мақсатында 
�ңірде ауыл шаруашылығында бәсекеге қабілетті �нім 
�ндіру мен агро�неркәсіп кешені жүйесін тиімді 
жүргізу бойынша ілкімді істер атқарылған. Облыстың 
ауыл шаруашылығы саласын дамытуға 81,0 млрд 
теңге б�лініп, бүгінде 10 мыңнан астам ауыл шару-
ашылығы тауар �ндірушілеріне қолдау к�рсетілген. 

Жыл басынан бері салада 498,6 млрд теңгенің �німі 
�ндірілсе, оның ішінде егін шаруашылығында 317,9 
млрд теңгенің, мал шаруашылығында 180,3 млрд 
теңгенің �німі �ндірілген. Ауыл шаруашылығының 
негізгі капиталына 35,1 млрд теңге инвестиция тар-
тылса, тамақ �німдері �ндірісінің негізгі капиталына 
3,5 млрд теңге инвестиция салынған.

2023 жылы ауыл шаруашылығы дақылдарының 
егістік алқабы 762,5 мың гектарға жетіп, 6,5 мың 
гектарға артты. Биыл 380,3 мың  гектар масақты дән-
ді дақылдар егін орағына түсіп, әр гектардан алынған 
орташа �нім 9,6 центнерді құрады және 363,2 мың  
тонна астық бастырылды. Сондай-ақ 1,1 млн тонна-
дан астам к�к�ніс пен 446,3 мың тонна бақша дақыл 
жиналды. Жоғары �німге қол жеткізудің негізі – ол 
ауыл шаруашылығы техникаларының жаңаруы. 4ңір-
де жыл басынан бері 1 543 дана техника алынып, 
12,2%-ға жаңартылды.

Жалпы, ауыл шаруашылығы техникаларын 
жаңартуды ынталандыру мақсатында мемлекеттік 
қолдау да жүзеге асырылып, техника алған 
агроқұрылымдар тарапынан түскен 550 �тінімге 1,8 
млрд теңге субсидия т�ленді. Қазір техникаларды 
жаңарту мен мемлекеттік қолдау шаралары жалғасу-
да.Қант қызылшасынан бүгін 161,8 мың тонна �нім 
жиналып, 148,2 мың тоннасы қант зауытына �ткізіл-
ді. Биыл 459 гектар қант қызылшасына тамшылатып 
суару технологиясы енгізілсе, 1 939 гектарға жаң-
бырлатып суару технологиясы енгізілді.Жалпы, биыл 
57,3 мың гектарға су үнемдеу технологиялары енгізіл-
се, оның 38,9 мың гектарына тамшылатып, 18,3 мың 
гектарына жаңбырлатып суару технологиясы енгізіл-
ді.

Одан б�лек, облыста мал басында да �сім бар. 
Қазір �ңірдегі жалпы мал саны 4,5 млн басты құрап 
�ткен жылмен салыстырғанда 7,9%-ға артты. Оның 
ішінде мүйізді ірі қара саны – 5,8%-ға, қой мен ешкі 
саны – 8,2%-ға және жылқы саны – 9,7%-ға, құс саны 
6,2%-ға артты.

Қазір облыста ет бағытындағы 5 асылтұқымды мал 
�сіретін репродуктор, 4 құс фабрикасы, 27 мал бор-

дақылау алаңдары мен 52 орта және ірі сүт фермала-
ры жұмыс істеуде.

Жалпы, «Ауыл аманаты» жобасы іске асырылған 
24 ауылдық округте мал басы 26%-ға, ет �ндірісі 
39%-ға пайызға, сүт �ндірісі 19%-ға артып, соған 
сәйкес, атаулы әлеуметтік к�мек алушылардың саны 
1254 адамға қысқарған – бұл туралы облыстық Ауыл 
шаруашылығы басқармасы басшысының орынбаса-
ры Нұржан Мұқашев баяндады.

Жалпы, Президент құлағдар болып, үкімет қол-
даған жобалар бүгінде республикалық деңгейде мас-
штабталып, барлық облыстарда жүзеге асырылып 
жатыр. Осының нәтижесінде бүгінде асыраушы сала 
экономиканың негізгі драйверлерінің біріне айналып, 
табиғаты шаруашылыққа қолайлы облысымызда ауыл 
шаруашылығы саласы жыл санап алға озып келеді. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

АУЫЛ ШАРУАШЫЛЫҒЫ ӨНІМДЕРІНІҢ 
КӨЛЕМІ АРТУДА

Облыста мал басында да �сім бар. 
Қазір �ңірдегі жалпы мал саны 4,5 млн 

басты құрап �ткен жылмен салы-
стырғанда 7,9%-ға артты. Оның 

ішінде мүйізді ірі қара саны – 5,8%-
ға, қой мен ешкі саны – 8,2%-ға және 

жылқы саны 
– 9,7%-ға, құс саны 6,2%-ға 

артты.
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ТІРШІЛІК

 «�р шы�арманы
 да �з 
та�дыры болады», – дейді 
Семей ядролы� полигоны 
зар даптары жайлы жазыл-
�ан белгілі романны
 авто-
ры Сәуле Досжан. Жазушы-
ны
 айтуынша, со
�ы бір-
неше жылда алты роман 
жазып шы�ыпты, алайда 
«#асірет пен та�дыр» рома-
ны ны
 та�дыры ерекше 
сәтті бол�анын мойын дай-
ды. Кітап баспадан шы��ан 
кезде �аза�ты
 белді әде-
биетшілері мен сыншылары 
пікір білдіріп, к�лемді ре-
цен зиялар бірінен кейін бірі 
жары��а шы�ты. «Бір ел – 
бір кітап» республикалы� 
акциясына ілініп, жыл бойы 
елімізді
 барлы� кітап-
ханалары кітапты ж)йелі 
на сихаттады. Романны
 ел 
к�лемінде танымал болуы-
на б+л шара да )лкен әсер 
еткені рас:  

Кез келген кітаптың наси-
хатын қолға алған кезде оны тек 
ел шеңберінде емес, шетелге де 
таныстырған дұрыс. Бұл кітап ең 

бірінші орыс тіліне, кейін жапон 
тіліне аударылды. Токио қала-
сында тұсаукесері !тті. Қазіргі 
уақытта ағылшын, қытай тіл-
деріне аударылып жатыр.

Кітапты екінші бір тілге 
аудару әсте оңай жұмыс емес. 
Бұған академиялық әдіс-тәсіл 
керек. Ең алдымен, бұл жұмыс 
асығыстықты ұнатпайды. Осы 
орайда аудармашылармен жұ-
мыс істей жүріп, үйренеріміз, 
к! кейге түйеріміз де к!п екені 
рас.

 «Шығарманың !з тағдыры 
болады» деп автор неге айтты? 
Бұл кітап танымалдылыққа ие 
болғаннан кейін алдынан әртүр-
лі жолдар ашыла түседі. Бірде 
ҚазҰУ оқытушысы Гүлмария 
Оспановадан чикаголық таныс 
профессор Қазақстанда соңғы 
шыққан қандай жақсы романдар 
бар екенін сұрайды. Ол кісі 
«Қасірет пен тағдырды» ұсынған 
екен. С!йтіп, электронды нұсқа-
сы профессордың поштасына 
жіберіледі. Романды оқып шық-
қаннан кейін ғалым-аудармашы 
кітапты ағылшын тіліне аударуға 
шешім қабылдайды.

Осы оқиғадан бері бір жыл-
дай уақыт !тті. Профессор 
Диана Немец-Игнашева Қа-
зақстанға келіп, автормен және 
оның жұмыс тобымен кездесті, 
бірігіп жұмыс барысын жос-
парлады. Ең алдымен «Қасірет 
пен тағдыр» романы жіті зерт-
теуден !ткізілді. :ртүрлі сұрақ-
тар айналасында сұхбаттар жүр-
гізіліп, сілтемелер тізбегі жа-
салды. Мақалалар жазылды. 
Осы зерттеулер нәтижесінде, 
жақында АҚШ елінде «Қасірет 

пен тағдыр» романына арналған 
үлкен ғылыми конференция 
!ткізілмекші. Одан кейін кітап 
тұсаукесері, баспагерлермен 
жұмыс күтіп тұр.

Осы конференцияның ал-
дында ғалым-аудармашы Семей 
!ңірімен танысып қайтуға 
!тініш білдірді. Ол Қазақстанға 
!зінің редакторы, ұзақ жылдан 
бергі әріптесі, профессор Анна 
Дотлибовамен бірге келді. 
Жуырда жазушы Сәуле Досжан 
қасына ерткен серіктерімен 

қасиетті Семей жеріне аяқ бас-
ты. Тарихи орындарға бай Семей 
қаласын музей-қала деп атасақ 
та артық емес. Абай облысы 
мәртебесін алғалы қала ішінде 
қатты !згеріс болғаны байқа-
лады. Тазалығы мен жинақылығы 
еріксіз назар аудартады.

 «Қасірет пен тағдыр» романы 
насихатына о бастан қатты к!ңіл 
б!лген бір оқу орны болса, 
бұл – Семейдегі М.:уезов атын-
дағы педагогикалық кол ледж. 
Келген сайын кітап авторын 
құшақ жая қарсы алып, т!рін 
ұсынады. Сту денттері – шетінен 
!нерлі, ру хани азыққа құмар 
жас тар. Сахнаға шығып, роман-
нан үзінді оқыған кезде сай-
сүйе гіңді сыр қыратты десем 
бо лады. Чикаго дан келген про-
фес  сор қазақ тілін түсінбесе де, 
!нердің құдіреті болар, к!зіне 
жас алып отырды. Осы мекеме-
нің директоры Шағангүл Жанае-
ва 120 жылдық тарихы бар пед-
кол ледж ішін ара латып, ке зінде 
семинария қа быр ғасынан білім 
алған белгілі тұлғалардың !мір 
тарихымен таныстырып !тті. 

Келесі  күні  Күшікбай-
Б!рілі-Жидебай-Қарауыл жо-
лы мен сапарға шықтық. «Қара-
ша, желтоқсанмен сол бір екі ай» 
!леңіндегідей, шығыстың жыл-
дағы қара суығы биыл әлдеқайда 
жоғалғандай, ауа райы май тоң-
ғысыз. Жол сайрап жатыр. Кү-
шікбай асуынан !тіп, Б!рілідегі 
Мұхтар :уезов музей-үйіне ат 
басын тіредік.  Жота сында 
К!ксерек жортқан бұл тарихи 
орынның аурасы ерекше. 
Б!ріліде Сәуле Мағазбекқы-
зының ерекше толқыныста 
болғаны сезілді. Cзімен бірге ала 
келген «Қасірет пен тағдыр», 
оның жалғасы «Үзілмеген үміт» 
және соңғы шыққан «Мың-
жылдық махаббат» кітаптарын 
тарту етіп тұрып: 

«Осыдан алты жыл бұрын 
келген кезімде қолымда ештеңе 
болмап еді. Себебі, бұл !ңірмен 
танысу, зерттеу мақсатында 
келген болатынмын. Бүгін міне, 
сол сапардың нәтижесі – кітап-
тарымды әкеліп тұрмын. Бұл 
сапар маған :уезовтей үлкен 
жазушының рухы алдында есеп 
беру сияқты сезіліп тұр», – деді.

Чикагодан келген қонақтар 
Абай қорық-музейін, тарихи 
орындарға бай Семей қаласын 
аралап, үлкен әсермен қайтты. 

Анар ҚАБДУЛЛИНА,
әдебиеттанушы

 Баланы
 бойында�ы 
жа�сылы-жаманды �а-
сиеттерін бай�а�ан хал�ы-
мыз оны е
 бірінші әке мен 
ата тәрбиесімен байланыс-
тырады. «Тегіне тарт�ан 
екен», «�кесі сондай адам 
еді» деп, міндетті т)рде ер 
адам тәрбиесі туралы айтып 
отыр�ан. 0йткені әкесіні
 
баласына �алдыр�ан е
 
)лкен м+расы – оны
 жа�сы 
тәрбиесі.   

Бірақ !мір болған соң бәрі 
бірдей бір орында тұрмайтыны 
белгілі. :кесі !мірден ерте озған 
балаларға қайтпек керек? Жа-
қында атыраулық еріктілер 
«Менің тәлімгерім» жобасын 
іске қосты. Жобаның авторы 
Сандуғаш К!кенованың ай-
туын ша, мақсат – әкесі !мірден 
!ткен балалардың тәрбиесіне 
әке тәлімі арқылы атсалысу.

«Тарихты қарап отырсақ, 
бала тәрбиесіндегі әке тәлімінің 
орны ерекше болған. «:ке 
к!рген оқ жонар» демекші, атбе-
гілік, құсбегілік, қол!нер сияқты 
ерекше ептілікті қажет ететін 
дүниелерге кезінде балаларын 
әкелеріміз баулыған. Ұлы 14-15 
жасқа келгенде атқа мінгізіп, 
алыс тағы аузы дуалы абыз ақса-
қалдарға «сәлем беріп келуге» 
жіберулерінің !зінде үлкен мән 
жатыр. :келер ұлын сынап 
отыру арқылы, к!п тәрбие 
берген», – дейді Сандуғаш 
К!кенова.

Айтуынша, жобаға 7-12 жас 
аралығындағы балаларды іздеп 
тапқан.

«Жобаның жүзеге асуына 
жергілікті «Азаматтық орталық» 
мекемесі атсалысты. «Менің 
тәлімгерім» жобасына !мірден 
!з орнын тапқан, 10 азаматты 
таңдап алдық. Олар 2,5 ай 
бойына қам к!ңіл балалармен 
бірге болып, !мірлік тәжіри-
белерімен б!лісті. :кеден айы-
рылып, жүрегі жа раланған ба-
лалар осы қысқа мерзім ішінде 
жаңа орта, жаңа дос тапты 
дейді», – жоба авторы. 

«Менің тәлімгерім» жоба-
сына қатысқан әкелердің қата-
рында оқу орындарының бас-
шылары, мәслихат депутаттары, 
жеке кәсіпкерлер де бар.  Ақын, 
қоғам белсендісі, жеке кәсіпкер 
Арман Жайық – осы жобаға 
қатысқан әкенің бірі. Арман 
Жайықтың !зі – т!рт баланың 
әкесі. Қазір ол әкесі к!з жұмған 
Жақсыбек есімді 8 жасар балаға 
тәлімгер болып жүр.

«Ер баланың қоғамда !з 
орнын тауып, лайықты азамат 

болып ер жетуіне әке тәрбиесінің 
ық палы ерекше. Мақсатымыз 
– жалғызбасты ана тәрбиелеп 
отырған балаға әке жылуын 
сезіндіру болды», – дейді Арман.

Бастапқыда Арманды кіш-
кентай Жақсыбек тосырқай 
қабылдаған. :леуметтік жоба-
ның не екенін түсіне қоймаған 
бала жаңа «әкесіне» үйрене 
қоймапты. 

«Суыртпақтап отырып, 
с!здерін әрең суырып алатын-
мын. Қазір  үйренісіп кеттік. 
Күнінің қалай !ткенін, сабақта 
не істегенін әңгімелеп береді. 
Cзімнің т!рт балам үшін бұл 
жаңалық болмады. Себебі үйге 
жетім балалар к!п келеді. Мұн-
дай к!ңілі жарым балаларға 
әуелден есігім ашық», – дейді 
Арман.

Жақсыбекті Арман әдебиет-
танушы-ғалым, филология ғы-
лымдарының кандидаты, жазу-
шы Мақсат Тәж-Мұраттың 
«Мәншүк: мұз бен жалын жыры» 
және «Неизвестная война. 
Мәншүк» кітаптарының та-
ныстырылымына апарған.

«Кезінде к!нек!з қария-
ларымыз тарихта болған жай-
ларды, бабалар ерлігін жырлап, 
шежірені тарқата айту арқылы, 
қазақтың маңдайына біткен кең 
де, дархан даланың қасиетін 
сезіндіріп, бабалардың ерлігін 
бала жүрегіне жеткізе білген еді. 
Абыз ақсақалдарымыздың 
деңгейіне жете алмасақ та, 
рухани демалыстарға к!п к!ңіл 
б!луімнің мәні осында еді. 
Яғни, бала туып-!скен елінің 
тарихымен сусындай алуы 
керек. Тіпті, қазірдің !зінде 
біздің рухани демалысымыз 
жалғасуда. Біз Жақсыбекпен 
сенбі, жексенбі күндері кездесіп 
тұрамыз. Алға қарай осы ба-

ланың ер жетіп, отау құрғанға 
дейінгі !міріне де араласып, 
барынша қолдау білдіргім келеді. 
Ең болмағанда бір арманының 
орындалуына себепші болсам 
екен», – дейді Арман.

«Бұқар жырау «:келі бала – 
жаужүрек, жиын-тойға барады, 
т!рден орын алады, бітіреді 
жұмысын, тастан да !ткізер 
жебесін» дейді. Яғни, бұл жерде 
жырау әке тәлімін к!ріп !скен 
баланың әкесінің арқасында 
алшаң басып, бар шаруасын 
бітіріп, алдына кездескен кез 
келген қамалды бұзуға дайын 
болатынын айтып тұр. «:кесіз 
бала – сужүрек, жиын тойға 
барады, босағада қалады» дейді. 
Яғни, бұл жерде әкесіз !скен 
баланың жасқаншақ болатынын 
меңзеп тұр. Сондықтан бала 
тәрбиесінде әкенің қаншалықты 
маңызды р!л ойнайтынын біл-
геніміз ж!н» деген Арман қысқа 
мерзім ішінде Жақсыбекке әб-
ден бауыр басып қалғанын айт-
ты. Т!рт емес, енді бес баланың 
тағдырына жауапкершілік алып 
отырған Арман әке тәлімін 
насихаттау бір жоба шеңберінде 
аяқталмауы керек екенін айтады. 

Бірде қарт Құнанбай баласы 
Абайды шақырып: «Балам, сен 
әкеңе жете туғансың ба, !те ту-
ғансың ба?» деп сұрайды. Сонда 
Абай: «:ке, мен !те туғанмын, 
!йткені мен ақын болдым» деген 
екен. Аз ғана ойланған дана 
Құнанбай: «Жоқ, сен маған жете 
тудың. Cте туу үшін Абай секілді 
бала тәрбиелей алуың керек» деп 
жауап қатқан деседі. Міне, осы 
бір ғана мысал – әке мектебінен 
!ткен баланың сол мұраға 
қиянат жасамауға тырысатынын 
паш етіп тұр.

Баян ЖАНҰЗАҚОВА

ӘР КІТАПТЫҢ 
ӨЗ ТАҒДЫРЫ БАР

«МЕНІҢ ТӘЛІМГЕРІМ»: 
БІР ӘКЕНІҢ ТӘРБИЕСІ

Объявление о результатах открытого тендера, и проведении повторного открытого тендера закупки услуг 
«Технический надзор за модернизацией системы управления на компрессорной станции КС-6 «Отар».

ТОО «Азиатский Газопровод», признает открытый тендер по закупке услуг «Технический надзор за 
модернизацией системы управления на компрессорной станции КС-6 «Отар» - несостоявшимся.

В связи с вышеизложенным, ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного открытого 
тендера по закупке услуг «Технический надзор за модернизацией системы управления на компрессорной 
станции КС-6 «Отар». (Количество лотов – 1, на общую сумму 94 809 135,00 тенге без учета НДС).

Перечень оказываемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.
Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности и копии документа, удостоверяющего личность.
Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 

потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 11 декабря 2023 года.
Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11:00 часов 11 де кабря 2023 года по 

следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605.
Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-76.

«КС-6 «Отар» компрессор станциясындағы басқару жүйесін жаңғыртуды техникалық қадағалау» қызметтерін сатып 
алу бойынша ашық тендердің нәтижелері және қайта ашық тендерді 9ткізу туралы хабарландыру.

«КС-6 «Отар» компрессор станциясындағы басқару жүйесін жаңғыртуды техникалық қадағалау» қызметтерін 
сатып алу бойынша ашық тендер !ткізілмеді деп таниды. 

Жоғарыда баяндалғанға байланысты, «Азиялық Газқұбыры» ЖШС «КС-6 «Отар» компрессор станциясындағы 
басқару жүйесін жаңғыртуды техникалық қадағалау» қызметтерін қайта сатып алу бойынша ашық тендер !ткізетіндігі 
туралы  жариялайды. (Лот саны - 1, жалпы сомасы 94 809 135,00  теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын қызметтер тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада к!рсетілген. 
Тендерлік құжаттаманың к!шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай даңғылы 109 

«В», 604-каб. Мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға болады.
Тендерлік құжаттаманың к!шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің !кілінде сенімхаттың түпнұсқасы 

және жеке басын куәландыратын құжаттың к!шірмесі болуы қажет.
Конверттерге салынған тендерге қатысуға  арналған !тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық Газқұбыры» 

ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  604-каб. мекенжайына ұсынады 
(жібереді).  

Тендерге қатысуға арналған !тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі: 2023 жыл 11 желтоқсанда, сағ. 10:00-ға дейін.
Тендерге қатысуға арналған !тінімдер салынған конверттер 2023 жыл 11 жел тоқсанда, сағ. 11:00 мына мекенжайда 

ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  605-конференц залы.  
Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады:  + 7 (727) 393-04-76.
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ТУРИЗМГЕ БЕТ БҰРҒАНТУРИЗМГЕ БЕТ БҰРҒАН
«ЕР ТҮРІКТІҢ БЕСІГІ»«ЕР ТҮРІКТІҢ БЕСІГІ»

О�т�стік 	�ір – та��ажайып таби�атымен, тарихи ��ндылы�тарымен 
�ашанда туристер �шін тартымды мекен. Т�ркістан облысы болып 
	згергелі айма�ты� жа�а тынысы ашылды. Мәселен, облыс аума�ында 
туристік нысандарды� инфра��рылымын жетілдіру �шін жалпы сомасы 
34,7 млрд те�геге 10 жоба ж�зеге асырылуда. %азір облыста�ы туризм 
саласы 3 ба�ытта 	ркендеп келеді. &сіресе, тарихи-танымды� туризм 
шетелдік �она�тар арасында танымал. Одан б	лек, экологиялы� және 
емдік-сауы�тыру туризмі ерекше �ар�ын алды.

Облыс әкімі Дархан Сатыбалды 
Түркістан облысының дамуы туралы 
Орталық коммуникациялар қызметінде 
�ткен брифингте туризм саласында 
�ңірде 17 мың адам жұмыс істейтінін 
атап �тті. &ңір басшысының айтуынша, 
облысқа келушілер саны жыл сайын 
артып келеді. Сондай-ақ туризмді да-
мыту тұжырымдамасы әзірленіп, ту-
ристік әлеует зерттелуде.

«Жақында түркі мемлекеттері ұйы-
мына мүше елдердің туристік сала бас-
шыларының отырысы �тті .  Онда 
2024 жылы Түркістанды түркі әлемінің 
туристік астанасы деп жариялау ұсынысы 
қолдау тапты. Осы жылдың 10 айының 
қорытындысы бойынша, облысқа бір-
күндік келушілер саны 868 мыңнан асып 

түсті. Салыстыра айтқанда, 2022 жы  лы 
бұл к�рсеткіш 726 545 адамды құрады», – 
деді Дархан Сатыбалды.

Алыс-жақын шетелдерден аспан ас-
тындағы ашық мұражайларды жиі кез-
дестіреміз. Түркістан облысындағы та-
рихи және мәдени мұралар да олардан 
кем түспейді. Мәслен, облыс аумағында 
1 770 тарих және мәдениет ескерткіші, 
оның ішінде 1 халықаралық маңызы бар 
нысан (Қ.Ясауи кесенесі), 34 респуб-
ликалық және 403 жергілікті маңызы бар 
ескерткіш орналасқан. 

Сонымен қатар соңғы жылдары эко-
туризм әлемдік трендқа айналып келеді. 
Түркістан облыстық Мәдениет және ту-
ризм басқармасының туристік қызмет 
саласындағы мемлекеттік реттеу және 

қолдау б�лімінің басшысы Дархан Асан-
хан �ңірде бұл бағыт қарқынды дамып 
келе жатқанын айтады. 

– Себебі соңғы кездері тау мен тас-
тың, топырақтың қадірін білген шетелдік 
қонақтар оңтүстіктегі табиғи қазына лар-
ды тамашалау мақсатында жиі келеді. 
Атап айтқанда, облыста 4 ерек ше 
қорғалатын табиғи нысан: «Ақсу-Жаба-
ғылы» және «Қаратау» қорықтары, «Сай-
рам-&гем» ұлттық табиғи паркі, «Сыр-
дария-Түркістан» �ңірлік табиғи пар  кі 
бар. Жалпы, табиғи аумақтарда 99 де-
малыс орны, 62 қонақүй, 12 шипа жай 
жұмыс істейді. Осы орын дарды қам ти-
тын «Сайрам-&гем», «Қаратау», «Ақ су-
Жабағылы», «Сырдария-Түркістан» ба-
ғытарында 30 туристік маршруттар 
құрылған. Статистикаға сүйенсек, биыл 
жыл басынан бері 123,1 мың адам осы 
мақ сатта саяхаттап келгенін к�реміз, – 
дейді Дархан Убайдуллаұлы.

Үшінші бағыт – емдік-сауықтыру 
туризм. Статистикаға сәйкес, облыста 
8 мың т�сек-орынды қамтитын 72 емдеу-
сауықтыру орны жұмыс істейді. Былтыр 
е м д е у - с ау ы қ т ы р у  о р ы н д а р ы н д а 

142,7 мың адам ға қызмет к�рсетілген бо-
латын. Яғни, алдыңғы жыл мен салыс-
тырғанда биылғы келу шілер саны 
21 пайызға к�п. Биыл қосымша 3 емдеу-
сауықтыру кешенін пайдалануға беру 
жоспарланып отыр. Аталмыш жобаларға 
450 млн теңге ин вестиция жасалды.

Туризмның дамуы �ңірдегі инфра-
құрылымның жетілдірілуімен тікелей 
бай ланысты. 

– Оның ішінде Түркістан–Арыс-
танбаб және Түркістан–Қарнақ бағы-
тындағы тасжолдарды ж�ндеу жобалары 
қамтылған. Жоспарға сай, биыл 2 жоба 
аяқталып, пайдалануға берілмек. Са-
лыс  тырар болсақ, 2022 жылы жалпы 
сом  масы 9,1 млрд теңгені құрайтын 
10 жоба іске асқан.  Оның ішінде 
«Сайрам-&гем» ұлттық паркінің Қас-
қасу шатқалына жә не Қазығұрт ауда ны, 
Тұрбат елді меке нінде орналасқан Ис-
маил ата архитекту ралық кешеніне 
алып баратын жолдар ж�ндеуден �ткен. 
Түркістан облысының туристік қызмет 
саласын дамыту Қазақ стан Респуб  ли-
касының Туристік қызмет туралы 2001 
жылғы 13 маусымдағы №211 заңына 
сәйкес, 2021-2025 жылдарға ар налған 
кәсіпкерлікті дамыту ж�ніндегі ұлттық 
жобасының» туристік саланы дамытуға 
бағытталған 3-тармағы «Жаңа тауаша  -
ларды қалыптастыру» және Түр кістан 
облысының 2021-2025 жылдарға арнал-
ған даму жоспары аясында жүзеге асы-
рылады, – дейді б�лім басшысы. 

Дархан Асанханның айтуынша, 
Қазақстан Республикасының Туристік 

қызмет туралы заңына сәйкес туристік 
қызмет саласындағы кәсіпкерлік субъек-
тілеріне 7 мемлекеттік қолдау шаралары 
қарастырылған. Атап айтқанда, бұл:

- туристік объектілерді салу және ре-
конструкциялау кезінде кәсіпкер лердің 
шығындарының 10%-ын дейін �теу;

- жол бойындағы сервис объектілерін 
салу кезінде кәсіпкерлік субъектілері 
шығындарының 10%-ын �теу;

- санитарлық-гигиеналық торап-
тарды күтіп-ұстау шығындарын �теу;

- тау шаңғысы жабдықтарын сатып 
алу кезіндегі шығындардың 25%-ын 
�теу;

- туристік кластағы к�лік құралдарын 
сатып алу кезінде кәсіпкерлік субъек-
тілері шығындарының 25%-ын �теу;

- әрбір шетелдік турист үшін туро-
ператорлардың шығындарын субси-
диялау;

- авиакомпанияларға ішкі авиа-
маршруттар бойынша балалар үшін 
тасы малдау ақысының 100%-ын �теу 
(«KidsGoFree» тетігі).

&ңірлік туризмнің дамуы әуе қаты-
насының қарқынымен тікелей байла-
нысты. Бүгінде Түркістан әуежайынан 
Ыстанбұл және Эль-Кувейт қалаларына 
халықаралық бағыт жұмыс істеп тұр. 
Сонымен бірге Астана, Алматы, Ақтау, 
Қарағанды, Ақт�бе және Орал қала-
ларына да тұрақты рейстер бар. Turkish 
Airlines, Jazeera Airways, FlyArystan, Scat, 
Qazaq Air және «Южное небо» әуе-
компаниялары қызмет к�рсетуде.

Алдағы уақытта Түркістан қаласынан 
халықаралық әуе рейстерін ашу, &ске-
мен, Павлодар, Атырау, К�кшетау, Үш-
арал қалаларына субсидияланатын әуе 
рейстерін ұйымдастыру жоспарланған. 
Астана және Астана қалаларына қолда-
ныстағы рейстер саны ұлғайтылды. Со-
нымен қатар 2024 жылдың қаңтары нан 
бастап Түркістан–Абу Даби бағы тында 
халықаралық әуе маршрутын іске қо-
сылмақ.

Түркістандағы бизнес және туризм 
�кілдерінің қатысуымен TIF'23 «Түркістан: 
туризм, инвестициялар, экономика» 
халықаралық форумында облыс әкімімен 
кездескен ҚХР Бас консулының Қазақ-
стандағы орынбасары Хуа Чжун Түркістан 
әсем табиғатымен, �нерімен, терең тари-
хымен таң қалдырғанын жеткізді. Сондай-
ақ форумға келген ірі бизнес, компания 
�кілдері байланысты одан әрі тереңдетуге 
және зауыттар мен кәсіпорындарды ашу 
бойынша серіктестікте қолдау к�рсетуге 
дайын екенін жеткізді.

КӘСІПКЕРЛІКПЕН КӘСІПКЕРЛІКПЕН 
КӨРКЕЙЕ ТҮСПЕККӨРКЕЙЕ ТҮСПЕК

Экономикасы дамы�ан елдерге орта� сипатты� бірі – кәсіпкерлік. 
Т�ркістан 	лкесінде кәсіпкерлік пен ша�ын 	ндіріс орындары �ар�ын 
алып келеді. Оны� бір дәлелі – 	лкедегі ша�ын және орта кәсіпкерлікті 
ж�ргізуге ба�ыттал�ан �олайлы бизнес климат. %азір еліміздегі 
кәсіпкерлікті� басым б	лігі Астана (229 мы�), Алматы (343 мы�) 
�алаларынан кейін Т�ркістан 	�ірінде шо�ырлан�ан.

Облыс әкімдігінің мәліметтеріне 
сәй кес, аймақтағы кәсіпкерлер саны 
жыл басынан 28 мыңға артып, бүгінгі 
таңда 213 мыңды құрап отыр. Оның 
ішін де биыл алғашқы 6 айда шағын 
және орта кәсіпкерлік секторында 
289 мың адам жұмыспен қамтылған, 
был  тырғы сәйкес кезеңмен салыс тыр-
ғанда бизнес субъектілері 58 мың адам-
ды жаңа жұмыс орындармен қам-
тамасыз етті. Кәсіп  керлердің іскерлік 
белсенділігі сенімді �сім к�рсетуде. 
Ша ғын және орта биз неспен �ндірілген 
�нім к�лемі 2023 жыл  дың қаңтар-

маусым аралығында 148 млрд теңгеге 
артып, 565 млрд теңгеге жетті. Жыл 
соңы на дейін �нім к�лемін 1,6 трлн тең-
геге жеткізу жоспарланған. 

Кәсіпорындар табысының артуына 
мемлекеттік қаржылай қолдау шаралары 
тиімді ықпалын к�рсетуде. Кәсіпкерлікті 
дамыту ж�ніндегі ұлттық жоба арқылы 
осы жылдың 10 айында бизнес субъек-
тілері 21,3 млрд теңгеге жеңілде тілген 
несиелермен қамтамасыз етілді. Алдағы 
2024 жылда кәсіпкерлерді жеңілдетілген 
несиелендіру к�лемін 40 млрд теңгеден 
асыру к�зделген. Несиелердің пайыздық 

м�лшерлемесін т�мендету үшін облыс-
тық және республикалық бюд жеттерден 
қажетті 13 млрд теңге қарастырылған. 

Ауыл халқының жағдайын жақсарту 
мақсатында Мемлекет басшысының 
тап сырмасына сәйкес биылдан бастап 
«Ауыл аманаты» жобасы 6 бағытта іске 
асырылуда. Жоба шеңберінде бизнесін 
бастаймын немесе кеңейтемін дегендерге 
2,5%-бен 5 жылға дейін несие беру к�з-
делген.  Бұл мақсатқа  бюджеттен 
19,8 млрд теңге б�лініп, бүгінгі күнге 
16,5 млрд теңгеге 3 мыңға жуық жоба 
қар жыланды. 

Қаржылай қолдаулардан б�лек, ша-
ғын және орта бизнесті дамыту жо-
лында – индустриалды аймақтар маңыз-
ды роль атқарады. &ңірде қажетті 
ин         фра   құрылымдармен қамтамасыз етіл-
ген 9 индустриалды аймақ жұмыс істейді. 
Бұл аймақтарда 88,2 млрд теңгені құ -

райтын 74 кәсіпорын �з жұмыстарын 
жүзеге асыруда. Осы жылдың 10 айында 
индус триалды аймақтарға  46 млрд тең-
геге инвестиция тартылды.

&ндірісті дамыту арқылы табыс к�зін 
ұлғайту және жаңа жұмыс орындарын 
ашу үшін индустриалды аймақтарды 
дамытуға басымдылық берудеміз. Осы 
мақсатта облыс к�лемінде қосымша 
6 индустриалды аймақтар құрылуда: 
Шардара, Сайрам және Бәйдібек аудан-
дарында – агро-индустриалды аймақтар, 
Түркістан қаласында және Келес ауда-
нында – Қытай инвесторларымен бір-
лескен �ндірістік индустриалды ай-
мақтар. 

Сонымен қатар стратегиялық және 
экономикалық тұрғыда маңызды – &з-
бек стан Республикасымен бірлесе Мақ-
та  арал ауданында орналасатын «Ор-
талық Азия» халықаралық �неркәсіптік 
кооперация орталығы құрылуда. Орта-
лық екі ел арасындағы сауда-эконо ми-
калық байланысты дамытуға мүм кіндік 
беретін болады. &ңірдегі бизнес-кли-
матты және инвестициялық ахуалды 
жақсарту жұмыстарын біз одан әрі кү-
шейте беретін боламыз. 

Сондай-ақ шағын және орта бизнесті 
қажетті инфрақұрылыммен қамтамасыз 
ету үшін шағын �неркәсіптік парктердің 
құрылысы басталды. Атап айтқанда, 
Сауран ауданында 30 гектар аумақта 
шағын �неркәсіптік аймақ жобасы іске 
асырылуда. Жобаға сәйкес алдағы 
3 жыл да 42 �ндірістік ғимаратты салу 
к�з делген. Қазір 11 �ндірістік ғимарат-
тың құрылысы жүргізіліп, кәсіпкерлерге 
жеңілдетілген талаптармен ұсынылатын 
болады.

&здеріңізге белгілі Түркістан облысы 
қазір инвестиция тартуға қолайлы ай -
мақ тардың бірі болып саналады. Ай мақ-
тың географиялық шоғырлануын ес  ке-
ретін болсақ, ауыл шаруашылығы мен 
туризм бағытында инвестиция тартуға 
әлеуеті жоғары. 

 Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев 1 қыркүйектегі халыққа Жол   -
дауында әрбір аймақ �зінің әлеуетін ес-
керіп, инвестиция бағыттау жұмыс  та рын 
жеделдетуді тапсырды. Биылғы 10 айдың 
қорытындысымен �ңір экономикасына 
751 млрд теңгеге инвестиция тартылып, 
�ткен жылдың сәйкес кезеңіне �сім 
141,3%-ды құрады. &ңірде 2023-2026 
жыл дар аралығында жүзеге асырылатын 

жалпы құны 3,3 трлн теңгеге 16 467 жұ -
мыс орнын құратын 194 инвес   тициялық 
жобаның пулы бар. 

Осы жылдың соңына дейін жалпы 
құны 103,2 млрд теңгені құрайтын 
1959 жаңа жұмыс орны ашылатын 
51 инвес тициялық жобаны жүзеге асыру 
жос парлануда. 10 айдың қорытын -
дысымен 85,0 млрд теңгеге 1 230 жұмыс 
орнын құрумен 39 инвестициялық жоба 
іске қосылды.

Мемлекет басшысының «^ділетті 
Қазақстанның экономикалық бағдары» 
атты Қазақстан халқына Жолдауында ең 
басты міндет – еліміздің мықты �нер-
кәсіп тік негізін қалыптастыру және 
эконо микамыз �зімізді толық қамта-
масыз ете алатын жағдайға жету. Сон-
дықтан �ңдеу саласын жедел дамытуға 
баса мән беру қажеттілігін айқындады.

Түркістан облысы бойынша соңғы 
10 айда �неркәсіп �німінің к�лемі 
34,6 млрд теңгеге артып, 758 млрд теңгені 
құрады. Салада 350 аса кәсіпорын жұмыс 
жүргізеді. &ңдеу �неркәсібі бойынша да 
кәсіпорындар сенімді �сім к�рсетуде. 
2023 жылғы қаңтар-қазан айларында 
346,4 млрд теңгеге �нім �ндіріліп, 
2022 жыл ғы қаңтар-қазанмен салыстыр-
ғанда 19,2 млрд теңгеге ұлғайды. 

&ңдеу �неркәсібінде 10 айда �сім 
к�рсеткен салалар:

Тоқыма бұйымдарын �ндіру – 
160,2%, кокс және мұнай �ңдеу �німдерін 
�н діру – 119,7%, �зге де бейметалл ми-
нерал дық �німдер �ндіру – 114,1%, ма-
шина жасау – 111,2%, жиһаз �ндіру – 
140,3%. Түркістан облысында �ңдеу 
�неркәсібі саласында 2023 жылы жалпы 
сомасы 30,2 млрд теңгеге 594 жаңа жұ-
мыс орнын ашатын 20 инвестициялық 
жобаны жүзеге асыру жоспарланған. Бү-
гінде жалпы 12,5 млрд теңгеге 404 жаңа 
жұмыс орны бар 11 жоба іске қосылды.

Экономикасы қарқынды дамып, 
республикалық бюджет донорлары ара-
сында суырылып алға шыққан Түркістан 
�ңірінде сауда, шағын �ндіріс орында-
рының тиімді жұмыс істеуіне жол ашыл-
ды. Осы себептен болар, ел арасында 
облыс «үлкен мүмкіндіктер аймағы» 
ата лып кетті. Шындығында �ңірдің эко-
но микалық даму әлеуеті орналасқан 
аумағымен тікелей байланысты. Алдағы 
уақытта осы географиялық артықшы-
лығы аймақтағы кәсіпкерліктің дамуына 
алғышарт болмақ. 

Бетті дайындаған Кәмила ДҮЙСЕН



АГРОӨНЕРКӘСІПТІК КЕШЕН АГРОӨНЕРКӘСІПТІК КЕШЕН 

№135 (4383) 
2 ЖЕЛТОҚСАН 2023 СЕНБІ 15апта

ТҮЙТКІЛ

äàìûï êåëåäіäàìûï êåëåäі

Келбетінен айырылған
Сыр ��ірінде осыдан т�рт жыл-

дан астам уа�ыт б�рын �абыр�асы 
�алан�ан аурухана ��рылысы ая�-
сыз �ал�алы т�р. Б�гінде жа�а да 
заманауи емдеу мекемесіні� 
игілігін к�реміз деген халы�ты� 
�міті к�зден б�лб�л �ш�ан.    

Қазір еміне шипа іздеген халық аудан 
орталығына сабылып баруға мәжбүр. Ең 
алғаш кенттен 40 т�сектік дербес ауру-
хана салынатынын естіген жамағаттың 
қуанышында шек болмаған еді. Бас-
тапқыда үлкен қарқынмен жүргізілген 
емдеу нысанының жұмыстары соңына 
жетпей тоқтады. Кейіннен белгілі 
болғандай, құрылысқа б�лінген қыруар 
қаржы ұстағанның қолында, тістегеннің 
аузында кеткен.  

Жалпы, кентте 20 мыңға жуық халық 
тұрады. Аудан орталығынан 60 шақырым 
қашықтықта орналасқан ауылдың бір 
ауруханаға сұранып тұрғанына біраз 
болған. Бұрынғы емдеу мекемесінің 
тозығы жетіп, медициналық талапты 
�темеді. Ал екі ортада қатынап ем алу 
жергілікті жұртшылыққа айтарлықтай 
қиындық туғызып келді. 

Негізі, Сексеуілден сапалы медици-
налық к�мек к�рсетуге негізделген 
аурухана салу ісі 2019 жылы бастау алды. 
Бірақ іргетасы құйылып, т�рт қабырғасы 
қаланған ғимараттың соңы сиырқұйым-
шақтанып кетті. *лі күнге дейін оның 
қашан аяқталатыны к�пшілікке бей-
мәлім күйде қалып тұр. 

Шымкент �аласында е� �лкен 
жылыжай салынатыны ж�нінде 
б��ан дейін де айт�ан едік. Шымкент 
�аласыны� әкімдігі тарапынан �ала 
әкіміні� орынбасары Айдын Кәрімов 
жалпы сомасы 662 млн А(Ш дол-
лар�а шетелдік екі компаниямен 
меморандум�а �ол �ой�ан-ды.     

Соның бірі – Түркияның Alarko 
Holding атты ірі компаниясы қала 
аумағында жаңа форматтағы жылыжай 
кешенін салу бойынша  650 млн АҚШ 
доллар қаржы к�лемінде инвестициялық 
жоба ұсынды. 

ЖЫЛЫЖАЙДА 
ҚЫЗАНАҚ ТЕРУ МАУСЫМЫ

:здеріңізге белгілі, Шымкент – 
к�к�ніс, жеміс-жидегімен шетелдерге де 
танымал қала. Соңғы жылдары, әсіресе 
жылыжай саласына қызығушылық та-
нытқан кәсіпкерлерді қолдау үшін мем-
лекеттік бағдарлама аясында субсидия 
қаралған. Соның нәтижесінде қала аума-
ғында �ндірістік жылыжай кешендерінің 
қатары к�бейді. Қазірдің �зінде қалада 
к�к�ніс �сіріп отырған 139 гектар жылы-
жай бар. :німділікті арттыру мақсатында 
биыл минералды тыңайтқыштар, тұқым 
шаруашылығын дамыту, пестицидтер мен 
биоагенттерді субсидиялау бағдарламасы 
аясында кеткен шығынның 50 пайызы 
мемлекет тарапынан �теліпті. Бұдан б�-
лек, қаланың Ауыл шаруашылығы және 
ветеринария басқармасының мәлім деуін-
ше, жылыжайларды жылыту мақсатында 
қолданылған электр қуаты, к�мір мен газ 
шығындарының 20 пайызын субси-
диялауды жоспарлап отыр.

Мемлекеттік қолдауға ие болып отыр-
ған «Ифтихари» шаруа қожалығындағы 
жылыжай кешенінде жылына 500 тонна 
�нім жиналады. Аумағы 2 гектар жылы-
жайда қазір қызанақ теру маусымы жүріп 
жатыр. Жұмысшылар қызарған �німді 
қораптарға жинап, солтүстік �ңірлерге 
ж�нелтпек.

– Жылына екі рет к�к�ніс к�шетін 
�сіреміз. Ерте к�ктемде қияр �німін же-
тілдірсек, күзгі диқаншылыққа қызанақ 
ыңғайлы. Жылыжай Голландия техноло-
гиясымен жабдықталған. Осы маусымда 
қызанақтың «Торетто» сортын �сірдік. *р 

«Осыдан 4-5 жыл бұрын кентімізде 
ау рухана салу  басталды. Сол аурухана 
құрылысының әлі күнге дейін бітер түрі 
к�рінбейді. Алғаш ауылымызға 40 т�-
сектік емдеу орны салынатынын есті-
генде қуанған едік. :йткені бұған дейін 
ауылымызда перзентхана жоқ, емделетін 
емханамыз ескі болды. Ауырған жағдайда 
сонау 60 шақырым жердегі Арал ауданы 
орталығына барамыз. Бұл бізге қауіпті 
және ыңғайлы емес. Аудан мен кент ара-
сында жол-к�лік апаты салдарынан адам 
�лімі де жиі кездеседі. Соған орай құры-
лыс жұмыстарын жеделдете жүр гізсе 
деген талабымыз бар», – дейді Сек сеуіл 
кентінің тұрғыны Айбатыр Жақсыбаев.

Кент халқы жыл сайын аурухана 
құрылысының жалғасатынына үмітпен 
қарап, күндерін �ткізіп келеді. Ауыл мен 
аудан әкімдерінің құрғақ уәдесіне әбден 
тойғанын айтқан халық Прези дентінен 
қолдау күтетінін де жеткізіп отыр.

«Ауыл мен аудан әкімдерінің уәдесіне 
әбден тойдық. Кентте қандай жұмыс 
басталса да, аяғына дейін жеткен емес. 
Атап айтсам, кенттегі к�гілдір отын 

тарту жұмыстары к�ңілден шықпай тұр. 
Нақты айтқанда, кентке 2022 жылы газ 
тарту жұмыстары бастау алуы тиіс бо-
латын. Сол жылы аудан әкімі мердігер 
компаниямен арнайы келіп, кентті к�-
гілдір отынға қосу жұмыстары бас та-
латынын айтқан. Бірақ бір жарым жыл 
�тсе де, әлі қозғалыс к�рінбейді. Ал 
аурухана құрылысының созбалаңға 
салынғанына талай жыл �тті. Ең алғаш 
құрылыс жұмысын қолға алған мердігер 
қаржы қитұрқылығымен жауапкер-
шілікке тартылып жатқаны с�з болды. 
Жұмыстар қайта жалғасатыны айтылды. 
Бірақ нәтиже к�рмей отырмыз. Аудан 
әкімі тарапынан жыл сайын құрылыс 
материалдарының қымбаттап жатқаны, 
бұрынғы қаржының жетіспеушілігі жұ-
мысты жалғастыруға қолбайлау болып 
отырғаны желеу болып келеді. Ал облыс 
әкіміне осы мәселе жайында айтуға еш 
мүмкіндігіміз болар емес. Себебі Қызыл-
орда облысының әкімі Сексеуілге келіп, 
халықпен бірде-бір рет кездескен емес. 
Сонда халықтың мәселесін кім қарайды? 
Ендігі кезекте ел Президентінен пәрмен 

күтеміз», – деп ағынан жарылды кенттің 
тағы бір тұрғыны Ғабит Мырзашев.

Бұл емдеу нысанын салуға Қызыл-
орда облыстық Құрылыс, сәулет және 
қала құрылысы басқармасы тікелей 
жауапты екені белгілі. Соған орай 
аталмыш басқармадан аурухана құры-
лысы жайында сұрап к�рдік.

Басқарманың мәлімдеуінше, Арал 
ауданына қарасты Сексеуіл кентіндегі 
40 т�сектік аурухана құрылысын салуға 
тапсырыс беруші мекеме мен «Атамекен» 
ЖШС арасында 2019 жылы 26 нау-
рыздағы №41 н�мірлі шарт жасасқан. 
Шарт бойынша жобаның жалпы сомасы 
772 млн 800 мың теңгеге бағаланыпты. 
Ең алғаш Қызылорда облысы мемле-
кеттік Сәулет-құрылыс бақылау басқар-
масының рұқсатымен құрылыс-монтаж-
дау жұмыстарын жүргізу 2019 жылғы 
6 маусымда бастау алады. Облыстық 
бюд жет есебінен 2019 жылға 50 млн және 
2020 жылы 130 мың теңге қаралып, иге-
рілсе керек. Алайда тиісті жұмыстар 
жал ғасын табуына кейбір қаржы қитұр-
қылықтары кері әсерін тигізген.

«Қазақстан Республикасы Қаржы 
министрінің 2015 жылғы 11 желтоқсан-
дағы №648 бұйрығымен бекітілген мем-
лекеттік сатып алуды жүзеге асыру қа-
ғи  да ларының 20-қосымшаның 9,3-тар-
ма ғына сәйкес, аталған нысан бойынша 

т�мендегі негіздерге бай ла нысты жұмыс 
тоқтап қалды. Атап айт қанда, құрылыс 
жұмыстарының орын далу мерзімі бір-
неше рет бұзылған және ол туралы тап-
сырыс беруші, техникалық, авторлық 
қа да ғалаушы тарапынан мер дігерге 
бір  неше рет ескерту берілген. Басқар ма-
мен 2021 жылдың 09 мау сымында шарт 
біржақты бұзылды.  2022 жылы құрылыс-
монтаж жұмыстарын аяқтауға қалдық 
қаржысымен мемле кеттік сатып алу 
пор талына конкурс жарияланып, кон-
курс екі мәрте �тпеді деп танылды. 2023 
жылғы 14 наурыз айында жұмыстарды 
мемлекеттік сатып алу туралы №57 шар-
ты негізінде бір к�з ден алу тәсілімен 

«Қызылорда облысы Арал ауданы Сек-
сеуіл кентінде 40 т� сектік аурухана құ-
ры лысын аяқтау» жо басының құрылыс-
монтаж жұмыстарын орындауды қалдық 
қаржысымен бітіріп беру ж�нінде  «Ин-
тегрострой» ЖШС-мен шарт жасалды. 
Алайда жоба-сме талық құжаттама 2015 
жылы әзірленіп, сараптаманың оң қо-
рытындысын алған болатын. Бүгінде 
құрылыс-монтаж жұ мыстарын жүргізу 
үшін нарықтағы құрылыс материал дары-
ның бағасы бірнеше есе қымбат тауына 
байланысты құрылыс жұмыс та рына б�-
лін ген қаржы аурухана құры лы сын аяқ-
тауға жеткі ліксіз. Сондықтан «Қызылорда 
облысы Арал ауданы Сек сеуіл кентінде 
орна ласқан 40 орындық аурухана» ны-
саны құрылысының жоба-сметалық 
құжат та маларына қайта түзету еңгізу жұ-
мыс тары жүруде, сараптаманың оң қоры-
тындысы алынған соң тиісті қаржысы 
бюджеттен сұралып, құрылыс жұмыс-
тары қайта жал ғасатын болады», – де-
лінген құзыр лы басқарманың жаз баша 
жауабында.

Сақалды құрылысқа айналған ауру-
хананың ахуалы т�ңірегінде Арал ауданы 
әкімдігінен де сұрадық. Аудан әкімдігі 
тарапынан құрылыс нысанының жал-
ғасын таппай отырғаны тағы сол құ рылыс 
материалдарының нарықтағы бағасының 
�суімен байланысты екенін жеткізді. Сол 

ÊÅÍÒÊÅÍÒ

түп к�шет 5-6 келі қызанақ береді. :німді 
қаладағы базарларға мен солтүстік �ңір-
лерге тасымалдаймыз. Диқаншылық үшін 
жылыжайдың әр гектарына, тұқымға 
және �сімдікке қажетті минералды 
тыңайт  қыштарға мемлекеттің қолдау 
субси диясын алдық, – дейді шаруа 
қожалық жетекшісі Фаррух Ифтихари.

662 млн АҚШ доллары к�леміндегі 
инвестиция жылыжай салынуға бағыт-
талса, Шымкент жылыжайына тең келер 
�ңір болмай қалады. 

МЕМЛЕКЕТТІК ҚОЛДАУДЫҢ 
ШАРАПАТЫН К�РІП ОТЫР

Жалпы, еңбек еткенке мол мүмкіндік 
бар. Жылыжай салудан б�лек, ауыл 
шаруашылығының басқа да түрлеріне 
мемлекет тарапынан қолдау к�п. Шым-
кентте 3 400-ден аса шаруа қожалығы мен 
фермер бар. Оның ішінде 785-і мал 
шаруашылығы, 6-уы балық шаруашы-
лығы, 4-і құс және 60 шаруа омарта (бал 
ара) шаруашылығымен айналысады. Бұл 
шаруашылықтардың негізгі мақсаты – 

қала халқын жергілікті жерде �ндірілетін 
сапалы азық-түлікпен қамту. Жыл ба-
сынан бері шаруалар 8,8 мың тонна ет 
бордақылап, қала халқына қажетті 18,1 
мың тонна еттің 34 пайызын берген. 
Шымкенттіктердің жыл сайынғы сүтті 
тұтыну қажеттілігі 101,4 мың тонна болса, 
оның 51,4 мың тоннасын жергілікті шаруа 
қожалықтары �ндіреді. Ал құс ферма-
ларында �ндіріліп жатқан 141 млн 
жұмыртқа тұрғындарға қажетті азықтың 
83 пайызын қамтып отыр.

Ауыл шаруашылығы саласындағы 
мемлекеттік қолдаудың негізі міндеті де 
осы – қаладағы азық-түлікті �з қаламызда 
�ндіру. Мал шаруашылығына мем-
лекеттік қолдау к�рсету үшін «Асыл-
тұқымды мал шаруашылығын дамытуды, 
мал шаруа шылығының �німділігін және 
�нім сапасын арттыруды субсидиялау» 
бағдар ламасымен 2023 жылға жергілікті 
бюджет қаражаты есебінен ірі қара, қой, 
жыл қылардың аналық басына арналған 
жем-ш�п сатып алу шығындарын 
арзандату үшін 234,1 млн теңге қаржы 
қаралыпты. 

Жалпы, қала аумағында 62 965 ірі 
қара, 72 336 қой, 5 324 ешкі, 10 580 жылқы, 
1 305 шошқа,  930 010 құс бар. Сай рам 
тұрғын алабындағы «Ал тынсай» шаруа 
қожалығы осы мемлекеттік қолдау дың 
арқасында шаруасын д�ң гелетіп, фермада 
бүгінде мал басы 1 000-ға жетіп, жылқы 
мен б�дене шаруашылығын да дамытып 
отыр.

– Етті бағыттағы ірі қараларды �сіру-
ді 2016 жылы 500 ірі қарадан бастадық. 
Бұқаларды солтүстік �ңірден, ал жыл-
қыларды Ресейден әкелеміз. :йткені 
Ресей жылқылары қазақы жылқыға 
қарағанда ірі әрі етті келеді. Жылқыны 
4-6 ай аралығында бағамыз. Тайлар 300 
келі, ірі жылқы 500 келіге дейін ет береді. 
Мемлекеттен аналық жылқы үшін 
субсидия аламыз. Мұндай қолдау шаруа-
шылықты кеңейтуге біршама к�мек 
бол ды. Ай сайын 250-300 жыл қыны бор-
дақылап, 75 тонна ет аламыз. Ірі қараны 
бағу мерзімі к�п уақытты алады. Сон-
дықтан айына 150-200 басты бордақы-
лаймыз. Жылына 750 тонна жылқы, 650 
тонна ірі қараның етін Шым кент қала-
сынан б�лек, Астана мен Қ ара ғанды 
қ а л а л а р ы н а  т а с ы м а л д а й  м ы з ,  – 
дейді  қожалық жетекшісі  Сардар 
Қожахметов.

Бұған қоса, қожалықта еті мен жұ-
мырт қасы адам ағзасына �те пайдалы, 
түрлі ауруға шипа болатын б�дене құсын 
да асырауда. Бүгінде 40 мың б�дене �сіріп 
отыр. Оның жұмыртқасы мен еті қала 
аумағымен қатар, к�ршілес облыстар мен 
Астана қаласына дейін жеткізілуде. 

Назгүл НАЗАРБЕК, 
Шымкент қаласы

себепті бұған дейін б�лін ген қаржы 
құрылысты аяқтауға жетпей тұрғанын 
алға тартып отыр. Қазір бұл бағытта тиісті 
жұмыстар жүргізіліп жат қанын айтып, 
алдағы жыл еншісінде құрылыс нысаны 
толық аяқталатынына сендірді.

Ал Сексеуіл халқы құрғақ уәдеден 
әбден шаршағанын айтады. Т�рт жыл-
дан астам уақыт күтумен тағаты таусыл-
ған халық ендігі кезекте облыс әкімінен 
үміт болмаса, Президентке шағымдану-
ға мәжбүр екенін мәлімдеді.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы
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АУСТРАЛИЯДААУСТРАЛИЯДА
БАҚ СЫНАЙДЫБАҚ СЫНАЙДЫ

«�аза�стан» республикалы� телера-
дио  корпорациясыны� к�ркемдік ке�есі 
елордада Balapan телеарнасынан 2024 
жы лы шы�атын ани мациялы� жоба лар-
ды� ашы� тал�ылауын �т кізді. Пит-
чингке отан ды� 22 компанияны� �кіл-
дері �атыс ты. Олар Balapan арнасыны� 
алдын ала "сын �ан та�ырыпты� ба-
�ыттары бойын ша 32 жобаны таныс-
тырып, салада�ы мә селелерді де 
орта�а салды.

Ашық талқылауда корпорацияның басқарма 
т�райымы Ләззат Танысбай питчинг жыл сайын 
�ткізіліп келе жатқанын және бұл анимация 
�ндіретін компаниялар үшін әділ бәсекелестікке 
мүмкіндік екенін атап �тті. Жыл сайын отандық 
аниматорлар Balapan телеарнасының тапсырысы 
бойынша 400 серияға жуық анимациялық жоба 
�ндіреді. Арнаның ең бас ты миссиясы – бүгінгі 
күнгі �зекті тақырып тарды анимация арқылы 
жеткізу. 

– Balapan арнасы әуелі балаларға шұрайлы 
ана тілін сіңіру миссиясын ұстанады. Ең алдымен 
кейіп керлеріміздің тілінің таза болуына, оқи-
ға лардың ұлттық мазмұнды қамтуына маңыз 
береміз. Дәл осындай мақсатпен соңғы бірнеше 
жылда балалар арнасының эфирінде ұлттық 
қаһармандарымыз пайда болды. Бүгінгі күні 
телеэфир арқылы балаларды күнделікті �мірге 
бейімдеу, балалар арасында қауіп тің алдын алу, 
отбасылық құндылықтарды, этносаралық 
достықты насихаттау біз үшін маңызды. Balapan 
арнасы үшін жасалатын әр жоба кішкентай 
к�рермендердің таным к�кжиегін кеңейтіп, 
санасына жалпы адамзатқа ортақ құндылықтардың 
дәнін себуге, заманауи және дәстүрлі тәрбиенің 
үйлесімін таба отырып, баланың толыққанды 
қалыптасуына ықпал етуді мақсат етеді, – деді 
«Қазақстан» телерадио кор порациясының 
басқарма т�райымы Ләззат Танысбай. 

Бұл жолғы жоба ұсынушы компанияларға 
қойылған басты талап та осы болды. Қазіргі ең 
�зекті тақырыптардың бірі – бала қауіпсіздігі 
мәселесі. Idea cinema компаниясы балаларға 
қауіпсіздік ережелерін к�рсетуге бағытталған, 
түрлі қауіп-қатер, табиғи, техногендік апат 
жағдайында әрекет ету жолдарын к�рсететін 
«111» жобасын ұсынды. Бұл – телеарна тарапынан 
талап етілген тақырыптық бағыттардың бірі. 
Яғни, біздің балалар кез келген жағдайда «111» 
телефон н�міріне қоңырау шалып, қауіптің 
алдын алуға болатынын білуі қажет. Бұған қоса, 
қауіпті болдырмау да маңызды. Бұл ретте QA-
ZART media компаниясының «Есіңде болсын, 
балақай!» анимациялық жобасының маңызы 
зор. Мұнда қауіпсіздіктің қарапайым қағидалары 
к�рсетіледі. Келер жылы эфирге шығатын басты 
жобалардың бірі – Kim company аниматорларының 
«Болған оқиға» жобасы. Мультхикая балалардың 
тарихи танымын арттыруды к�здейді. Сондай-
ақ балалар арасында саламатты �мір салтын 
насихаттау мақсатында спорттық-мотивациялық 
мультфильмдер, ұлттық дәстүрлі тәрбиені 
насихаттауды мақсат тұтатын этнотанымдық 
жобалар да жарық к�реді. 

Питчинг қорытындысы бойынша, Balapan 
к�рермендерінің сұранысына ие болған «Тоқты 
мен Серке» жобасының бесінші маусымын, 
түркі мифологиясы кейіпкерлерін заманауи 
интерпретациялайтын фэнтези жанрындағы 
«Ақжелкен» жобасы мен шытырман оқиғалы 
«Желаяқ» мультсериалының екінші маусымдарын, 
�зге ғаламшарлықтар туралы «Тұлым» анима-
циялық сериалының үшінші маусымын жалғастыру 
бойынша шешім қабылданды. «Қазақстан» 
телерадиокорпорациясы екі жылдан бері �ткізіп 
келе жатқан «Балдәурен» балалар әндері бай-
қауын да үздік шыққан әндер де анимациялық 
жобалар арқылы кең насихат талатын болады. 

Balapan телеарнасына жүктелетін жауапкер-
шіліктің ауқымы �те кең. Ұлттық идеологияның, 

дәстүрлі тәрбиенің 
қайнар к�зі, балаға қазақ 
тілін үйретудің теңдессіз 
құралы ретінде әр ата-ана 
баласыныңинтеллек-
туал ды, рухани, мен-
талды дамуын біздің 
арнаға сеніп тапсырады. 
Бұл – біз үшін маңызы 
зор міндет», – дейді арна 
жетекшісі Индира Тұрсынбай. 

Талқыланған жобалардың үздіктері келер 
жылы балалар арнасының эфирінен к�рсетіледі. 
Бұл дегеніңіз – бүлдіршіндер үшін тағы 400 жаңа 
б�лімнен тұратын анимациялық жоба ұсынылады 
деген с�з. Balapan бүгінде қазақстандық балалардың 
сүйікті арнасына айналған. Бұған рейтингтік 
к�рсеткіштер де дәлел. TNS Central Asia 
компаниясының зерттеу қорытындысы бойынша 
қазір балалар арнасы еліміздегі ірі 25 арнаның 
ішінде 7-ші орында тұр.

Бұған қоса, салада жұмысын енді бастаған 
жас тарға да мүмкіндік берілмек, питчингке 
қатыс қандар арасынан ең үздік идея ұсынған 
жас мамандар да таңдалады. Телеарна, осылайша 
ба лалар �німін жасайтын компаниялар санынан 
арттыруға мүдделі. Ашық талқылауға қа тыс қан 
мамандар отандық ани мация нарығындағы 
жалпы ахуал жайлы пікір лерін ортаға салды. 

Батырхан 
Д;УРЕНБЕКОВ, 
САҚ» ЖШС :

– Balapan арнасы 
ұйымдастырған пит-
чингте тек жоба ұсы-
нып қана қоймай, 
ани мациялық �нім-
дерді  бағалауға, 
сапасын арттыруға 
қатысты ұсыныстар айтылды. Анимация жасауды 
жаңадан бастағандар мен тәжірибелі компа-
ниялардың бірдей тарифпен жұмыс істеуі дұрыс 
емес. Сол себепті тарифті әртараптандыру қажет. 
Кепілхат туралы бастамаға қуандық. Қолымызда 
жобаға міндетті түрде келісімшарт жасалады 
деген кепілхат болса, еш алаңсыз сценарий 
жазу, кейіпкерлер моделін салу жұмыстарына 
кірісіп кетеміз. Анимация жасауға қомақты 
қаражатпен қоса, уақыт қажет. 

Дильшат 
РАХМАТУЛЛИН,

Dala animation 
group ЖШС:

– Бізде шетелдік 
�німдерден кем 
түспейтін мультхикая-
лар �ндіре алатын 
компаниялар қатары 

жылдан-жылға артып келеді. Мәселен, үш жыл 
бұрынғы 3D графика мен қазіргі техникалық 
мүмкіндіктер арасында, туынды сапасында 
айтарлықтай айырмашылық бар. Ал к�ркемдік 
кеңес тарапынан жаңа компанияларға қатысты 
айтылған талаптармен толық келісемін. Бұл 
салаға енді қадам басқан компаниялардың 
қызметкерлері анимация, режиссура бойынша 
кәсіби біліктілігін арттыруы қажет. Маманның 
кәсіби деңгейі к�терілген кезде қаржылық 
мәселелер де шешіледі.

Дамир ҚҰТБАЕВ, 
ASD production ЖШС:

– Қазақстанда ани мацияның 
қар қын ды дамуына ке дергінің бірі 
– қар жының аз б� лін уі. Десе де, 

биылғы жылдан   
бастап анимациялық �н діріске тарифтің к�терілуі 
оң әсер етері с�зсіз. Бәсе ке ге қабілетті сапалы 
�нім дайын дау үшін маңызды дүниенің бірі – 
осы. Қаржының жетіспеушілігі шығармашылық 
жұмыстарды шектейді. Бұл салада нағыз кәсіби 
мамандармен жұмыс істеу де арзан тұрмайды. 
Осы жерде тағы бір мәселенің ұшы шығып тұр. 
Ол – анимация саласын жетік меңгерген 
мамандардың тапшылығы. Жас дарынды 
суретшілер мен аниматор ларды дайындау үшін 
арнайы білім беру бағдарламалары мен ресурстар 
да жеткіліксіз. Сондай-ақ студия жабдықтарының 
және техникалық құралдардың болмауы – жоғары 
сапалы жобаларды жасаудағы қиындықтардың 
бірі. Сол үшін де Қазақ стан дағы анимация лық 
студиялардың әлемдік нарыққа шығуы, әлемдік 
нарықтағы бәсекелес тікке т�теп беруі оңай ға 
соқпайды. 

ҚАСИЕТ 
САҚИОЛЛА, 

QAZART media 
ЖШС:

– Қазақ ани мация-
сында жоба лардың 
к�беюі мен бәсекелес-
тіктің артуы маман-
дарға деген сұранысты 
к�бейтіп отыр. Еліміз-
де ани маторларды дайын дайтын екі үлкен оқу 
орны бар, ал ол жерден білім алып шыққан 
мамандар сұранысты қанағаттандырмайды. 
Оның себебі, біріншіден, мамандар саны аз 
болса, екіншіден, олар анимацияда маңызды 
р�л атқарып тұрған 3D техниканы меңгермеген. 
Оған қоса, анимациялық жобаларға тапсырыс 
берушілердің жобаны жасауға б�летін жалпы 
уақыты �те шектеулі, бұл �німнің сапасына 
тікелей әсер етеді.

Саланың дамуы үшін жасалып жатқан 
қадамдар да жоқ емес. Balapan арнасы биыл 
тәуелсіз аниматор мамандарды кеңесші ретінде 
жұмысқа тартып отыр. Бұл арнадағы анимациялық 
жобалардың деңгейін едәуір жоғарылатты. Одан 
б�лек, �німге қойылатын талаптар да күшейді. 
Соған сай, біздің туындыларымыздың сапасы 
мен мамандарымыздың біліктілігі де жылдан-
жылға арта түспек.

Н.ҚОСАЙ 

ЖАҢА ОТАНДЫҚ ЖАҢА ОТАНДЫҚ 
МУЛЬТФИЛЬМДЕР КЕРУЕНІМУЛЬТФИЛЬМДЕР КЕРУЕНІ

А л м а т ы  � а л а с ы н а 
55 тро л лейбус жеткізілді, 
оны� 19-ы №1, №9, №12, 
№5, №11, №25, №7, №19, 
№6 ба �ыттар�а берілді. 
�ала әкімдігіні� хабар-
лауынша, к�рсетілген ба-
�ыт тар бойынша та�ы 17 
жа�а троллейбус �осыл-
�ан.

Техникалық дайындықтан 
�ткен жаңа троллейбустар жолау-
шылар тасымалына қосылады, 
соның нәтижесінде барлық 9 

троллейбус бағыты бойынша 
60% жаңа троллейбус жолға 
шы  ғады.  

Бұрын хабарланғандай, Ал-
матының №1 троллейбус паркі 
Yutong ZK6128BEVG 12 метрлік 
т�мен еденді троллейбустардың 
бірінші партиясын алды. Жыл-
жымалы құрам соңғы 11 жылда 
алғаш рет жаңартылып жатыр.
Жаңа «Ютонгтар» жолаушы-
лардың жайлы әрі қауіпсіз қоз-
ғалысы үшін барлық қажетті 
құрылғымен жабдықталған, 
электр қуаты �шіп қалса да ба-
та реямен жүре алады.

Қазақстан теннис федерация-
сы хабарлағандай, сонымен 
қатар Даниал Рахматуллаев, 
Виталий Зацепин, Ілияс 
Маратұлы және Айя Нұпбай 
іріктеу сайыстарында бақ 
сынайды.

Қарағанды теннис мектебінің 
түлегі `мір Омарханов 16 жаста. 
Ол жас�спірімдердің әлемдік 
рейтингінде 55-орында тұр. 
`мір ITF Juniors санатында 
�ткен жарыс тарда жекелей және 
жұптық сында бес реттен 
жеңімпаз атан ған.

Ал Алматы теннис мектебінің 
түлегі, 17 жастағы Асылжан 
Арыс танбекова рейтингте 
68-сатыда келеді. ITF Juniors 
до даларындағы жекелей сында 

бір рет чемпион болған Асылжан 
жұптық сында 13 титулға қол 
жеткізген болатын.

Алда�ы жылы болатын Аустралия ашы� чемпионатына 
елімізді� атынан (мір Омарханов пен Асылжан 
Арыстанбекова �атысады.  Жас�спірімдер арасында�ы 
«+лкен дулы�а» турнирі  20-27 �а�тар аралы�ында �теді.

Жетісу облысты� фи-
лар мониясына �аза�стан-
ны� Халы� әртісі Дәнеш 
Ра�ы шевты� есімі берілді. 
Сондай-а� әншіні� Талды-
�ор�анда т"р�ан >йіне ес-
керткіш та�та орнатылды.

Жезтаңдай әнші Дәнеш 
Рақышев қазақ музыкасының 
қоржынына 150-ден астам 
`сеттің әндерін, халық әндерін, 
басқа да халық композиторлары 
мен қырғыз әндерін қалдырды. 
Оның орындауындағы ән-жырлар 
ұлт қазынасына қосылған асыл 

мұра ретінде қабылданды.  `нші 
1986 жылы «Қазақ ССР-нің 
Халық әртісі» жоғарғы атағына 
ие болған. Дәнеш Рақышев 
90-жылдары Талдықорғандағы 
қазақ мектеп-интернатында 
және Жетісу мемлекеттік уни-
верситеті Музыка факультетінде 
�з класын ашып, талапты балалар 
мен жастарды әншілікке бау-
лыды.

Облыстық филармонияға 
Дәнеш Рақышевтің есімінің 
берілуіне орай  «Жетісу дүлдүлі» 
атты мерекелік концерт ұйымдас-
тырылды.

ДӘНЕШТІҢ ЕСІМІ –ДӘНЕШТІҢ ЕСІМІ –
ФИЛАРМОНИЯДАФИЛАРМОНИЯДА

17 ЖАҢА ТРОЛЛЕЙБУС 17 ЖАҢА ТРОЛЛЕЙБУС 
ҚОСЫЛДЫҚОСЫЛДЫ
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